
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το Γυµνάσιο και τις Λυκειακές τάξεις  Άγρας Λέ-
σβου., σελ. 7849

2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 7855, 7857
3. Αναφορά  στο θέµα της λαθροµετανάστευσης, σελ.

7851, 7852, 7854, 7855
4. Αναφορά  στην πολιτική κατάσταση της χώρας., σελ.

7850, 7852, 7853

B. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Συζήτηση επί των άρθρων και των τροπολογιών του σχε-

δίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής :" Αξιοποίηση του πρώην Αεροδροµίου
Ελληνικού - Πρόγραµµα ΗΛΙΟΣ - Προώθηση της χρήσης
ενέργειας από ανανεώσιµες πηγές (Ενσωµάτωση Οδηγίας
2009/28/ΕΚ) - Κριτήρια Αειφορίας  Βιοκαυσίµων  και  Βιορευ-
στών (Ενσωµάτωση Οδηγίας 2009/30/ΕΚ)", σελ. 7839

2. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής :
Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει

την έκθεση της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµι-
κών: "Κύρωση της Απόφασης του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου
που τροποποιεί το άρθρο 136 της ΣΛΕΕ, της Συνθήκης για
τη θέσπιση του Ευρωπαϊκού Μηχανισµού Σταθερότητας και
της Συνθήκης για τη σταθερότητα ,τον συντονισµό και τη δια-
κυβέρνηση στην Οικονοµική και Νοµισµατική Ένωση", σελ.
7855

3. Κατάθεση σχεδίου νόµου :
Οι Υπουργοί Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, Οικονοµι-

κών, Επικρατείας, Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονι-
κής Διακυβέρνησης, Εσωτερικών, Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης, Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρω-
πίνων Δικαιωµάτων, Προστασίας του Πολίτη, Πολιτισµού και
Τουρισµού, Εθνικής  Άµυνας, Ανάπτυξης Ανταγωνιστικότητας
και Ναυτιλίας, Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-
γής και Παιδείας Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων κατέ-
θεσαν σχέδιο νόµου : "Ρυθµίσεις Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών,
Μεταφορών, Δηµοσίων  Έργων και άλλες διατάξεις", σελ. 7867

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ
ΖΗΣΗ Ρ., σελ. 7839-7851                                                                                                                             
ΝΙΩΤΗΣ Γ ., σελ. 7851-7860                                                                                                
ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ Β., σελ. 7860-7868

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΓΕΙΤΟΝΑΣ Κ., σελ. 7855, 7857
ΝΙΩΤΗΣ Γ., σελ. 7855, 7857
ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ Γ., σελ. 7855
ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ Σ., σελ. 7855
ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α., σελ. 7855

Β. Επί της αναφοράς στο θέµα της λαθροµετανάστευ-
σης:

ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ Γ., σελ. 7851
ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ Γ., σελ. 7852
ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ Σ., σελ. 7854
ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α., σελ. 7855

Γ. Επί της αναφοράς στην πολιτική κατάσταση της
χώρας:

ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ Γ., σελ. 7850, 7852, 7853
ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ Γ., σελ. 7852, 7853
ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ Χ., σελ. 7853

Δ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής:

ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ Μ., σελ. 7846, 7864
ΒΛΑΧΟΣ Γ., σελ. 7863
ΓΕΙΤΟΝΑΣ Κ., σελ. 7857
ΔΙΩΤΗ Η., σελ. 7849
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Α., σελ. 7865, 7866, 7867
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ Σ., σελ. 7858
ΚΑΝΤΕΡΕΣ Ν., σελ. 7862
ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ Γ., σελ. 7850
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π., σελ. 7858, 7859
ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ Π., σελ. 7855, 7856
ΜΠΟΥΡΑΣ Α., σελ. 7861
ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ Γ., σελ. 7839, 7842, 7846, 

7852, 7856, 7859,
7860, 7863, 7864,
7865, 7866, 7867

ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ Ν., σελ. 7848
ΠΟΛΑΤΙΔΗΣ Η., σελ. 7845, 7846
ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ Χ., σελ. 7853
ΣΑΛΜΑΣ Μ., σελ. 7860, 7861
ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ Σ., σελ. 7854
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΠΟΥΛΟΣ Γ., σελ. 7844
ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α., σελ. 7855

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΓ’

Πέµπτη  22 Μαρτίου 2012 (Aπόγευµα)



Αθήνα, σήµερα στις 22 Μαρτίου 2012, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
18.13 συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
της Β’  Αντιπροέδρου αυτής κ. ΡΟΔΟΥΛΑΣ ΖΗΣΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής: «Αξιοποίηση του πρώην Αεροδροµίου Ελ-
ληνικού – Πρόγραµµα ΗΛΙΟΣ – Προώθηση της χρήσης ενέργειας
από ανανεώσιµες πηγές (Ενσωµάτωση Οδηγίας 2009/28/ΕΚ) –
Κριτήρια Αειφορίας Βιοκαυσίµων και Βιορευστών (Ενσωµάτωση
Οδηγίας 2009/30/ΕΚ)». 

Στη χθεσινή απογευµατινή συνεδρίαση ψηφίστηκαν τα άρθρα
1 έως και 13 του νοµοσχεδίου.

Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθούν τα υπόλοιπα άρθρα
και οι τροπολογίες ως µία ενότητα.

Ο Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-
γής κ. Παπακωνσταντίνου έχει το λόγο για κάποιες νοµοτεχνικές
βελτιώσεις.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ,
κυρία Πρόεδρε.

Όπως γνωρίζετε το Υπουργείο Περιβάλλοντος έχει καταθέσει
δύο τροπολογίες. 

Η µία τροπολογία αφορά τα πρατήρια καυσίµων και τη λει-
τουργία τους, την απελευθέρωση του ωραρίου τους και τη λει-
τουργία τους κατά τις νυχτερινές ώρες. Η τροπολογία αυτή
αποτελεί υποχρέωση και βρίσκεται στο Πρόγραµµα Οικονοµικής

Πολιτικής µε καταληκτική ηµεροµηνία τέλος Μαρτίου.
Θα ήθελα, όµως, να κάνω κάποιες προσθήκες – αναδιατυπώ-

σεις, οι οποίες έχουν προκύψει µετά από τη συζήτηση που έγινε
στις επιτροπές και στη συζήτηση που έγινε µε τους εµπλεκόµε-
νους φορείς.

Δεν θα σας διαβάσω τις αναδιατυπώσεις. Θα τις καταθέσω.
Απλώς θα ήθελα να εξηγήσω ότι µε την προτεινόµενη επαναδια-
τύπωση, απλοποιείται σηµαντικά η διαδικασία καθορισµού σε
κάθε περιφέρεια των πρατηρίων καυσίµων στην υποχρεωτική εκ
περιτροπής λειτουργία κατά τις νυχτερινές ώρες, τις Κυριακές
και αργίες.

Συγκεκριµένα, έκδοση απόφασης περιφερειάρχη απαιτείται
µόνο εφόσον τα πρατήρια µε αυτόµατους πωλητές δεν επαρ-
κούν για να καλύψουν το απαιτούµενο ποσοστό κατά περίπτωση.
Αυτό είναι γιατί έχουν τεθεί µια σειρά από ζητήµατα ασφάλειας
από πρατηριούχους. Η απάντηση του Υπουργείου είναι ότι εφό-
σον σε µια περιφέρεια επαρκούν τα πρατήρια µε αυτόµατους
πωλητές, τα οποία προφανώς είναι ανοικτά συνέχεια, δεν χρει-
άζεται να υπάρχει περαιτέρω άνοιγµα, εάν δεν επαρκούν τότε
χρειάζεται.

Επίσης, µειώθηκε το εύρος των εν λόγω ποσοστών κατά περί-
πτωση, καθώς και το σχετικό πρόστιµο για τους παραβάτες, δε-
δοµένου ότι λόγω της απελευθέρωσης του ωραρίου θα υπάρχει
πάντα ένας αριθµός πρατηρίων σε λειτουργία σε συνδυασµό µε
τον αυξανόµενο αριθµό εγκαταστηµένων αυτόµατων πωλητών
σε αυτά που διασφαλίζουν τον οµαλό εφοδιασµό της αγοράς.

Καταθέτω, λοιπόν, τις προσθήκες αναδιατυπώσεις στην πρώτη
εκ των δύο τροπολογιών.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής κ. Γεώργιος Παπακωνσταντίνου καταθέτει
για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις
οι οποίες έχουν ως εξής:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΓ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΓ’

Πέµπτη 22 Μαρτίου 2012 (απόγευµα)
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Τώρα η δεύτερη τρο-
πολογία µε γενικό αριθµό 838 και ειδικό 95, είναι η τροπολογία
που αφορά τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. Θα καταθέσω εδώ
τις αλλαγές. Είναι τρεις και θα εξηγήσω ποιες είναι.

Κατ’ αρχάς, στην πρώτη παράγραφο του προτεινόµενου πρώ-
του άρθρου µετά τη λέξη «ποσοστό», διαγράφεται ο αριθµός
«25» και αντικαθίσταται από τον αριθµό «50». Τι σηµαίνει αυτό;
Σηµαίνει ότι αυξάνουµε το ποσοστό αναπροσαρµογής των τιµών
αποζηµίωσης ενέργειας που παράγεται από τεχνολογίες ΑΠΕ
πλην των φωτοβολταικών από το 25% στο 50% του δείκτη τιµών
καταναλωτή. Επειδή έχουν υπάρξει ενστάσεις ότι άλλαζε το επι-
χειρηµατικό πλάνο των επενδυτών ΑΠΕ ειδικά στα αιολικά µε την
αλλαγή αυτή πιστεύουµε ότι είµαστε πολύ πιο κοντά σ’ αυτό το
οποίο θεωρούν αποδεκτό οι επενδυτές.

Στη δεύτερη παράγραφο κάνουµε µια νοµοτεχνική διόρθωση.
Αναδιατυπώνουµε τη ρύθµιση της παραγράφου α που θεσπίζει
τη δυνατότητα προσαύξησης έως 10% της τιµής αποζηµίωσης
της ηλεκτρικής ενέργειας που παράγεται από φωτοβολταϊκούς
σταθµούς υπό την προϋπόθεση ότι ποσοστό τουλάχιστον 70%
του κόστους του εξοπλισµού των εν λόγω σταθµών έχει κατα-
σκευαστεί σε χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή του ευρωπαϊκού
οικονοµικού χώρου. Έτσι προσδιορίζουµε καλύτερα και βάζουµε
ένα ελάχιστο όριο για το κόστος του εξοπλισµού που πρέπει να
έχει κατασκευαστεί σε χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Βέβαια
αυτό το όριο µπορεί να αυξηθεί µε έκδοση µιας σχετικής υπουρ-
γικής απόφασης. Εδώ θα θυµάστε ότι έχουµε καταθέσει µετά
από πολλή συζήτηση και µε όλους τους φορείς της αγοράς την
πρόθεση να στηρίξουµε τον ευρωπαϊκό εξοπλισµό και δια µέσου
αυτού βεβαίως και τον εξοπλισµό που παράγεται στη χώρα µας.
Η έκφραση έλεγε 80%. Εδώ το κάνουµε τουλάχιστον 70%, γιατί
όπως ήταν υπήρξαν παρερµηνείες και είχαµε ερωτήµατα, τα
οποία είχαν τεθεί. Τουλάχιστον µε το 70% είναι πολύ πιο καθαρό.

Τέλος, η τρίτη προσθήκη είναι  στο τέλος της περίπτωσης β
της παραγράφου 13. Εδώ είναι το γνωστό παλιό θέµα των επεν-
δύσεων που είχαν µείνει πίσω στην ουρά και τις οποίες επιχει-
ρούµε να βοηθήσουµε ζητώντας, όµως, µια εγγυητική επιστολή. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Σε ποια αναφέρεστε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-

τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Μιλάω για την τροπο-
λογία για τις ΑΠΕ. Είναι στην παράγραφο 13 στην περίπτωση β.
Εδώ κάνουµε µια συµπλήρωση ώστε να είναι ξεκάθαρο ότι η κα-
τάθεση εγγυητικής επιστολής ουσιαστικά συναρτάται µε την
αποδοχή από την πλευρά του επενδυτή της χορηγούµενης προ-
σφοράς όρων σύνδεσης στο δίκτυο.

Με αυτόν τον τρόπο αντιµετωπίζουµε το επιχείρηµα ότι ο επεν-
δυτής θα πρέπει να γνωρίζει το περιεχόµενο της προσφοράς
σύνδεσης πριν την κατάθεση της εγγυητικής. 

Ένα ζήτηµα που τέθηκε, αφότου κατατέθηκε η τροπολογία
ήταν: «Είναι σωστό να υπάρχει εγγυητική επιστολή. Τι θα γίνει,
όµως, αν η προσφορά σύνδεσης στο δίκτυο είναι όροι, τους
οποίους ο επενδυτής δεν θέλει να αποδεχθεί; Χάνει την εγγυη-
τική;». Απαντάµε: Όχι, σε αυτήν την περίπτωση η εγγυητική επι-
στρέφεται αν δεν αποδεχθεί τους όρους σύµβασης. 

Αυτές είναι οι τρεις αλλαγές. Τις καταθέτω και αυτές, όσον
αφορά τη δεύτερη τροπολογία. 

Με αυτό ολοκλήρωσα, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Παρακαλώ, να κατατε-

θούν στα Πρακτικά οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις, αναδιατυπώσεις,
προσθήκες και να διανεµηθούν στις κυρίες και κυρίους Βουλευ-
τές. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής κ. Γεώργιος Παπακωνσταντίνου καταθέτει
για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις,
αναδιατυπώσεις και προσθήκες οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Το λόγο έχει ο εισηγητής
του ΠΑΣΟΚ κ. Γεώργιος -Ερνέστος Χαραλαµπόπουλος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ -ΕΡΝΕΣΤΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΠΟΥΛΟΣ: Και επειδή µε
ρωτούν πολλοί αν το Ερνέστος είναι από το Βαλβέρντε, να ανα-
φέρω ότι είναι από τον Χεµινγουέι.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Τι έχει ο Βαλβέρντε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΕΡΝΕΣΤΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΠΟΥΛΟΣ: Προέκυψε

µετά τη γέννησή µου. Είµαι λίγο παλιός, δεν είµαι τόσο νέος
όπως εσείς. Το λέω αυτό για να χαλαρώσουµε, γιατί απόψε θα
είναι µάλλον µακρά η συνεδρίαση. 

Τώρα που µας αναφέρατε αυτές τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις,
κύριε Υπουργέ, πρέπει να τις διαβάσω. Δεν έχω αφοµοιώσει
ακόµη τις τελευταίες από χθες το βράδυ. Πρέπει να αφοµοιώσω
τη σηµασία, όπως τη θέτετε και να δω αν τυχόν υπάρχουν άλλα
προβλήµατα που προκύπτουν από τις  τροποποιήσεις,  τροπο-
λογίες που καταθέσατε σήµερα. Καταλαβαίνετε ότι αυτά τα
πράγµατα δεν µπορούν να γίνουν, δυστυχώς, από τη µια µέρα
στην άλλη. Για το λόγο αυτό, ήθελα να πω ότι θα τοποθετηθώ
επί των άρθρων 16 έως 32 όπως ήταν µέχρι προηγουµένως.

Το πρωί είχαµε δουλειά µε την εµβόλιµη –πολύ σωστή όµως-
πρόταση νόµου του Πρώην Προέδρου της Βουλής του κ. Κακλα-
µάνη για το πόθεν έσχες. Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι ο φόρτος
είναι µεγάλος. Θα ανταποκριθούµε, όµως. 

Θα ήθελα όµως, πριν µπω στα άρθρα, να πω το εξής: Ερχόµε-
νος στην Αίθουσα πέρασα από το Σύνταγµα όπου υπάρχει µια
µικρή –ας πούµε- διαµαρτυρία από το Δήµο Ελληνικού-Αργυρού-
πολης όπου αναφέρονται διά του µεγαφώνου πράγµατα που φο-
βούνται οι κάτοικοι ότι θα γίνουν, ενώ αυτά τα θέµατα χθες τα
διορθώσαµε. 

Μιλούν για βίαιη έξωση του Προνοιακού Ιδρύµατος των ΑΜΕΑ.
Χθες το βράδυ το νοµοθετήσαµε. Δεν θα γίνει κάτι τέτοιο. Ακού-
γονται και άλλα πολλά, τα οποία δεν ισχύουν. Είναι σεβαστή η
άποψη του καθενός και µπορεί να είναι αντίθετη µε την ανάπτυξη
που εµείς νοµοθετούµε σήµερα. Μπορεί να θέλει µητροπολιτικό
πάρκο των έξι χιλιάδων στρεµµάτων, το οποίο θα το κάνει µε
έξοδα του δηµοσίου, όταν βρει αυτούς τους πόρους. Άρα,
έχουµε ένα έλλειµµα ενηµέρωσης του Έλληνα πολίτη, όταν νο-
µοθετούµε εδώ και µάλιστα σε σηµαντικά θέµατα. 

Η Βουλή µε το κανάλι της και οι Βουλευτές µέσα από τη δου-
λειά που κάνουν και µέσα από τις ανακοινώσεις που µπορούν να
έχουν µέσα από αυτό, µπορούν να παρέχουν µέχρι ένα σηµείο
άλφα ενηµέρωση και οι ίδιοι εφόσον το θέλουν στις εκλογικές
τους περιφέρειες. Πρέπει, λοιπόν, η Κυβέρνηση να ενηµερώνει
τον πολίτη για τέτοια βασικά θέµατα και να µην υπάρχει παρα-
πληροφόρηση. 

Από την άλλη πλευρά, θέλω να πω ότι έχω αίσθηση ικανοποί-
ησης, διότι σε όλη τη διαδικασία είχαµε τη δυνατότητα που µας
την παρείχε ο Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατι-
κής Αλλαγής να συζητήσουµε και να φέρουµε βελτιωτικές προ-
τάσεις και να υιοθετηθούν. 

Παραδείγµατος χάριν, νοµοθετήθηκε και θα δηµιουργηθεί
σταθµός διαµετακόµισης απορριµµάτων µέσα στο Ελληνικό. Θα
γίνει νεκροταφείο. Θα υπαχθούν τα προνοιακά ιδρύµατα στην
επίβλεψη και επιµέλεια από τη διυπουργική. Ήρθε το θέµα του
συντελεστή δόµησης των παράλιων εκτάσεων και µετά από πα-
ρέµβαση αυτό βελτιώθηκε και άλλα πολλά που αυτήν τη στιγµή
δεν θέλω να αναφέρω παίρνοντας το χρόνο σας. 

Θα ήθελα, όµως, να πω και το εξής: Μέσα σε αυτήν τη σύν-
τοµη διαδικασία υπήρξε και πληθώρα αιτηµάτων πολιτών, φο-
ρέων για να γίνουν τροπολογίες. Άλλες τροπολογίες
κατατέθηκαν εµπρόθεσµα, άλλες εκπρόθεσµα. 

Αναφέρω ένα θέµα που ταλανίζει τη Γλυφάδα, διότι το νεκρο-
ταφείο της Γλυφάδας –το έχουµε πει, κύριε Πρωτόπαπα, και
εσείς και εγώ και άλλοι Βουλευτές- έχει κλείσει. Δεν υπάρχει
χώρος για να τιµηθούν οι νεκροί της Γλυφάδας σ’ αυτό το νεκρο-
ταφείο. Έχει κάνει µία παρέµβαση ο Δήµος Γλυφάδας, µαζί µε
το Δεσπότη της περιοχής, και αιτείται να νοµιµοποιηθεί έστω και
προσωρινά αυτό το νεκροταφείο. Εγώ λέω το έστω και προσω-
ρινά, γιατί αν µεσοπρόθεσµα ή µακροπρόθεσµα διευθετηθεί ο
χώρος στο Ελληνικό για ένα νεκροταφείο, πιστεύουµε ότι αυτό
θα µπορέσει να ικανοποιήσει τη µείζονα περιοχή. Μιλάµε για µια

πόλη τουλάχιστον εκατό χιλιάδων κατοίκων. Καταλαβαίνετε, λοι-
πόν, τι πιεστικά προβλήµατα έχουν και παρακαλώ να εισακουστεί
το αίτηµα. Μέσα από τη µελέτη που κατέθεσε ο Δήµος της Γλυ-
φάδας βλέπουµε ότι είναι σοβαρή αυτή η πρόταση και περιµέ-
νουµε την απάντησή σας.

Είναι και άλλες τροπολογίες, όπως το να πάρει ο Δήµος
Βάρης-Βάρκιζας-Βουλιαγµένης την παραλία από την πρώην Κτη-
µατική Εταιρεία του Δηµοσίου, να µπει η Ραφήνα στους µεσογει-
ακούς δήµους που ευεργετούνται από το 30% του Πράσινου
Ταµείου κ.λπ..

Τέλος, θέλω να αναφέρω, επειδή ήµουν ένας εκ των δύο Βου-
λευτών που υπέγραψαν την τροπολογία-πρόταση του Αρχιεπι-
σκόπου της Εκκλησίας της Ελλάδος για µια ανάπτυξη
περιβαλλοντολογικής και ενεργειακής µορφής στο Πεντελικό
Όρος, ότι δυστυχώς λόγω και της παραπληροφόρησης, των
κενών που δηµιουργεί µια διαδικασία του κράτους, υπάρχουν δη-
µοσιογράφοι που γράφουν ό,τι θέλουν. Θα χρειαστούµε µία
απάντηση για την τύχη αυτής της τροπολογίας. 

Προχωρώ τώρα στην υποστήριξη των άρθρων 15 έως 32 του
νοµοσχεδίου.

Κυρία Πρόεδρε, πόσο χρόνο έχω ακόµα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Έχετε οκτώ λεπτά συνο-

λικά, αλλά θα υπάρξει µια ανοχή από το Προεδρείο, επειδή συ-
ζητούνται άρθρα και τροπολογίες µαζί.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΕΡΝΕΣΤΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ.
Η τρίτη ενότητα αυτών των άρθρων αφορά στα βιοκαύσιµα και

βιορευστά. Μιλάµε για εναρµόνιση µε κοινοτικές οδηγίες, που τι
µας δίνουν; Μας δίνουν τη δυνατότητα ως χώρα να παράξουµε
ενέργεια από τα βιοκαύσιµα και τα βιορευστά. Δηλαδή, µας δί-
νουν τη δυνατότητα και οι δικές µας επιχειρήσεις, κυρίως µικρές
και µεσαίες που µπαίνουν σε αυτήν τη διαδροµή, να εµπλακούν
µε καλύτερες αποδόσεις στον τζίρο τους, να δηµιουργήσουν
νέες θέσεις εργασίας και κυρίως να δώσουµε δυνατότητα στους
αγρότες µας, στο πλαίσιο της περιβαλλοντικής προστασίας, να
καλλιεργήσουν ανάλογα φυτά και όχι µόνο. Εγώ δεν είµαι ειδι-
κός, αλλά θα σας αναφέρω ένα παράδειγµα. Το τηγανόλαδο που
πετιέται στους υπονόµους από ταβέρνες, ψησταριές κ.λπ., αυτό
µαζεύεται και πηγαίνει σε µικρά διυλιστήρια στη βόρειο και στη
νότια Ελλάδα και γίνεται καύσιµο.

Αυτό το κεφάλαιο, λοιπόν, περιέχει διατάξεις για την ενσωµά-
τωση στην εθνική νοµοθεσία της οδηγίας 2009/28 για την προ-
ώθηση της χρήσης ενέργειας από ανανεώσιµες πηγές, όπως
ορίζει το άρθρο 14.

Το άρθρο 15 αφορά τους ορισµούς, όπως τι είναι βιοκαύσιµο
και όλα τα άλλα, ακριβώς όπως αναφέρονται στο άρθρο 2 της
παραπάνω οδηγίας.

Με το άρθρο 16 προστίθενται άρθρα στο ν.3468/2006 για την
παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας από ΑΠΕ ως εξής. Με το άρθρο
2α αυτού του νόµου καθορίζονται ο τρόπος και η µέθοδος υπο-
λογισµού του µεριδίου ενέργειας από ανανεώσιµες πηγές. Το
άρθρο 32α ρυθµίζει τη δυνατότητα στατιστικής µεταβίβασης
ενέργειας από ΑΠΕ µεταξύ των κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης για την εκπλήρωση εθνικών στόχων ενέργειας από ΑΠΕ.
Το άρθρο 32β που προστίθεται, προβλέπει τη δυνατότητα και τις
προϋποθέσεις συνεργασίας µεταξύ κρατών-µελών για την εκτέ-
λεση κοινών έργων που αφορούν την παραγωγή ενέργειας από
ΑΠΕ και το άρθρο 32γ αφορά στη συνεργασία και µε τρίτες
χώρες. Αυτό το άρθρο αφορά και το πρόγραµµα «Ήλιος». Επί-
σης, το άρθρο 32δ αφορά τη δυνατότητα συντονισµού των εθνι-
κών καθεστώτων στήριξης παραγωγής ενέργειας από ΑΠΕ. 

Στο άρθρο 17 ορίζεται ότι, προκειµένου τα βιοκαύσιµα να λαµ-
βάνονται υπ’ όψιν για τις ανάγκες του ν.3468/2006 και του
ν.3054/2002, πρέπει να ισχύουν γι’ αυτά τα κριτήρια αειφορίας
που καθορίζονται µε τα επόµενα άρθρα ως εξής. 

Το κεφάλαιο Β’ περιέχει διατάξεις για την ενσωµάτωση στην
εθνική νοµοθεσία της οδηγίας 2009/30 για τα κριτήρια αειφο-
ρίας, βιοκαυσίµων και τη µείωση εκποµπών αερίων του θερµο-
κηπίου.

Το άρθρο 20 αναφέρεται στα συγκεκριµένα κριτήρια που πρέ-
πει να πληρούν τα βιοκαύσιµα και τα βιορευστά, για να λαµβά-
νονται υπ’ όψιν για την αξιολόγηση της τήρησης των εθνικών
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στόχων και υποχρεώσεων για την ενέργεια από ΑΠΕ και την επι-
λεξιµότητα για χρηµατοδότηση. 

Άρθρο 21. Ρυθµίζει τις υποχρεώσεις των οικονοµικών φορέων
για απόδειξη τήρησης των κριτηρίων αειφορίας, µε τη χρήση
ενός συστήµατος ισοζυγίου µάζας και παροχή των σχετικών πλη-
ροφοριών και τη διαδικασία επαλήθευσης συµµόρφωσης. 

Το άρθρο 22 αναφέρεται στον τρόπο υπολογισµού της µεί-
ωσης των εκποµπών καυσαερίων του θερµοκηπίου από τη χρήση
βιοκαυσίµων και βιορευστών µε τη µεθοδολογία που περιγράφε-
ται στο παράδειγµα β’ που συνάπτεται στο νόµο.

Το κεφάλαιο Γ’ περιλαµβάνει µέτρα εφαρµογής, όπου το
άρθρο 23 του κεφαλαίου Γ’ προβλέπει την έγκριση µε υπουργική
απόφαση εθνικού σχεδίου δράσης για τις ΑΠΕ –το συζητήσαµε
και χθες αυτό- και καθορίζεται το περιεχόµενό του, ενώ παρέχε-
ται η δυνατότητα σύναψης προγραµµατικών συµβάσεων του
Υπουργού ΠΕΚΑ µε το κέντρο ανανεώσιµων πηγών και εξοικο-
νόµησης ενέργειας –το ΚΑΠΕ δηλαδή- για την εκπόνηση του σχε-
δίου.

Το άρθρο 24 αφορά στον καθορισµό µε ΚΥΑ των όρων και
προϋποθέσεων υπαγωγής σε καθεστώτα στήριξης του εκσυγ-
χρονισµού και των συστηµάτων ανανεώσιµων πηγών ενέργειας,
την ενίσχυση της χρήσης τεχνολογιών ΑΠΕ στον πολεοδοµικό
σχεδιασµό και τον κτηριακό τοµέα και την παροχή πληροφόρη-
σης σε επαγγελµατίες και καταναλωτές για τη χρήση ενέργειας
από ΑΠΕ. 

Στο άρθρο 25 προβλέπεται η διαδικασία και οι φορείς έκδοσης
εγγυήσεων προέλευσης θερµικής ή ψυκτικής ενέργειας από
ΑΠΕ, καθώς και το περιεχόµενό τους.

Το άρθρο 26 επιβάλλει υποχρεώσεις τακτικής παροχής πλη-
ροφοριών στον ΑΔΜΗΕ και ΔΕΔΗΕ ΑΕ.

Το άρθρο 28. Προστίθεται άρθρο 32ΣΤ στο ν.3468/2006, σύµ-
φωνα µε το οποίο οι µορφές διακρατικής συνεργασίας των άρ-
θρων 32Α έως 32Δ εξειδικεύονται µε διεθνείς συµβάσεις στις
οποίες η Ελλάδα εκπροσωπείται από τον Υπουργό ΠΕΚΑ.

Άρθρο 29. Συνίσταται στη Γενική Γραµµατεία Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής του ΥΠΕΚΑ αυτοτελές γραφείο εποπτείας
της αειφορίας των βιοκαυσίµων και βιορευστών. Ρυθµίζονται,
επίσης, εδώ και τα σχετικά µε την αποστολή και τη στελέχωσή
του.

Επίσης επιβάλλονται πρόστιµα στους παραβάτες των υποχρε-
ώσεων κ.λπ. 

Ακόµα συνίσταται µε υπουργική απόφαση επταµελής διυπουρ-
γική επιτροπή µε συµβουλευτικό και συντονιστικό ρόλο, σχετικά
µε τη λειτουργία του συστήµατος αειφορίας και βιορευστών.
Μπαίνει δηλαδή σε µια τάξη οργανωµένη από πλευράς της κρα-
τικής επίβλεψης το όλο θέµα. 

Το άρθρο 31. Ρυθµίζονται θέµατα σχετικά µε µείωση εκποµ-
πών αερίων θερµοκηπίου. Θυµάστε τι έχουµε πει και προεκλο-
γικά σαν ΠΑΣΟΚ, αλλά και µετά για την κλιµατική αλλαγή, την
πράσινη ανάπτυξη, την πράσινη ενέργεια κ.λπ.. Όλα αυτά σιγά-
σιγά µπαίνουν σε ένα δρόµο και εδώ ελπίζω µε µια γενικότερη
συναίνεση, γιατί είναι ένα θέµα που αφορά όλους, δεν είναι θέµα
πολιτικής. Στο άρθρο 31, λοιπόν, ρυθµίζονται τα θέµατα σχετικά
µε µείωση εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου. Ειδικότερα προ-
βλέπεται η δηµιουργία ηλεκτρονικού µητρώου προµηθευτών
καυσίµων στη Γενική Γραµµατεία Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής και ορίζονται οι υποχρεώσεις παροχής πληροφοριών σχε-
τικά µε την ένταση εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου και
ορίζεται η µεθοδολογία για την κάλυψη του προβλεπόµενου πο-
σοστού µείωσης των εκποµπών. 

Το άρθρο 32. Ορίζονται οι αρµόδιες υπηρεσίες για την επο-
πτεία των βιοκαυσίµων και βιορευστών µέχρι τη λειτουργία του
ΗΑΒ. 

Στο άρθρο 34 είχα και ένα αίτηµα από τους παραγωγούς βιον-
τίζελ από ενεργειακές καλλιέργειες χρησιµοποιηµένα φυτικά
έλαια, τηγανέλαια και βαµβακόσπορο, όπου στην παράγραφο 6
του άρθρου 34 τα ανωτέρω κριτήρια –διαβάζω- περιλαµβάνουν
τουλάχιστον πρώτες ύλες από συµβολαιοποιηµένες ενεργειακές
καλλιέργειες χρησιµοποιούµενα φυτικά έλαια, τηγανέλαια και
βαµβακόσπορο, τα οποία παράγονται στην ελληνική επικράτεια.
Και εδώ είναι ένα θέµα, γιατί οι άνθρωποι αυτοί µου είπαν –δεν

το γνωρίζω, αλλά το καταθέτω- ότι υπάρχουν παράλληλες εισα-
γωγές τέτοιων και δίνονται µε τη σφραγίδα της παραγωγής στην
Ελλάδα, οπότε πρέπει να δούµε πως προστατεύονται αυτοί οι
παραγωγοί. 

Αυτό αναφέρεται και στις δύο κοινοτικές οδηγίες. Θέλουν να
προστεθεί  ότι στα παραπάνω κριτήρια λαµβάνεται υπ’ όψιν η
διασφάλιση των υφιστάµενων επενδύσεων στο θέµα. Το ανα-
φέρω γιατί νοµίζω ότι µπορεί να έχει σηµασία. 

Έρχοµαι στο άρθρο 34 όπου τροποποιείται το σύστηµα κατα-
νοµής ετήσιας ποσότητας αυτούσιου βιοντίζελ και προβλέπεται
η δυνατότητα προµήθειας πετρελαιοειδών από ΑΕΙ, ερευνητικά
ιδρύµατα, για ερευνητικούς σκοπούς. Εδώ έγιναν κάποιες προ-
σθήκες µε βάση τις παρατηρήσεις των δύο ενώσεων Ελλήνων
παραγωγών βιοντίζελ ΕΣΠΑΛ και ΣΒΥΔΕ.

Σε ό,τι αφορά τώρα τις τροπολογίες που είχε καταθέσει ο κύ-
ριος Υπουργός την περασµένη Παρασκευή στη δεύτερη ανά-
γνωση στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου, έχουµε την
πρώτη µε την οποία προστίθεται άρθρο για την πλήρη απελευ-
θέρωση του ωραρίου των πρατηρίων καυσίµων. Στη δεύτερη συ-
νεδρίαση της επιτροπής δεν είχαµε βέβαια τους ανάλογους
φορείς, αλλά είναι κάτι που το γνωρίζουµε όλοι και µε τη διαβε-
βαίωση του Υπουργού ότι το ξέρουν οι ενδιαφερόµενοι, υπάρχει
µία θετική αντίδραση επ’ αυτού. Ούτως ή άλλως µιλάµε για µία
εφαρµογή και της σχετικής οδηγίας του µνηµονίου. Αν θέλετε
µπορώ να υπεισέλθω στο θέµα στη δευτερολογία µου, αλλά νο-
µίζω είναι γνωστό. 

Με τη δεύτερη τροπολογία εισάγονται µια σειρά από ρυθµί-
σεις για τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, κατά κύριο λόγο µε-
ταβατικού χαρακτήρα για την αντιµετώπιση προβληµάτων που
έχουν ανακύψει από αλλεπάλληλες αλλαγές της νοµοθεσίας, δη-
λαδή οι τρείς φάσεις των αδειοδοτήσεων, τις οποίες έχουµε συ-
ζητήσει. Καλό είναι να γίνει και εδώ µία συζήτηση γιατί απ’ ότι
κατάλαβα, κύριε Υπουργέ, έχετε φέρει και κάποιες νοµοτεχνικές
βελτιώσεις. Στόχος είναι η εύρυθµη επεξεργασία των εκκρεµών
αιτηµάτων αδειοδότησης από τις αρµόδιες αρχές. 

Με την τρίτη προστίθεται άρθρο µε το οποίο εξισώνεται η µε-
ταχείριση από πλευράς ΦΠΑ του έργου κατασκευής του αγωγού
πετρελαίου Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη, µε την κατασκευή
επενδυτικών αγαθών από οργανισµούς, επιχειρήσεις και εται-
ρείες κοινής ωφέλειας. Μακάρι και αυτό το έργο να έχει µία θε-
τική πορεία. 

Τέταρτον, προβλέπεται η δυνατότητα απόσπασης δηµοσίων
υπαλλήλων σε υπηρεσίες της Κυπριακής Δηµοκρατίας εν’ όψει
της ανάληψης της Προεδρίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης από την
Κύπρο. Είναι κάτι που πρέπει να το κάνουµε για τους Κύπριους
αδελφούς µας.

Σας ευχαριστώ πολύ κυρία Πρόεδρε για την ανοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον ειση-
γητή του ΠΑΣΟΚ κ. Γεώργιο-Ερνέστο Χαραλαµπόπουλο. 

Αρέσει πολύ στο Προεδρείο το όνοµα Ερνέστος. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Το ίδιο όνοµα έχει κι ένας εξαιρε-

τικός προπονητής, κυρία Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Υπάρχουν πάρα πολλά

χαρίσµατα. 
Παρακαλείται να λάβει το λόγο ο ειδικός αγορητής του Λαϊκού

Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Ηλίας Πολατίδης. 
ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. Ευχαριστώ

και τους συναδέλφους που παραχώρησαν τη σειρά τους.
Ανέφερε αρκετά από τα προβλήµατα που υπάρχουν σχετικά

µε τα βιοκαύσιµα ο προηγούµενος οµιλητής. Πράγµατι αυτά
ισχύουν, κύριε Υπουργέ, και το θέµα είναι ότι δυστυχώς, στο συγ-
κεκριµένο τοµέα η χώρα µας αρκείται στη µετάφραση των οδη-
γιών. Η µετάφραση των οδηγιών δεν είναι πολιτική για τα
βιοκαύσιµα. Φυσικά προηγήθηκε το θεσµικό πλαίσιο µε το οποίο
µπήκαν τα  βιοκαύσιµα. Δεν  είναι  θέµα της δικής σας θητείας,
αλλά παρ’ όλο αυτά έχουµε µία πολύ δύσκολη κατάσταση για
τους παραγωγούς οι οποίοι επένδυσαν σ’ αυτόν τον τοµέα και
δυστυχώς σήµερα βλέπουµε να βρίσκονται σε οικονοµικό αδιέ-
ξοδο. Δεν είναι προς το συµφέρον του ελληνικού κράτους και
της οικονοµίας τα όποια ιδιωτικά συµφέροντα κάποιων πετρελαϊ-
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κών εταιρειών γιατί περί αυτού πρόκειται, έστω και αν είναι δη-
µόσιες ή ηµιδηµόσιες να οδηγήσουν στην απαξίωση υποδοµών
και επενδύσεων, οι οποίες έγιναν πριν από πολύ σύντοµο χρονικό
διάστηµα, και να πάµε όλη αυτήν την υποχρέωση που έχουµε
βάση των Ευρωπαϊκών Οδηγιών να την καλύψουµε από εισαγω-
γές. Αυτό συµβαίνει. 

Επίσης πρέπει να δούµε –σας το είχα αναφέρει και στο νοµο-
σχέδιο για τη διαχείριση των αποβλήτων- ότι πρέπει να γίνει πιο
οργανωµένη η συλλογή των υπολειµµάτων από το τηγάνισµα. 

Ακούω, βέβαια, µε ιδιαίτερη χαρά τολµώ να πω, ότι ήδη έχει
δηµιουργηθεί ένα ιδιωτικό δίκτυο συλλογής από τους επαγγελ-
µατικούς χώρους. Αυτό είναι πολύ θετικό, γιατί ακόµη και αυτά
τα λάδια τα οποία πετιούνται στους υπονόµους, τελικά καταλή-
γουν στους υδάτινους φορείς και αυτό είναι εξαιρετικά προβλη-
µατικό και δηµιουργεί τεράστια προβλήµατα στο περιβάλλον.
Ευτυχώς, η ιδιωτική πρωτοβουλία το έχει αναλάβει αυτό και το
έχει λύσει ως ένα βαθµό. Βέβαια µένει το τεράστιο ζήτηµα στο
Υπουργείο σας να το εξηγήσει αυτό, ενδεχοµένως, σε µια δια-
φηµιστική εκστρατεία, ούτως ώστε να καταλάβουν όσοι µαγει-
ρεύουν ότι το να πετάξουν στον υπόνοµο το λάδι, που έχει
τελειώσει η χρήση του, είναι κάτι ιδιαιτέρως βλαπτικό για το πε-
ριβάλλον.

Θέλω να αναφερθώ, επίσης, στο άρθρο 28. Εδώ η διατύπωση,
όπως είναι, για τη διακρατική συνεργασία προφανώς αναφέρεται
σε όσα προβλέπονται στο πρόγραµµα «Ήλιος», δηλαδή, στη δια-
κρατική συνεργασία για την πώληση. Εδώ η διατύπωση είναι
προβληµατική και νοµίζουµε ότι πρέπει να αλλάξει. Δηλαδή, να
µην εκπροσωπείται η Ελληνική Δηµοκρατία µόνο από τον
Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής,
αλλά οι σχετικές συµβάσεις να κυρώνονται και από τη Βουλή.

Περνάω στις τροπολογίες οι οποίες είναι εξαιρετικά ενδιαφέ-
ρουσες. Οµολογώ ότι δεν έχω κατορθώσει να ενηµερώσω το κεί-
µενο της τροπολογίας για τα βενζινάδικα που έχω µε τις νέες
ρυθµίσεις, οπότε ίσως ορισµένα από αυτά που θα πω να µην
ισχύουν. Η βασική ουσία όµως της τροπολογίας και αυτό που
σας είπα στην επιτροπή, είναι ότι εδώ υπάρχει ένα πρόβληµα και
πρέπει να αλλάξετε κυρίως τη διατύπωση ότι τα ανωτέρω πρα-
τήρια δεν µπορούν να αντιστοιχούν σε ποσοστό µικρότερο του
10% και µεγαλύτερο του 20% του συνόλου των πρατηρίων της
οικείας περιφέρειας, γιατί αυτό είναι εξαιρετικά επικίνδυνο. 

Μια περιφέρεια όπως είναι η δική µου, η Περιφέρεια της Κεν-
τρικής Μακεδονίας, έχει τελείως διαφορετικές περιοχές. Το 10%
ή το 20% της περιφέρειας τι ακριβώς σηµαίνει; Δηλαδή, το αν
υπάρχουν πολλά ανοιχτά πρατήρια στη Θεσσαλονίκη, αυτό ση-
µαίνει ότι στην Πέλλα ή στην Πιερία ή στις Σέρρες θα υπάρχει
κάλυψη; Αυτό θα έπρεπε να υπάρχει, τουλάχιστον, ανά περιφε-
ρειακή ενότητα, αν όχι για µικρότερη. 

Το δεύτερο πρόβληµα είναι ότι υπάρχουν ήδη πρατήρια εικο-
σιτετράωρης λειτουργίας. Με αυτόν τον όρο υποχρεώνονται κά-
ποιοι σήµερα, όταν κάνουν αυτή την εφηµερία ή τη
διανυκτέρευση, να κρατήσουν τα πρατήρια ανοιχτά λόγω του ότι
δεν υπάρχουν άλλα ανοιχτά και έχουν εξασφαλισµένη…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κάναµε αλλαγή σε
αυτό.

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙΔΗΣ: Εντάξει. Η αλλαγή το λύνει αυτό το πρό-
βληµα.

Υπάρχει, όµως, το θέµα των πρατηρίων που διαθέτουν αυτό-
µατους πωλητές. 

Συµφωνούµε φυσικά µε τη διάθεση υπαλλήλων για την Κυ-
πριακή Προεδρία, αλλά σας είπα ότι πρέπει αυτό να γίνει µε µια
µόνιµη συνεργασία των δύο ελληνικών δηµοσίων: δηλαδή, της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυπριακής Δηµοκρατίας. Να έρ-
θουν επιτυχηµένοι δηµόσιοι υπάλληλοι µε καλές πρακτικές από
την Κυπριακή Δηµοκρατία να βοηθήσουν το ελληνικό δηµόσιο
που, τέλος πάντων, είναι στην κατάσταση στην οποία είναι.

Έρχοµαι τώρα στην άλλη τροπολογία. Συµφωνούµε µε την
προσαύξηση η οποία δίνεται σε ποσοστό. 

Στην παράγραφο 5 βάζετε άλλη µία προτεραιότητα. Θα πρέπει
να έχει ένα ντοσιέ µε νοµοθεσία η ΡΑΕ και να κρίνει πότε υπάρχει
προτεραιότητα. Εγώ τουλάχιστον θυµάµαι δέκα ρυθµίσεις που

δίνουν σε κάποιον προτεραιότητα. Άρα, θα πρέπει να ισχύσουν
και οι σχετικές προτεραιότητες. Αυτό το πράγµα µε τις προτε-
ραιότητες κάποτε πρέπει να τελειώσει. 

Εδώ υπάρχει ένα ζήτηµα µε το προσωπικό της ΡΑΕ το οποίο
καταγγέλλει ότι είναι ανεπαρκές και ότι δεν υπάρχει. Έχει λυθεί
αυτό το ζήτηµα; Θα λυθεί; Δυστυχώς, εδώ η Ρυθµιστική Αρχή
Ενέργειας που είναι, υποτίθεται, ανεξάρτητη αρχή, δεν έχει προ-
σωπικό. Ταλαιπωρείται ο κόσµος, ταλαιπωρούνται οι επενδυτές
εν αντιθέσει µε άλλες ανεξάρτητες αρχές που έχουν πληθώρα
προσωπικού, τη στιγµή που απλώς νοικιάζουν γραφεία και παίρ-
νουν το µισθό τους. Νοµίζω, ότι διυλίζουµε τον κώνωπα στη συγ-
κεκριµένη περίπτωση και αυτό πρέπει να λυθεί.

Έρχοµαι στην παράγραφο 12. Εδώ, υπάρχει µία επιστολή από
το Σύνδεσµο Ελληνικών Βιοµηχανιών Φωτοβολταϊκών, την οποία
καταθέτω στα Πρακτικά. Λένε ότι πρέπει για τους ιδιαίτερους λό-
γους, να αυξηθεί το Feed in Tariffs σε ποσοστό 20% και νοµίζω
ότι είναι κάτι λογικό. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ηλίας Πολατίδης καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η οποία βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Είναι σωστές, βέβαια, οι τροποποιήσεις που κάνατε. Ήταν λαν-
θασµένη η προηγούµενη διατύπωση. Πιστεύω, όµως, ότι αυτό
που έγινε ήταν πως κάποιοι Υπουργοί έβλεπαν πριν να µιλάµε για
πράσινη ανάπτυξη, για επενδύσεις, οι οποίες στην ουσία ήταν
εξαγωγή χρηµάτων, δανεικών δηλαδή, στη Γερµανία και εσχά-
τως στην Κίνα, γιατί υπάρχει και η πίεση και οι τιµές. Πρέπει,
όµως, αυτά τα χρήµατα να µείνουν στην Ελλάδα µε κάποιον
τρόπο. Λύνεται µεν, αλλά νοµίζω µπορεί να γίνει και µεγαλύτερη
ενίσχυση γιατί δεν έχει νόηµα να γίνουν επενδύσεις οι οποίες θα
µεταφέρουν τα χρήµατα στην Κίνα και το όποιο οικονοµικό όφε-
λος για την ελληνική οικονοµία τελικά να είναι µηδαµινό. Χρει-
άζεται εδώ πέρα ουσιαστική στήριξη η ελληνική βιοµηχανία και
δεν νοµίζω ότι είναι έξω από τα ελληνικά δεδοµένα να δοθεί αυτό
το ποσοστό που ζητάνε. 

Κλείνω µε το θέµα της φορολογίας και του λιγνιτικού τέλους.
Εδώ, υπάρχει ένα ζήτηµα µε τη διατύπωση που έχετε. Στην
ουσία, δεν λαµβάνεται υπ’ όψιν ότι πλέον η ΔΕΗ δεν είναι µονο-
πώλιο. Αυτή τουλάχιστον είναι η επιλογή της τρόικας, κακώς κατ’
εµάς, και θα οδηγήσει σε πολύ µεγάλη αύξηση των τιµών που
πληρώνει σε ηλεκτρικό ρεύµα ο Έλληνας καταναλωτής, αν δο-
θούν οι λιγνιτικές µονάδες και τα λιγνιτικά πεδία σε ξένες εται-
ρείες. 

Εδώ, λέτε ότι επιβάλλεται τέλος ανάπτυξης ποσοστού 0,5%
επί του κύκλου εργασιών της Δηµόσιας Επιχείρησης Ηλεκτρι-
σµού. Θα πρέπει εδώ να γίνει επί του κύκλου εργασιών που έχει
σχέση µε το λιγνίτη. Γιατί δεν είναι λογικό να πληρώνει για τον
κύκλο εργασιών που έχει σχέση µε το φυσικό αέριο η ΔΕΗ, ενώ
να µην το πληρώνει κάποια άλλη εταιρεία. Άρα, πάνω στο ποσο-
στό 48% ή 50%, που έχει σχέση µε το λιγνίτη, να µπει το 0,5%.
Επίσης, να είναι διατυπωµένο έτσι που στην περίπτωση που κά-
ποιος άλλος µπει στην αγορά της παραγωγής ηλεκτρικής ενέρ-
γειας από λιγνίτη, αυτός να έχει το ίδιο ποσοστό γιατί θα είναι
στο συγκεκριµένο νοµό ή σε όποιον άλλο νοµό υπάρχει. Νοµίζω
ότι εδώ  θέλει κάποια αλλαγή. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον ειδικό

αγορητή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Ηλία Πολατίδη.
Το λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μιλτιάδης

Βαρβιτσιώτης. 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Για να µην έχει ο Υπουργός καµ-

µία αµφιβολία, δεν αλλάξαµε την κοινοβουλευτική σειρά των κοµ-
µάτων, απλώς ο κ. Πολατίδης έπρεπε να αναχωρήσει και του
παραχώρησα τη θέση µου.

Κύριε Υπουργέ, έρχοµαι σε πολύ συγκεκριµένα θέµατα, γιατί
νοµίζω ότι, εάν πελαγοδροµήσουµε σε παρατηρήσεις για τις τρο-
πολογίες, θα χαθούµε. Άλλωστε αυτό το οποίο έχω αισθανθεί το
τελευταίο διάστηµα είναι ότι εν όψει της συζήτησης αυτού του
νοµοσχεδίου έχουν ανακύψει µία σειρά από σοβαρά θέµατα που
έχουν να κάνουν είτε µε περιφέρειες της χώρας, όπως τις ενερ-
γειακές κοινότητες της Κοζάνης, της Πτολεµαΐδας κ.ο.κ. είτε µε

7846 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τις ΑΠΕ, θέµατα τα οποία πρέπει και οφείλουν να ρυθµιστούν,
γιατί τα τελευταία δυόµισι χρόνια δεν καταφέραµε να ρυθµί-
σουµε µε τον τρόπο µε τον οποίο θα έπρεπε όλες τις εκκρεµό-
τητες που έχουν δηµιουργηθεί από την πολυνοµία για τις ΑΠΕ.
Και βέβαια έχουν ανακύψει και άλλα θέµατα αρµοδιότητας του
Υπουργείου σας που δείχνουν ότι πραγµατικά υπάρχουν ζωντα-
νές, ουσιαστικές ανάγκες στην κοινωνία, οι οποίες πρέπει και να
µελετηθούν και να απαντηθούν. 

Θεωρώ όµως, κύριε Υπουργέ, ότι αυτό το νοµοσχέδιο έχει
φτάσει στα όριά του από άποψη προσθηκών και θα είµαι πολύ
σαφής. Πέρα από τις ρυθµίσεις των άρθρων για τα βιοκαύσιµα,
για τις οποίες σας έχω καταθέσει τις παρατηρήσεις µας, έχουµε
µπροστά µας µία σειρά από τροπολογίες, οι οποίες µάλιστα και
αλλάζουν. Το πρώτο θέµα είναι η απελευθέρωση του ωραρίου
των βενζινάδικων. Ο τρόπος µε τον οποίο το κάνουµε νοµίζω ότι
δηµιουργεί ένα πρόβληµα. Δηµιουργεί το πρόβληµα της µεγάλης
υποχρέωσης του βενζινά έναντι του απελευθερωµένου ωραρίου.
Δεν είµαι σε θέση, γιατί µόλις µοιράστηκαν οι αλλαγές σας, να
τις αξιολογήσω. Θεωρώ ότι είναι ενδεχοµένως και στο δικό µας
πνεύµα ότι θα έπρεπε να περιοριστεί τέλος πάντων η υποχρεω-
τικότητα, γιατί ή θα πάµε σε απελευθέρωση ή δεν θα πάµε σε
απελευθέρωση, και είναι πολύ σοβαρή η ένσταση που καταθέ-
τουν και οι βενζινοπώλες ότι: «Εµείς δεν µπορεί σώνει και καλά
να δουλεύουµε σε µία γειτονιά υποχρεωτικά, όταν στην κεντρική
λεωφόρο θα λειτουργεί ελευθέρως το βενζινάδικο και θα είµαστε
–αν θέλετε- και στόχος ληστών, κλεφτών ή οτιδήποτε άλλο». 

Άρα η µία περίπτωση είναι να πάµε σε ένα απελευθερωµένο
ωράριο και να δώσουµε στον περιφερειάρχη µεγαλύτερες εξου-
σίες, εγώ θα έλεγα, να αντιλαµβάνεται ο περιφερειάρχης µε τις
πραγµατικές ανάγκες και µε τις εξαµηνιαίες ρυθµίσεις τις οποίες
κάνει, ποιο είναι το πρόβληµα. Γι’ αυτό είναι και οι περιφερειάρ-
χες, γι’ αυτό υπάρχει αποκεντρωµένο κράτος και συµφωνήσαµε
στη δηµιουργία ισχυρών περιφερειών, για να ξέρουν τι θα γίνει
στο κάθε νησί, τι θα γίνει στον κάθε µικρό οικισµό, να µην φτάνει
στη λεωφόρο Μεσογείων το κάθε αίτηµα.

Πάµε παρακάτω. Έχουµε το θέµα των ρυθµίσεων των ΑΠΕ και
εδώ θα ήθελα να σας κάνω ορισµένες παρατηρήσεις, σε σχέση
και µε τις τροποποιήσεις τις οποίες έχετε κάνει, κύριε Υπουργέ.
Υπάρχει µία αµφισβήτηση, την οποία είχε εκφράσει και ο κ. Κα-
λαφάτης, ο οποίος είναι αρµόδιος της Νέας Δηµοκρατίας για τα
θέµατα της ενέργειας, για την αλλαγή του ονόµατος του τέλους
ΑΠΕ. Φοβόµαστε το εξής: Μην αλλάξουµε το όνοµα του τέλους
ΑΠΕ και αντί να πάει στη χρηµατοδότηση των ΑΠΕ, πάει στο να
φτιάχνουµε άλλου είδους έργα για την αντιµετώπιση του φαινο-
µένου του θερµοκηπίου. Μήπως πρέπει να το σκεφτούµε. Μπο-
ρεί να υπάρχει η διάθεση -να το πούµε πιο ωραία- ενάντια στους
ρύπους, αλλά µήπως αλλάζουµε την ουσία τελικά αυτού του τέ-
λους, το οποίο είναι για τη χρηµατοδότηση των ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας. Η δεύτερη ένσταση την οποία θα ήθελα να σας
πω, είναι σε σχέση µε την παράγραφο 10 και τις διατάξεις που
βάζετε για τις γαίες. 

Υπάρχει ένα θέµα τραγικής καθυστέρησης, κύριε Υπουργέ,
των δασαρχείων, στην απάντηση ποια είναι και ποια δεν είναι δα-
σικά. Υπάρχει η πρόβλεψη των όµορων οικοπέδων. Γιατί αντί για
όµορα δεν βάζουµε µία λογική ακτίνα; Γιατί µπορεί να µην είναι
όµορο το οικόπεδο, εφόσον έχει κριθεί δασικό µετά από ενάµισι
ή δύο χρόνια που απαντάει ο δασάρχης, αλλά υπάρχει άλλο σε
απόσταση ενός ή δύο χιλιοµέτρων. Να το µετατρέψουµε αυτό
και να το κάνουµε πιο λειτουργικό.

Τρίτον, στην παράγραφο 12 αλλάζετε το ποσοστό συµµετοχής
των ευρωπαϊκών συστηµάτων. Λέτε ότι αν ο εξοπλισµός προέρ-
χεται από χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τότε θα έχουν ένα
µπόνους οι παραγωγοί 10%. Λογικό, σωστό. Είναι προς τη σωστή
κατεύθυνση. Έχουµε δύο εργοστάσια στη χώρα µας τα οποία
φτιάχνουν φωτοβολταϊκά συστήµατα µε τις δυσκολίες που έχει
κάποιος να επιχειρεί στη χώρα µας και δεν έχουν premium, όταν
πουλάνε στη χώρα µας. Είναι ένας εύσχηµος τρόπος.

Αντί να µειώσουµε το ποσοστό από 80% του εξοπλισµού -γιατί
λέµε ότι αν έχεις το 80% του εξοπλισµού από την Ευρώπη, τότε
θα παίρνεις 10% µπόνους στην τιµή που δίνεις- και να το κάνουµε
70%, να αυξήσουµε το ποσοστό του µπόνους. Ίσως είναι πιο

σωστό να αυξήσουµε το ποσοστό του µπόνους στο ευρωπαϊκό
σύστηµα αντί για το κινέζικο, το ινδικό κ.λπ.

Έρχοµαι στο θέµα Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη. Κύριε
Υπουργέ, χαίροµαι που έχετε µια τροπολογία για το θέµα
Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη, αλλά λυπάµαι που η Κυβέρνηση
άφησε αυτήν την τεράστια επένδυση να φύγει και δεν έκανε το
οτιδήποτε δυνατό -δεν το έκανε ιδιαίτερα η προκάτοχός σας,
όταν έθετε θέµατα περιβάλλοντος- στο να αντιµετωπίσει τις οποι-
εσδήποτε ανασφάλειες είχαν οι Βούλγαροι, για να προχωρήσει
µια µεγάλη επένδυση. Βρέθηκα στον Έβρο προχθές και πραγ-
µατικά η φωνή αγωνίας των ακριτών µας είναι πάρα πολύ ισχυρή. 

Πάµε στα υπόλοιπα θέµατα στα οποία θέλω να κάνω ορισµέ-
νες παρατηρήσεις. Πρώτα απ’ όλα, έχουµε ξεχάσει τη Ραφήνα.
Δικαίως διαµαρτύρεται ο Δήµαρχος Ραφήνας, που µε κάλεσε.
Δεν έχει προβλεφθεί η Ραφήνα στους δήµους των Μεσογαίων.
Νοµίζω ότι αυτήν τη νοµοτεχνική ρύθµιση πρέπει να την κάνουµε
στο άρθρο 2 του νοµοσχεδίου. 

Υπάρχει το θέµα της τροπολογίας που έχω καταθέσει από κοι-
νού µε τον κ. Χαραλαµπόπουλο για την εγκατάσταση φωτοβολ-
ταϊκών στην Πεντέλη και τη χρηµατοδότηση από την πλευρά της
Εκκλησίας µιας γενναίας αναδάσωσης είκοσι χιλιάδων στρεµµά-
των.

Ας είµαστε ειλικρινείς. Χρειάζεται πραγµατικά να προχωρή-
σουµε σε µια γενναία αναδάσωση στην Πεντέλη. Το βουνό αυτό
έχει καεί, έχει ξανακαεί, έχει λεηλατηθεί, έχει αποτελέσει βορά
σε κάθε είδους συµφέροντα. Με την τροπολογία που καταθέ-
σαµε δεν ακουµπάµε καθόλου το ιδιοκτησιακό. 

Προβλέπουµε ότι µεταξύ της Εκκλησίας και της πολιτείας θα
καταρτισθεί µία προγραµµατική σύµβαση, η οποία θα ορίζει τον
τρόπο µε τον οποίο θα γίνει η αναδάσωση, θα ορίζει το περιβαλ-
λοντικό ισοδύναµο, όπως επίσης και το ότι τα έσοδα που θα προ-
έρθουν από αυτήν την επένδυση θα πηγαίνουν στο φιλανθρωπικό
έργο της κοινωνίας.

Όµως σέβοµαι πάρα πολύ τους θεσµούς της τοπικής αυτοδι-
οίκησης, τους οποίους άλλωστε και υπηρετώ και δέχοµαι ότι
ακόµα δεν έχει ωριµάσει αυτό στην τοπική κοινωνία, µέσα στο
πλαίσιο του διαλόγου που πρέπει να υπάρχει και από την Εκκλη-
σία και από την πολιτεία µε την τοπική κοινωνία, µετά και την οµό-
φωνη απόφαση του Συνδέσµου Προστασίας των Δήµων για το
Πεντελικό Όρος. 

Πιστεύω ότι θα πρέπει να ανοίξει ένας γόνιµος διάλογος. Θα
πρέπει να δούµε τα επιχειρήµατα και από τις δύο πλευρές µε σο-
βαρότητα, να απαντηθούν οι οποιεσδήποτε ανησυχίες και σε ευ-
θετότερο χρόνο να προχωρήσει ένα έργο το οποίο θεωρώ ότι
είναι ωφέλιµο.

Έρχοµαι και στο δεύτερο θέµα που θέλω να θίξω, το οποίο
αφορά τη χρήση του Ελληνικού.

Κύριε Υπουργέ, κάνατε µία µεγάλη τοµή για πρώτη φορά. Χω-
ροθετήσατε σταθµό µεταφόρτωσης απορριµµάτων και νεκροτα-
φείο µέσα στο χώρο του Ελληνικού, κάτι που όταν σας το είπα
για πρώτη φορά σε προηγούµενη συζήτηση σε επιτροπή µε κοι-
τάξατε πάρα πολύ περίεργα. Και σήµερα υπάρχει η χρήση.

Έχει κατατεθεί και µια τροπολογία, τρίτη ή τέταρτη στη σειρά
το τελευταίο εξάµηνο, για το εύλογο αίτηµα της Γλυφάδας να
αποκτήσει επιτέλους νεκροταφείο και χαίροµαι που είναι εδώ και
συνάδελφοί µου στο δηµοτικό συµβούλιο και παρακολουθούν τη
συζήτηση. Κύριε Υπουργέ, εγώ θεωρώ ότι θα πρέπει να αντιµε-
τωπιστεί το θέµα του νεκροταφείου όχι µόνο της Γλυφάδας. Γιατί
δεν είναι µόνο θέµα της Γλυφάδας. Και ο Αλιµος δεν έχει νεκρο-
ταφείο και το Ελληνικό έχει ένα κορεσµένο νεκροταφείο και η
Αργυρούπολη έχει ένα κορεσµένο νεκροταφείο, άσχετα αν το
ανοίξαµε παραπάνω, το επεκτείναµε µε προηγούµενες ρυθµί-
σεις. Κι όµως δεν έχει καταφέρει να λειτουργήσει ακόµη η επέ-
κτασή του. 

Αφού χωροθετούµε νεκροταφείο στο Ελληνικό, ας παραχωρή-
σουµε άµεσα στους όµορους δήµους ικανή στρεµµατική έκταση
στο Ελληνικό, πενήντα, εξήντα εβδοµήντα, εκατό στρέµµατα,
όσα είναι αυτά -έχω µιλήσει και µε το Ταµείο Αξιοποίησης Ιδιωτι-
κής Περιουσίας του Δηµοσίου, που θεωρεί ότι ένα ικανό ποσο-
στό στρεµµάτων, θα φύγει ούτως ή άλλως από τη διαχείριση του
Ελληνικού- και να προχωρήσει άµεσα η χωροθέτηση και η λει-
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τουργία και του σταθµού µεταφόρτωσης απορριµµάτων και του
κέντρου ανακύκλωσης, καθώς και του νεκροταφείου υπό τη λει-
τουργία και εποπτεία των τριών όµορων δήµων, για να λυθεί επί
της ουσίας ένα ζωντανό κοινωνικό πρόβληµα. 

Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι χρειάζεται και µέσα στη Βουλή και
µε την κοινωνία ο διάλογος που άνοιξε αυτό το νοµοσχέδιο σε
ό,τι αφορά τα θέµατα των ΑΠΕ, τα θέµατα της χρήσης γης γύρω
από την Αττική και τα θέµατα που έχουν να κάνουν µε το Ρυθµι-
στικό Σχέδιο της Αθήνας, να µην κλείσει εδώ, να µην κλείσει σή-
µερα το βράδυ, γιατί ακόµα κι η επένδυση στο Ελληνικό θα
αναπτυχθεί ή δεν θα αναπτυχθεί ανάλογα µε το γενικότερο σχε-
διασµό που θα γίνει στην Αττική κι αυτές οι αποφάσεις που θα
χαρακτηρίσουν για δέκα, δεκαπέντε, είκοσι, τριάντα, σαράντα
χρόνια από εδώ και πέρα την πόλη µας, το περιβάλλον που
ζούµε, δεν µπορεί να είναι αποφάσεις µίας κυβέρνησης κι ενός
Υπουργού, αλλά πρέπει να είναι αποτέλεσµα µιας ευρύτερης
σύνθεσης απόψεων. Και είδαµε ότι υπάρχει και το κλίµα, πέρα
από τις οποιεσδήποτε φωνές και κραυγές κι υπάρχει και η διά-
θεση να συζητήσουµε σοβαρά ορισµένα θέµατα.

Κλείνω µε µία φράση µόνο για τα βιοκαύσιµα. Θεωρώ ότι παρά
το ότι το σύνολο των ρυθµίσεων είναι στη σωστή κατεύθυνση,
δεν αντιµετωπίζουµε το πρόβληµα των χρόνιων ποσοστώσεων,
για να µπορέσουµε να φτιάξουµε ένα σύστηµα όπου οι αγρότες
µας θα κάνουν ένα µακροχρόνιο σχεδιασµό και τα διυλιστήρια
θα είναι υποχρεωµένα να καταναλώνουν τα βιοκαύσιµα, τα οποία
παράγονται στη χώρα. Αυτός ο σχεδιασµός κι αυτός ο ελεγκτι-
κός µηχανισµός, αυτός ο συγκερασµός των δυνάµεων ανάµεσα
στις εταιρείες ενέργειας και τους Έλληνες αγρότες θα πρέπει
κάποια στιγµή να γεφυρωθεί. Νοµίζω ότι υπάρχει το περιβάλλον
και υπάρχει και η διάθεση κι ελπίζω να γίνει σε επόµενη ρύθµιση,
αλλά µπορεί να γίνει και µε κανονιστικές πράξεις του Υπουρ-
γείου, ενισχύοντας τον εποπτικό µηχανισµό. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον ειση-
γητή της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Βαρβιτσιώτη. 

Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας, κ. Νικόλαος Παπακωνσταντίνου. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε. 

Το πρώτο ζήτηµα που θέτουµε είναι, ότι πρέπει να αποσυρθεί
η κατάπτυστη και σκανδαλώδης τροπολογία-προσθήκη που κα-
τέθεσαν οι εκπρόσωποι της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ
για τα θέµατα του Πεντελικού Όρους όχι, για να διασκεδαστούν
οι ανησυχίες των κατοίκων και των φορέων της συγκεκριµένης
αλλά και της ευρύτερης περιοχής, όπως θέλησε να το παρου-
σιάσει ο εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας αλλά, διότι πραγ-
µατικά ανοίγει ένας ολόκληρος δρόµος και σε θεσµικό επίπεδο
για τον αποχαρακτηρισµό εκτάσεων από αναδασωτέες στις πε-
ριοχές του Πεντελικού Όρους. Κατά την άποψη του ΚΚΕ, η ανα-
δάσωση είναι και πρέπει να είναι αποκλειστική ευθύνη του
δηµοσίου. Για τη συγκεκριµένη περίπτωση του Πεντελικού
Όρους µιλάµε για είκοσι τρεις χιλιάδες στρέµµατα  ηλιόλουστης
αναδασωτέας έκτασης. 

Εµείς υποστηρίζουµε την αναγκαιότητα στις δοσµένες συνθή-
κες και του Λεκανοπεδίου, να µη γίνουν εγκαταστάσεις ηλεκτρο-
βολταϊκών στις αναδασωτέες εκτάσεις, γιατί και έτσι θα
επιταχυνθεί το άνοιγµα του δρόµου για τη συνολική εµπορευµα-
τοποίηση του ορεινού όγκου και την καταστροφή του. Κάνουµε
αυτήν την προσέγγιση από τη ζωτική, κοινωνική αναγκαιότητα για
το συµφέρον των κατοίκων συνολικά της περιοχής της Αττικής και
ειδικά του Λεκανοπεδίου: την αναγκαιότητα να γίνουν πλήρη δα-
σικά οικοσυστήµατα η Πάρνηθα, η Πεντέλη και ο Υµηττός. 

Η ηγεσία της Εκκλησίας και τα µοναστήρια και µε αυτήν την
τροπολογία γίνονται το όχηµα αδίστακτων, άπληστων και επεν-
δυτικών επιχειρηµατιών. Και δεν σας ελαφρύνει το γεγονός ότι
είτε µε τη συνηγορία της ηγεσίας της Εκκλησίας είτε ρυµουλ-
κούµενη από χριστεπώνυµους επενδυτές, τροχιοδροµείται και η
ηγεσία της Εκκλησίας στο δρόµο του Μαµωνά µε τα υψιπετή
κέρδη στην ενεργειακή αγορά. 

Δεύτερο θέµα: Νοµοθετείτε µε το άρθρο 15 τη θεσµοθέτηση

και σε επίπεδο εννοιών, του ταΐσµατος των πριγκίπων και πασά-
δων κερδοσκόπων της ενεργειακής αγοράς µε άφθονο δηµόσιο
χρήµα. Ήδη στη χώρα µας υπάρχουν εβδοµήντα τρεις πρίγκι-
πες-πασάδες στην αγορά των λεγόµενων ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας. Βεβαίως υπάρχουν και πέντε βασιλιάδες. Η ως τα
τώρα, θεσµική θαλπωρή αυτών των πριγκίπων και πασάδων µε-
τατρέπεται σε τρυφερότητα από πλευράς της Κυβέρνησης µε
τις οκτώ, εννέα προσθήκες που κατέθεσε και εδώ ο κύριος
Υπουργός.

Για να µιλήσουµε για το ποιο είναι το ήδη δοσµένο θεσµικό
πλαίσιο ταΐσµατος αυτών των «µπέµπηδων» της άφατης κερδο-
σκοπίας: 

Πρώτον, έχουν ήδη –οι λέξεις δεν είναι δικές µας- πολύ υψη-
λές επιδοτήσεις κεφαλαίου. Έχουν εγγυήσεις αγοράς ηλεκτρι-
σµού, εγγυηµένα υψηλή τιµή, γενναιόδωρες επιδοτήσεις
κεφαλαίου, τιµή αγοράς ηλεκτρικής ενέργειας από αιολικά 85
ευρώ ανά MW, από φωτοβολταϊκά 450 ευρώ ανά MW, ενώ τα τι-
µολόγια της ΔΕΗ είναι στα 65 ευρώ ανά MW. Χρονική διάρκεια
σύµβασης στις επιδοτούµενες τιµές τουλάχιστον µέχρι και είκοσι
χρόνια. Επιδότηση βεβαίως και του µισθολογικού κόστους. Φο-
ροαπαλλαγή ενός ορισµένου ποσοστού στα αδιανέµητα κέρδη
της πρώτης δεκαετίας. Χρηµατοδότηση από τα ίδια τα κεφάλαια
µέχρι 25%. Εξαιρετικά ευνοϊκό θεσµικό πλαίσιο λένε, ερευνητές
και µελετητές σε µια αγορά µε υψηλά περιθώρια κερδοφορίας.
Δεν αντιλαµβανόµαστε την ανησυχία για τους ντόπιους πρίγκι-
πες, που εκφράζουν οι οµιλητές του Λαϊκού Ορθόδοξου Συνα-
γερµού. Ή ζηλεύει και θέλει να πρωτοστατήσει, ότι και αυτός
φροντίζει τους πασάδες κερδοσκόπους; 

Και µε τις σηµερινές ρυθµίσεις στα επόµενα άρθρα, από το
άρθρο 16 έως το άρθρο 37 αλλά και µε τις οκτώ - εννιά τροπο-
λογίες που καταθέσατε, κλείνετε µια σειρά εκκρεµότητες υπέρ
του ενεργειακού κεφαλαίου και ρυθµίζονται τα θέµατα που ικα-
νοποιούν ένα τµήµα σε βάρος άλλου. 

Εµείς σηµειώνουµε από άλλη σκοπιά τα εξής: 
Πρώτον, βαπτίζετε το ειδικό τέλος ανανεώσιµων πηγών ενέρ-

γειας σε ειδικό τέλος µείωσης των εκποµπών αερίων ρύπων.
Έτσι στρώνετε το έδαφος αλλαγής του υπολογισµού του, προ-
ετοιµάζοντας νέες επιβαρύνσεις των λαϊκών και εργατικών νοι-
κοκυριών. Γίνεται αυτόµατη αναπροσαρµογή επί του τιµαρίθµου
του προηγούµενου έτους, στις τιµές πώλησης ενέργειας από τις
λεγόµενες ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. 

Συνολικά -για να το ολοκληρώσω- το πνεύµα των άρθρων από
το 16 έως το 37 είναι στο να διαµορφώνονται οργανωτικοί, λει-
τουργικοί, θεσµικοί κανόνες προσαρµογής και οργάνωσης της
κερδοσκοπίας στην ενεργειακή αγορά, υπέρ των βασιλιάδων. 

Εµείς σαν ΚΚΕ υποστηρίζουµε να καταργηθεί η ενεργειακή
αγορά. Το ΚΚΕ καλεί σε αγώνα για ενιαίο κρατικό φορέα ενέρ-
γειας, σε λαϊκή εξουσία, µε κατάργηση της κερδοσκοπικής αγο-
ράς ενέργειας, που είναι ο µόνος τρόπος, ώστε να
ικανοποιηθούν οι συνδυασµένες λαϊκές ανάγκες για φθηνή και
ασφαλή ενέργεια, µε πρόσβαση όλων, µε αξιοποίηση των εγχώ-
ριων πηγών ενέργειας και δραστική µείωση της ενεργειακής
εξάρτησης της χώρας µας, µε την ταυτόχρονη προστασία των
εργασιακών δικαιωµάτων, του περιβάλλοντος, της δηµόσιας
ασφάλειας και των λαϊκών αναγκών για αναψυχή. 

Για µια σειρά επιµέρους τροπολογίες που έχουν κατατεθεί, θέ-
λουµε να σηµειώσουµε τα εξής: 

Πρώτον, εµείς υποστηρίζουµε τις διαπιστώσεις της Οµοσπον-
δίας Βενζινοπωλών Ελλάδας. Για την απελευθέρωση του λεγό-
µενου ωραρίου, τι πραγµατοποιείται; 

Στη λιανική αγορά των καυσίµων πραγµατοποιείται αυτό το
ίδιο ανάλογο που πραγµατοποιήσατε στη λιανική αγορά του
φαρµάκου, δηλαδή διευκόλυνση στη διείσδυση µεγάλων εται-
ρειών στη λιανική των καυσίµων, εξουθένωση και παρεκτόπιση
των ανεξάρτητων ή µικρών εµπόρων στο θέµα αυτό, για να
µπουν επώνυµα δίκτυα, ώστε να κυριαρχήσουν παρεκτοπίζοντας
τους µικρούς –ας το πούµε έτσι- και ανεξάρτητους πωλητές. Νο-
µοθετείτε για λογαριασµό των οκτώ µεγάλων εταιρειών εµπορίας
καυσίµων. 

Για τα ζητήµατα της παραχώρησης που αφορούν στο παρα-
λιακό µέτωπο Βάρης-Βούλας-Βουλιαγµένης, εµείς θα ψηφίσουµε
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«ΠΑΡΩΝ», καθ’ ότι η παραχώρηση στους δήµους του παραλια-
κού µετώπου δεν δίνει καµµία εγγύηση για δωρεάν και ελεύθερη
πρόσβαση του πληθυσµού στην παραλιακή γραµµή και στη θά-
λασσα. 

Υπάρχουν και δύο εκπρόθεσµες τροπολογίες άλλων συναδέλ-
φων, για τα ζητήµατα της λατοµικής δραστηριότητας σχιστολι-
θικών πλακών στην Εύβοια. Εµείς συνηγορούµε µε το αίτηµα για
παράταση που υπάρχει στην τροπολογία. 

Θέτουµε το ζήτηµα να ενταχθεί και σε αυτό το νοµοσχέδιο το
πρόβληµα της αυτοτελούς λειτουργίας του Νοσοκοµείου Καρύ-
στου και Κύµης. Οι λόγοι έχουν αναφερθεί πολλές φορές και σε
προηγούµενη συζήτηση. Υπήρχε µια κατ’ αρχήν ευνοϊκή προσέγ-
γιση να κατοχυρωθεί, ότι δεν θα εξατµιστεί αυτό το νοµαρχιακό
νοσοκοµείο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον ειδικό
αγορητή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, κ. Παπακων-
σταντίνου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, οκτώ µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το Γυµνάσιο και τις λυκειακές τάξεις Άγρας Λέσβου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Να πούµε στους µαθητές ότι παρευρίσκεται στην Αίθουσα για
τη συζήτηση του παρόντος νοµοσχεδίου ο Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Βουλευτής Λέσβου, κ. Νικόλαος Σηφουνάκης. 

Το λόγο έχει η ειδική αγορήτρια του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Ηρώ Διώτη. 
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Πριν ξεκινήσω, θα θέλαµε από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ να χαι-

ρετίσουµε τον κόσµο που αυτήν τη στιγµή βρίσκεται έξω από τη
Βουλή και διαµαρτύρεται για το ξεπούληµα του Ελληνικού,
καθώς επίσης και τον κόσµο που κατέβηκε από την Πεντέλη και
είναι στην Πεντέλη, διαµαρτυρόµενοι για την κατάθεση της σκαν-
δαλώδους τροπολογίας για το Πεντελικό. 

Είναι πολύ ελπιδοφόρο οι κοινωνίες και ιδιαίτερα οι τοπικές να
διεκδικούν το καλύτερο για τον τόπο τους, γιατί αυτό δείχνει ότι
ούτε υπνωτισµένοι είναι ούτε φοβισµένοι και συνεχίζουν να αντι-
δρούν συλλογικά στα σχέδια που τους ετοιµάζετε και που χειρο-
τερεύουν τη ζωή τους. 

Πριν κάνω κάποια σχόλια, κύριε Υπουργέ, για την τροπολογία
που αφορά τις ΑΠΕ αλλά και για το πρόγραµµα «Ήλιος», θα
ήθελα να αποκαταστήσω µια αλήθεια σε αυτά που είπε ο κ. Βαρ-
βιτσιώτης πριν για την Πεντέλη. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Βατοπέδι
ήταν µέγα σκάνδαλο, διότι έγινε συνειδητή ζηµιά στη δηµόσια
περιουσία. Και εδώ λοιπόν στην ιστορία της Πεντέλης θίγεται το
δηµόσιο συµφέρον σαφώς συνειδητά. Προς επίρρωση αυτών
που λέω και για να αντιταχθώ στα επιχειρήµατα που έφερε ο κ.
Βαρβιτσιώτης, θέλω να πω τα εξής: 

Πρώτον, η Ιερά Μονή Κοιµήσεως Θεοτόκου έχει προσυπογρά-
ψει τη σύµβαση που κυρώθηκε µε το ν. 1811/1988. Συνεπώς τερ-
µατίστηκαν οι διενέξεις µεταξύ Εκκλησίας της Ελλάδας και της
Μονής αυτής µε το ελληνικό δηµόσιο, έπαψε να υφίσταται δι-
καίωµα κατοχής και το δηµόσιο όφειλε –και οφείλει- µέσα από την
κείµενη νοµοθεσία, να διαχωρίσει σε αυτήν τη Μονή γη διακοσίων
µέτρων, γύρω από τη Μονή και πεντακόσια µέτρα ως βοσκότοπο,
µέσω µιας επιτροπής, την οποία η Μονή δεν ενεργοποιεί, επειδή
δεν στέλνει εκπρόσωπό της για να συµµετάσχει. 

Δεύτερον, τη θέση και την περιοχή Γεροτσακούλι χρόνια τώρα,
η Μονή χαλκεύει εικονικά να την παρουσιάζει στο Πεντελικό, ενώ
ήταν µια µικρή περιοχή µε το οµώνυµο κτήµα, παρά την Αγία Μα-
ρίνα Νέας Μάκρης. Τώρα επιχειρείται και µε τη βούλα της Βου-
λής των Ελλήνων –βλέπω ότι κάνει µια αναδίπλωση ο κ.
Βαρβιτσιώτης- να προσδιορίζεται στην Πεντέλη, για να χρησιµο-
ποιείται σε βάρος του δηµοσίου όταν και όπου χρειαστεί.

Τρίτον, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως πολλές φορές
έχουµε και εµείς επαναλάβει εδώ µέσα, σύµφωνα µε το ισχύον
Σύνταγµα, το κράτος έχει υποχρέωση να µεριµνά για την αποκα-

τάσταση του φυσικού περιβάλλοντος και ειδικότερα του δασικού
περιβάλλοντος, µέσω της υποχρεωτικής κήρυξης των δασικών
γαιών ως αναδασωτέων.

Τη µέριµνα αυτή δεν έχει τη δυνατότητα το κράτος να τη µε-
ταθέτει σε τρίτους, µάλιστα έναντι κερδοσκοπικών ανταλλαγµά-
των. Επιπλέον σε µεγάλα τµήµατα χιλιάδων στρεµµάτων στην
περιοχή, που θέλουν οι Βουλευτές να δωρίσουν στην Εκκλησία,
δήθεν, για να την αναδασώσει, έχουν γίνει αναδασώσεις. 

Για παράδειγµα, πέντε χιλιάδες στρέµµατα στην περιοχή του
Κοκκιναρά από τη Διεύθυνση Αναδασώσεων της Αττικής. Επίσης
αναδασώθηκαν τεσσεράµισι χιλιάδες στρέµµατα, τη διετία 2010-
2011, µε εργολαβίες στις περιοχές Πουρνάρα, Καραούλι, Καλί-
σια, Μαυρηνόρα. Και το 2012 από τη Διεύθυνση Αναδασώσεων
Αττικής θα αναδασωθούν στις ίδιες περιοχές τέσσερις χιλιάδες
στρέµµατα. 

Οπότε νοµίζω ότι καταλαβαίνουµε όλοι, γιατί αυτή η τροπολο-
γία που κατατέθηκε από τους Βουλευτές -σε συνεννόηση βέβαια,
µάθαµε χθες, µε το Υπουργείο, άσχετα αν δεν θα τη δεχθείτε-
χαρακτηρίζεται ως σκανδαλώδης και απαράδεκτη.

Κύριε Υπουργέ, λόγω χρόνου δεν µπορέσαµε χθες να κάνουµε
πολλές επισηµάνσεις στα άρθρα για το πρόγραµµα «Ήλιος».
Παρ’ όλα αυτά, αν µου επιτρέπει και το Προεδρείο, θα ήθελα να
κάνω κάποια σχόλια. Τα είπαµε βέβαια και στην επιτροπή όχι, για
να κάνουµε κάποιες διορθώσεις αλλά κυρίως, για να δώσουµε
έµφαση σε µερικά ζητήµατα. 

Για παράδειγµα, ξεκινάω από το άρθρο 10. Στην παράγραφο
2α, που αναφέρεται σε συνεργασία µεταξύ Ελλάδας και κρατών
µελών για την εξαγωγή της ενέργειας που θα παράγεται από το
πρόγραµµα «ΗΛΙΟΣ», ρωτήσαµε τον κύριο Υπουργό και στην επι-
τροπή, τι ακριβώς σηµαίνει αυτό, διότι, κατά τη γνώµη µας, δεν
υπάρχει καµµία δέσµευση κανενός κράτους µέλους για κάτι τέ-
τοιο. 

Για παράδειγµα, σηµειώνουµε ότι η γερµανική νοµοθεσία δεν
επιτρέπει την αγορά ενέργειας ΑΠΕ από το εξωτερικό. Συνεπώς
µέχρι να αλλάξει η γερµανική νοµοθεσία και να γίνει συγκεκρι-
µένος αγοραστής, ο Γερµανός διαχειριστής τού συστήµατος,
που θα υπογράψει τη µακροχρόνια σύµβαση αγοράς, το όλο εγ-
χείρηµα είναι στον αέρα ως προς αυτό το σηµείο. Φυσικά όµως
µπορεί να σπαταληθεί πολύ χρήµα, για να φτιαχτούν οι λεγόµενοι
σταθµοί χωρίς αντίκρισµα. 

Επιπλέον στην παράγραφο 2β για τις υποδοµές µεταφοράς
ηλεκτρικής ενέργειας, όπως είπαµε και στην επί της αρχής, συ-
ζήτηση, το σηµαντικό είναι, ότι οι όποιες διεθνικές γραµµές
υπάρχουν, περιορίζονται στο εσωτερικό ζωνών συνεργασίας µε-
ταξύ συγκεκριµένων χωρών µε τις διάφορες ζώνες να επικοινω-
νούν µεταξύ τους στα σύνορά τους, χωρίς να υπάρχει µια
διεθνική γραµµή που να διατρέχει τις διάφορες ζώνες.

Δηλαδή η µεταφορά ηλεκτρισµού -το έχουµε πει- και σε µε-
γάλες αποστάσεις προϋποθέτει εγγενώς την οµοιόµορφη παρα-
γωγή από συγκριτικά λίγες και µεγάλες εστίες. Στη χώρα µας
δεν συµβαίνει αυτό και το έχουµε εξηγήσει και στην επί της
αρχής, συζήτηση. Δεν µπορούµε, δηλαδή να έχουµε ένα δίκτυο
µεταφοράς που να δέχεται φορτία από διεσπαρµένη παραγωγή
και µεταβαλλόµενη ροή.

Με το άρθρο 11 συστήνεται το «ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ ΗΛΙΟΣ ΑΕ», η
εταιρεία και όπως µας είπε ο Υπουργός στη συνεδρίαση της επι-
τροπής, του την παρήγγειλαν οι συνοµιλητές του επενδυτές, για
να έχουν κάποιον να συνοµιλούν. Αυτή η ανώνυµος εταιρεία, που
µαζεύει τα δηµόσια ακίνητα και προχωράει το πρόγραµµα
«ΗΛΙΟΣ», χρηµατοδοτείται από ένα δηµόσιο ταµείο, το πολύπαθο
Πράσινο Ταµείο, που αντί για πράσινο είναι κατάµαυρο, γιατί κα-
λύπτει µαύρες τρύπες.

Από τη µία, πριν λίγο καιρό αποφασίσατε ότι τα έσοδά του
πάνε υπέρ πίστεως ή καλύτερα υπέρ δανειστών και ό,τι αποµένει
δίδεται ως µετοχικό κεφάλαιο της «ΗΛΙΟΣ ΑΕ» ύψους ενός εκα-
τοµµυρίου ευρώ. Μελλοντικά όλα αυτά που θα γίνουν µε δηµόσιο
χρήµα, µπορούν άνετα να παραδοθούν σε ιδιώτες ή σε ένα στρα-
τηγικό επενδυτή, όπως προβλέπεται και από το νοµοσχέδιο. 

Όπως λέει βέβαια και το άρθρο 12, το πρόγραµµα βαπτίζεται
δηµόσιο συµφέρον και µε δηµόσιο χρήµα πληρώνονται και οι
τυχόν απαλλοτριώσεις, ώστε να είναι όλα πανέτοιµα για το ιδιω-
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τικό κεφάλαιο. 
Αυτό το κεφάλαιο λοιπόν µε το άρθρο 13 σαν εταιρεία ή σαν

στρατηγικός επενδυτής, όπως είπαµε και πριν και µάλιστα ιδω-
µένο και από την οπτική της διάστασης των διεθνικών τους συ-
νεργασιών, αναγνωρίζεται στο νοµοσχέδιο, καθώς σίγουρα
ενδιαφέρεται για τις µαζικές εξαγωγές τεχνολογίας τέτοιων
σταθµών παραγωγής ενάντια στην Ελλάδα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο πρόγραµµα «ΗΛΙΟΣ» συµ-
πυκνώνεται ο µηχανισµός  συµπαραγωγής κρίσης και µνηµονίου,
στο πλαίσιο µιας σύγκλισης συµφερόντων, µερίδων του ελληνι-
κού και ευρωπαϊκού κεφαλαίου. Το ίδιο πρόγραµµα –µας το είπε
και ο εισηγητής του ΠΑΣΟΚ, όταν άρχισε τη συζήτηση- πέραν
από το ότι αρνήθηκε η Ισπανία να το κάνει, ως µη συµφέρον εν
µέσω κρίσης, προωθούνταν εδώ και κάποια χρόνια, από κύκλους
του ευρωπαϊκού κεφαλαίου µε την ονοµασία Project Desertec.

Το Desertec αναφερόταν σε µαζική εγκατάσταση σταθµών
ηλιακής ενέργειας στη Βόρεια Αφρική, µε σκοπό την παραγωγή
ενέργειας που θα εξαγόταν στη Γερµανία και αλλού.

Το ενδηµικό πρόβληµα λοιπόν της απουσίας γραµµών µετα-
φοράς, εµπόδιζε την ανάπτυξή του. Στο πλαίσιο της διαδικασίας
παραγωγής κρίσης και µνηµονίου προέκυψε φυσιολογικά η µε-
ταφορά του προγράµµατος στην Ελλάδα και η µετονοµασία του
σε «ΗΛΙΟΣ».

Σαν υστερόγραφο για όλα αυτά, θα ήθελα να πω αυτό που µας
είπε και ο κύριος Υπουργός στην επιτροπή, ότι δηλαδή το πρό-
γραµµα του 2016-2017, θα τρέχει µε εµπορικές τιµές και όχι µε
τις υψηλές τωρινές τιµές.

Σωστό είναι αυτό, αλλά αυτό το ένα δισεκατοµµύριο όφελος
το χρόνο, υπέρ χρέους, κύριε Υπουργέ, το έχετε υπολογίσει µε
τις σηµερινές πολύ ανεβασµένες τιµές. Άρα πάλι αυτοαναιρεί-
στε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσο µας αντιστοιχεί, απαιτούµε
τέτοια σοβαρά ζητήµατα να περνούν από τη Βουλή και όχι να
προχωρούν µε απλή υπουργική απόφαση, όπως προβλέπουν τα
συγκεκριµένα άρθρα. Εν όψει εκλογών, έχει αυτή η Κυβέρνηση
αναβαθµίσει το πρόγραµµα «ΗΛΙΟΣ», σε πρωτεύον ιδεολόγηµα-
πρόταση για πίεση. Πηγαίνετε στην επαρχία και τάζετε άπειρες
δουλειές λόγω του «Ήλιος». Όλα γίνονται για να πάρετε γη,
όπως και µε τα βιοµηχανικά αιολικά πάρκα. Ως προς την ενέρ-
γεια, θέλετε να πάρετε και να παραχωρήσετε σε ιδιώτες λιγνίτη
και υδροηλεκτρικά.

Ως προς όλα αυτά, η θέση µας θα είναι σαφής ότι η δηµόσια
περιουσία και οι φυσικοί πόροι της χώρας δεν είναι για ξεπού-
ληµα. Είναι περιουσία της ελληνικής κοινωνίας και είναι µοχλός
ανάπτυξης, άλλης όµως από αυτή που ονειρεύεται ο κ. Παπα-
κωνσταντίνου. Το λέω αυτό, γιατί αυτό που κατάλαβε ο κύριος
Υπουργός από την τοποθέτησή µας και µας το είπε στην επι-
τροπή, είναι ότι η θέση του ΣΥΡΙΖΑ είναι, ότι η χώρα πρέπει να
εισάγει πετρέλαιο και φυσικό αέριο, αλλά να µην µπορεί να εξά-
γει ηλεκτρική ενέργεια. «Αντιλαµβάνοµαι», είπε, «πόσο εθνικά
υπεύθυνο είναι αυτό».

Τα φούµαρα -και συγγνώµη για την έκφραση- περί εθνικά
υπευθύνου δεν τα αγοράζουµε, κύριοι της Κυβέρνησης. Έχει κα-
ταλάβει όλος ο κόσµος τι σηµαίνει για εσάς η προπαγάνδα περί
εθνικά υπεύθυνης θέσης. Σηµαίνει, µε εθνική υπερηφάνεια
«βγάζω τη χώρα στο σφυρί και αυτό το πλασάρω σαν ανάπτυξη».

Φυσικά καταψηφίζουµε και όλα τα άρθρα του νοµοσχεδίου.
Πριν κλείσω, θα ήθελα να πω µια κουβέντα µόνο για την τρο-

πολογία για τις ΑΠΕ. Πρόκειται για µια τροπολογία η οποία πε-
ριλαµβάνει απαράδεκτες, φωτογραφικές ρυθµίσεις, ώστε να
καλυφθούν και να διευκολυνθούν συγκεκριµένες περιπτώσεις
επενδυτών, περιλαµβάνει απροκάλυπτες πριµοδοτήσεις, πάλι
υπέρ επενδυτών. Θα ήθελα να αναφερθώ συγκεκριµένα στην πα-
ράγραφο 11, για να το κάνω πιο σαφές, που περιλαµβάνει αυτήν
την τροπολογία.

Σε αυτήν την παράγραφο έχουµε να κάνουµε µε την κατάρ-
γηση της άδειας επέµβασης και την ενσωµάτωσή της στη διαδι-
κασία της ΑΕΠΟ. Όσοι συνάδελφοι ήταν εδώ, παρόντες στην
Αίθουσα, ξέρουν ότι το συζητήσαµε στο ν. 4014/2011, στο άρθρο
13.

Από όλη αυτήν τη διαδικασία λοιπόν που πάει να κάνει το

Υπουργείο, συνάγεται ότι η κατάργηση της άδειας επέµβασης
έχει συντελεστεί, όπως είπαµε, σύµφωνα µε τον παραπάνω νόµο,
µε το άρθρο 12 και µε το ν. 4042/2012, το άρθρο 55.

Έχουν αρχίσει να εφαρµόζουν το µέτρο, παρά το ότι δεν έχει
εκδοθεί υπουργική απόφαση που να προβλέπει και να ρυθµίζει
τις σχετικές διαδικασίες. Για να µην την «πατήσει» επίσης η Κυ-
βέρνηση, φέρνει αυτήν την τροπολογία που τους κατοχυρώνει,
µέχρι να εκδοθεί η υπουργική απόφαση, γι’ αυτό και η ισχύς της
συγκεκριµένης παραγράφου της τροπολογίας αρχίζει από τη δη-
µοσίευση του ν. 4014.

Για να µην αφήσει επίσης η Κυβέρνηση κανένα παράθυρο
ανοικτό, προσθέτει και την πρόβλεψη ότι αυτά θα ισχύσουν ανε-
ξάρτητα από το ποιο ήταν το θεσµικό πλαίσιο κατά το χρόνο έκ-
δοσης της ΑΕΠΟ. Φυσικά για τις περιπτώσεις που θα διατεθούν
σε αυτό το διάστηµα, µέχρι δηλαδή να εκδοθεί η υπουργική από-
φαση, ό,τι περιλαµβανόταν µέχρι τώρα στην άδεια επέµβασης,
θα γίνεται µετά την έκδοσης της άδειας εγκατάστασης, όταν θα
έχει ήδη κριθεί το θέµα, οπότε νοµίζω ότι γίνεται φανερό τι πάει
να κάνει η Κυβέρνηση µε αυτές τις τροπολογίες.

Καταψηφίζουµε και τα υπόλοιπα άρθρα, την τροπολογία για
τις ΑΠΕ, την τροπολογία για τα πρατήρια και για τα υπόλοιπα θα
τοποθετηθούµε στη δευτερολογία.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε και για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε την ειδική

αγορήτρια του ΣΥΡΙΖΑ, την κ. Ηρώ Διώτη.
Το λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του

Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, κ. Γεώργιος Καρατζαφέρης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Κύριοι Υπουργοί, κυρία και κύριοι συνάδελ-
φοι, το νοµοσχέδιο αυτό δείχνει το πόσο αργά δουλεύει η
ελληνική πολιτεία. Επιβεβαιώνει, γιατί είµαστε σε αυτήν την άθλια
κατάσταση που είµαστε.

Έχουµε ένα κενό χώρο στο Ελληνικό περίπου έντεκα χρόνια
και τώρα φέρνουµε ένα νοµοσχέδιο-πλαίσιο πώς αυτό θα µπο-
ρούσε να αξιοποιηθεί. Έχουν περάσει έντεκα χαµένα χρόνια.
«Μάλλιασε» η γλώσσα µου, απευθυνόµενος στον ουσιαστικό
ιδιοκτήτη σήµερα, που είναι το Ταµείο Αξιοποίησης, να τους λέω
ότι: «Όπως πάτε έτσι στο διαγωνισµό, δεν θα βρείτε άνθρωπο.
Προσδιορίστε το συντελεστή, δηλαδή κάποιος τι θα αγοράσει.
Άντε, την αλάνα και µόνο την αλάνα;» Είναι δυνατόν αυτή η αρ-
γοπορία, αυτή η καθυστέρηση, αυτή η δυσκολία στο να µπορέ-
σετε να αντιληφθείτε τις ανάγκες που έχει η χώρα;

Εάν σε οποιαδήποτε όµοια πρόκληση η πολιτεία ήταν πιο
γοργή, δεν θα είχαµε φτάσει εδώ που ήµασταν σήµερα, γιατί,
κύριε Υπουργέ -έχετε διατελέσει και Υπουργός Οικονοµικών- ξέ-
ρετε ποια είναι η κατάσταση της χώρας. Δεν σας άκουσα όµως
ποτέ να πείτε «τις πταίει». 

Ποιος φταίει, επιτέλους; Δηλαδή, έτσι διά µαγείας η χώρα διε-
λύθη; Έτσι διά µαγείας δεν µπορούµε να ζήσουµε χωρίς δανεικά;
Έτσι διά µαγείας εκχωρήσαµε µεγάλο µέρος της εθνικής µας κυ-
ριαρχίας; Γιατί δεν λέτε ότι αποτύχαµε; Πείτε: «Κοροϊδέψαµε τον
ελληνικό λαό, µας ενεπιστεύθη ο ελληνικός λαός εµάς τους δύο
και αντί να τα καταφέρουµε, φέραµε τα πράγµατα εδώ που
είναι».

Ακούω αυτά τα ψευτοδιλήµµατα «µνηµόνιο» ή «όχι µνηµόνιο»,
«πτώχευση» ή «χάος». Ψευτοδιλήµµατα είναι. Δεν λέτε, όµως,
γιατί φτάσαµε να βάζουµε και αυτά τα ψευτοδιλήµµατα µπροστά. 

Έχετε διαµορφώσει µία τέτοια κατάσταση εξαιρετικά αποπνι-
κτική, αποκρουστική, που σήµερα ουδείς ή σχεδόν ουδείς προσέρ-
χεται στις κάλπες «ελευθέρα τη βουλήσει», αλλά λειτουργώντας
κάτω από ένα άκρατο θυµικό. Τα αποτελέσµατα του θυµικού τα ξέ-
ρουµε: Είναι «Να τα ισοπεδώσουµε όλα». Δεν έχουν προοπτική.

Έχουµε φτάσει σε τέτοιο σηµείο απελπισίας, έχουµε φτάσει
σε τέτοιο σηµείο αποδοκιµασίας, σε τέτοια κατάσταση, που δεν
πάει παρακάτω, που έχει αρχίσει ένα κοµµάτι του ελληνικού
λαού, δυστυχώς -µε όλα τα γράµµατα κεφαλαία- να απευθύνον-
ται σε ναζί. Εκεί ήρθαν τα πράγµατα, δυστυχώς!

Σήµερα, έκατσα και ασχολήθηκα λίγο µε αυτήν την ιστορία.
Έψαξα σε αρχεία και βρήκα δεκαπέντε εξώφυλλα του περιοδι-
κού αυτού του κόµµατος. Ένας ελληνικός λαός αρχίζει και βλέ-
πει, στην απελπισία που τον φέρατε, εξώφυλλα µε τον Χίτλερ, µε
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τον Γκέµπελς, µε τον Ρούντολφ Ες, µε αγκυλωτούς σταυρούς
και ύµνους για το «Χίτλερ που ζει σήµερα» και τη «σβάστικα που
µας οδηγεί...». 

Εκεί φέρατε τα πράγµατα, σε αυτήν την εσχάτη προδοσία.
Βλέπουµε αυτά τα ακραία πρόσωπα, ανθρώπους που έχουν κα-
ταδικαστεί στο παρελθόν από την ελληνική πολιτεία, να αποτε-
λούν για ένα κοµµάτι –ευτυχώς µικρό ακόµη- «λιµάνι» στον
κατατρεγµένο Έλληνα.

Δεν αισθάνεστε ευθύνες, πέραν όλων των άλλων και γι’ αυτήν
την κατάσταση; 

Σας φωνάζαµε εδώ και πολλά χρόνια, πάνω από δέκα χρόνια, ότι
υπάρχει πρόβληµα µε τους λαθροµετανάστες. Ακούγαµε µονότονα
από το «προοδευτικό» ΠΑΣΟΚ και τις άλλες «προοδευτικές» δυνά-
µεις για τα ανθρώπινα δικαιώµατα των λαθροµεταναστών. Ουδείς
ασχολήθηκε όµως µε τα ανθρώπινα δικαιώµατα των Ελλήνων. Ου-
δείς!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Το έγκληµα γιγαντώθηκε. Αυτήν τη στιγµή οι φυλακές είναι γε-

µάτες. Αδυνατούµε να κάνουµε νέες φυλακές. Και τι κάνουµε;
Φέρνουµε νοµοθετήµατα για να βγάζουµε έξω εγκληµατίες. Για
ποιο λόγο; Γιατί δεν χωράνε άλλους. Θα µου πείτε, δεν υπάρχουν
Έλληνες εγκληµατίες; Σαφώς και υπάρχουν Έλληνες εγκληµα-
τίες. Υπάρχει κράτος, έθνος, κοινωνία που δεν έχει κάποιους εγ-
κληµατίες; Όµως στα δέκα εκατοµµύρια των Ελλήνων, το 30%
των φυλακισµένων είναι Έλληνες. Στα δύο εκατοµµύρια των µε-
ταναστών είναι το 70%. Κάτι δεν µας λέει αυτό; Δεν µας λέει λοι-
πόν κάτι, για να ασχοληθούµε, να δούµε το θέµα; Γιατί πρέπει να
κάνουµε εισπράκτορες του φόβου τούς Ναζί;

Η δική µας θέση είναι ξεκάθαρη: Η Ελλάδα στους Έλληνες
ούτε στους λαθροµετανάστες, ούτε στους Ναζί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Φθάσαµε σε τέτοιο σηµείο, κύριε Υπουργέ, να µην µπορούµε

να πάµε στην παρέλαση. Ο ένας εφευρίσκει ταξίδια στην Ιβηρική,
ο άλλος λέει ότι θα πάει εκεί. Δεν πάνε στην παρέλαση τα πολι-
τικά πρόσωπα. Εκεί φθάσαµε, να µην µπορούµε να πάµε στην
παρέλαση. Αφού περάσαµε ένα χρονικό διάστηµα απαιτήσεως
της κατάργησης των παρελάσεων από κάποιους χώρους, τώρα
έχουν δηµιουργηθεί οι συνθήκες των συγκρούσεων ή της υπε-
ροχής, ποιος θα αµαυρώσει περισσότερο την παρέλαση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Προέδρου του ΛΑΟΣ)

Θα ήθελα την ανοχή σας, κυρία Πρόεδρε.
Φθάσαµε να δούµε την 28η Οκτωβρίου να γυρίζει µαθητής να

µουντζώνει και να λέει ταγµατασφαλίτη ένα δηµοκρατικό Πρό-
εδρο σαν τον Κάρολο Παπούλια, που κάνει θυσίες για το έθνος
και εµείς µέσα σε όλο αυτό το πλαίσιο να λέµε «το καλό παιδί»,
να τον επιβραβεύουµε και να τον κάνουµε παράδειγµα, αυτόν
που προσέβαλε τον Αρχηγό του κράτους. Για φανταστείτε άλλες
εποχές! Και τώρα θα βρείτε µιµητές. Θα δούµε τι θα γίνει στις
παρελάσεις. Θα έχουµε τον ανταγωνισµό των ακραίων της Αρι-
στεράς µε τους ακραίους ναζί από την άλλη πλευρά και θα πλει-
οδοτούν για το ποιος θα κάνει τη µεγαλύτερη µαγκιά, όπως έγινε
πριν λίγο καιρό στη Ρόδο. 

Έρχοµαι στο θέµα της Εκκλησίας για τα φωτοβολταϊκά στην
Πεντέλη. Μόνοι σας φέρατε µία τροπολογία. Ο αξιότιµος κ. Βαρ-
βιτσιώτης, ο αξιότιµος κ. Χαραλαµπόπουλος µε τη σύµφωνη
γνώµη των κοµµάτων κατέθεσαν µία τροπολογία. Ωραία! Γιατί
δεν το σκεφθήκατε πριν; Γιατί δεν σκεφθήκατε ότι αυτό θα έχει
ένα πρώτο πρόβληµα, ένα δεύτερο πρόβληµα, θα σκοντάφτει
εκεί κ.λπ.; Γιατί έπρεπε να εµπαίξουµε την Εκκλησία; Για ποιο
λόγο; Πείτε µου ένα επιχείρηµα, ότι ήµασταν αφελείς ή ότι δεν
το είχαµε διαβάσει ή δεν το είχαµε ζυγίσει. Για ποιο λόγο έχουµε
κάνει µπαλάκι του πινγκ-πονγκ την Εκκλησία; 

Επ’ ευκαιρία, χάθηκαν οι εβδοµάδες του χρόνου; Θα κάνουµε
προεκλογική περίοδο τη Μεγάλη Εβδοµάδα; Μπορεί κάποιοι να
µην πιστεύουν, αλλά η πλειονότητα του ελληνικού λαού πιστεύει
στην Ορθοδοξία. Είναι ιερή η Μεγάλη Εβδοµάδα. Θα στείλουµε
τους πολιτευτές µε προσπέκτους, µε φυλλάδια µε τις µούρες
τους ή τις µούρες των πολιτικών Αρχηγών τη Μεγάλη Πέµπτη και
Μεγάλη Παρασκευή σε εκκλησίες; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

Η Βουλή θα διαλυθεί την επόµενη µέρα του Πάσχα και όποια
ηµεροµηνία είναι η πιο κοντινή. Άλλαξε κάτι, δηλαδή, από τις 29
Απριλίου στις 6 και στις 13 Μαΐου; Ακολουθούµε την πρεµούρα
της Νέας Δηµοκρατίας, τα καπρίτσια δηλαδή, επειδή φοβούνται
ότι θα γίνει το άλφα ή το βήτα; Έλεος, επιτέλους! Θα πηγαίνουµε
µε το κερί να κάνουµε προεκλογικές οµιλίες. Σοβαρευτείτε λίγο,
επιτέλους! Σηκώστε λίγο το ανάστηµά σας! Τη λογική ζητάω. Δεν
ζητάω εξτρέµ καταστάσεις. Μεγάλη Εβδοµάδα είναι, θέλει να
πάει ο άλλος στον Επιτάφιο, να ψάλλει το «Ω, γλυκύ µου έαρ».
Τώρα, βέβαια, πόσο µπορεί να είναι γλυκύ, όπως το έχετε κάνει,
αυτό είναι µία άλλη ιστορία. 

Κύριε Υπουργέ, θα σας θέσω ένα εξαιρετικά ευαίσθητο θέµα.
Ήσασταν Υπουργός Οικονοµικών. Επειδή –ξέρετε- εγώ δεν θέλω
να αφήνω να πέφτουν πράγµατα κάτω, ο αξιότιµος νέος Υπουρ-
γός Οικονοµικών, ο κ. Σαχινίδης, ο οποίος έχει δουλέψει και µαζί
σας, προχθές είπε για τον κ. Ροντούλη ότι είναι συκοφάντης. Και
είπε ο κ. Ροντούλης ότι υπάρχει µυστική συµφωνία Ελλάδος-Φιν-
λανδίας. Υπάρχει, έγινε στις 20 Φεβρουαρίου. Θα σας δώσω και
όροφο: τέταρτος όροφος. Έχει την υπογραφή του κ. Βενιζέλου
και της κ. Γιούτα Ουρπιλάινεν, Υπουργού Οικονοµικών.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ )

Υπέγραψαν τη σύµβαση αυτή, την οποία εσείς την κρατάτε µυ-
στική, δεν πρέπει να τη µάθει το ελληνικό Κοινοβούλιο, να µάθει
δηλαδή ότι η Ελλάδα για άλλη µία φορά ξεγυµνώθηκε στις απαι-
τήσεις µίας εκ των σκληρών χωρών της Ευρώπης, µίας από τις
χώρες που συµµετέχει στην παρακάµαρα της κ. Μέρκελ εις τον
πύργο έξω από το Βερολίνο που ανακάλυψα και επιβεβαιώθηκε
από την «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» του Σαββάτου! Έχετε συµφωνήσει, λοι-
πόν, κάποια πράγµατα σκληρά! 

Πριν σας πω, όµως, τι έχετε συµφωνήσει, τι έγινε στο Κοινο-
βούλιο; Στριµώχθηκε η κυβέρνηση της Φινλανδίας και είπε στην
αντιπολίτευση «ελάτε εδώ σαράντα λεπτά, αφήστε τα κινητά σας
απ’ έξω –µην έχει κανείς κινητό και τη φωτογραφήσει- διαβάστε
τη και σε σαράντα λεπτά, πενήντα σελίδες, φύγαµε, τελει-
ώσαµε», για να καλύψουν κάποια πτυχή του νόµου! Έλα, όµως,
που ο νόµος στη Φινλανδία λέει «όλες οι συµβάσεις στο διαδί-
κτυο»! Ο Αρχηγός των «Αληθινών Φινλανδών», ο Τίµο Σόινι, ο
οποίος σας θυµίζω ότι πήρε 19,5% και ο οποίος είναι στην ίδια
ευρωσκεπτιστική οµάδα µε µας στο Ευρωκοινοβούλιο, εκλήθη
από εµάς να µας πει την αλήθεια, δηλαδή αν έχει ο κ. Ροντούλης
δίκιο ή ο κ. Σαχινίδης και ότι αυτό και αυτό συνέβη στη Βουλή! 

Και µας είπε, λοιπόν, µέρος της συµφωνίας, ότι δηλαδή θα δώ-
σουν οι δικές µας τράπεζες το 40% από τα χρήµατα που θα µας
δώσει η Φινλανδία. Θα δώσουµε, λοιπόν, ένα δισεκατοµµύριο
ευρώ σε οµόλογα σε δεσµευµένο λογαριασµό. Και αν δεν πλη-
ρώσουµε, θα εξοφληθεί η Φινλανδία σε χρονικό διάστηµα από
δεκαπέντε, έως τριάντα χρόνια.

Σας ερωτώ, λοιπόν, γιατί δεν µας το είπατε! Γιατί το κρύβετε;
Και το κάνατε! Το κρύψατε! Στις 20 Φεβρουαρίου έγινε! Έχει πε-
ράσει ένας µήνας! Κοροϊδεύετε το ελληνικό Κοινοβούλιο και διά
του ελληνικού Κοινοβουλίου τον ελληνικό λαό! Και σας αποκα-
λύπτω σήµερα και τη µέρα και την ώρα και πώς υπεγράφη!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Για ποιο λόγο εξαπατάτε τον ελληνικό λαό; Θα πάµε σε εκλο-

γές σε ένα µήνα, εξαπατώντας τον ελληνικό λαό και συσκοτίζον-
τας την αλήθεια; Για ποιο λόγο; Είµαστε κατώτεροι οι Βουλευτές
της Ελλάδας από τους Βουλευτές της Φινλανδίας που είχαν πρό-
σβαση έστω και για τον περιορισµένο χρόνο των σαράντα λε-
πτών στη σύµβαση; Εµείς που καλούµεθα να πληρώσουµε!
Εκείνοι θα πάρουν!

Νοµίζω, λοιπόν, κύριοι Υπουργοί, ότι αυτά είναι δράµατα!
Κλείνω καλώντας σας να µου πείτε και για ένα άλλο µεγάλο

σκάνδαλο. Το ξέρετε πάρα πολύ καλά, γιατί είστε από την Κο-
ζάνη. Έχουµε στη Μελίτη το πιο σύγχρονο εργοστάσιο και κλεί-
νει –λέει- ή δεν δουλεύει, υπολειτουργεί, γιατί φέρνουµε λιγνίτη
µε φορτηγά από Βουλγαρία και Τουρκία που κοστίζει 80 ευρώ ο
τόνος ενώ έχουµε είναι δεκαέξι και έχουµε ορυχεία τα οποία
αυτήν τη στιγµή έχουν 322 εκατοµµύρια τόνους διαθέσιµους,
ώστε να λειτουργήσει και δεύτερο σαν το εργοστάσιο της Μελί-
της.
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Γιατί το κάνετε; Έτοιµα τα ορυχεία, έτοιµος ο λιγνίτης, υπο-
λειτουργεί το πιο τέλειο εργοστάσιο, φέρνουµε από το εξωτερικό
µε τιµή πέντε φορές επάνω! Για ποιο λόγο; Διότι κάποιοι το έχουν
βάλει στο µάτι! Έχουν βάλει στο µάτι και το εργοστάσιο και τα
ορυχεία! Αυτή ήταν η πολιτική σας ανέκαθεν, αυτή είναι η πολι-
τική σας και τώρα! Όµως, τα ψωµιά σας τελειώνουν! Η εταιρεία
«ΠΑΣΟΚ-Νέα Δηµοκρατία» θα αποκαλυφθεί κατά την περίοδο
των εκλογών! 

Επαναλαµβάνω για άλλη µία φορά την έκκληση προς τον κ.
Σαµαρά και τον κ. Βενιζέλο να έρθουν σε ένα debate –βαρβαρι-
στί-, σε µία τηλεοπτική µονοµαχία, να πούµε το τι έγινε τους τρεις
µήνες στο Μέγαρο Μαξίµου, τι αποκρύπτουν από τον ελληνικό
λαό, ποιες πιέσεις δεχόµαστε και κατά πόσο ήµασταν αυτόνοµοι
ή αυτόβουλοι ή σε κάθε µας ενέργεια ή απόφαση έπρεπε να
παίρνουµε στο τηλέφωνο τον κ. Πολ Τόµσεν! Ντροπή µας!

(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα
του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Υπουργός κ. Γεώρ-
γιος Παπακωνσταντίνου έχει το λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα να κάνω µία παρέµβαση και να δώσω µερικές απαν-
τήσεις στα όσα είπε ο Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συνα-
γερµού. 

Κατ’ αρχάς, κύριε Πρόεδρε, θα ξεκινήσω, συµφωνώντας µαζί
σας σε ένα πράγµα: αυτό είναι ότι τα ακραία στοιχεία στα οποία
αναφερθήκατε στην αρχή της οµιλίας σας, δηλαδή πολιτικές δυ-
νάµεις οι οποίες χρησιµοποιούν σύµβολα ή αναφέρονται σε επο-
χές, ανθρώπους και συνθήµατα που έχουν καταδικαστεί όχι
απλώς στη χώρα µας, αλλά προφανώς και παγκοσµίως, δεν
έχουν καµµία θέση στο ελληνικό Κοινοβούλιο. 

Θα µου επιτρέψετε, όµως, να σας πω ότι ο λόγος για τον οποίο
βλέπει κάποιος την άνοδο κάποιων ακραίων στοιχείων είναι γιατί
πολλές φορές πολιτικά κόµµατα, που είναι µέσα στη Βουλή, δεν
µιλούν καθαρά στον πολίτη και δεν του εξηγούν τα πραγµατικά
δεδοµένα. Τον αφήνουν να πιστεύει ότι υπάρχουν µαγικές λύ-
σεις, τον αφήνουν να πιστεύει ότι υπάρχουν εύκολες συνταγές,
αντί να του λένε µε παρρησία, χωρίς να αλλάζουν γνώµη, χωρίς
τη µία να λένε το ένα και την επόµενη το άλλο, τα πραγµατικά δι-
λήµµατα που έχει µπροστά του γιατί υπάρχουν διλήµµατα και η
ελληνική κοινωνία στη συντριπτική της πλειοψηφία έχει πάρει
ορισµένες αποφάσεις: την απόφαση να παραµείνει στην Ευρω-
ζώνη, την απόφαση να περάσει µία, δυστυχώς, δύσκολη περίοδο
για να µπορέσει να δει την επόµενη ηµέρα µε µεγαλύτερη αισιο-
δοξία. Αυτό το πολύ απλό µήνυµα, κύριε Πρόεδρε, είναι χρήσιµο
να το επαναλαµβάνουν όλα τα πολιτικά κόµµατα, ακόµα κι αν
τους κοστίζει πολιτικά. 

Βάλατε µία σειρά από θέµατα όπως η λαθροµετανάστευση,
στην οποία η πολιτική της Κυβέρνησης είναι απολύτως ξεκά-
θαρη. Έχει ειπωθεί από τον αρµόδιο Υπουργό κι έχουµε πει επα-
νειληµµένα εµείς ως πολιτικός φορέας ότι άλλο τα δικαιώµατα
των νοµίµων µεταναστών, τα οποία θέλουµε να διαφυλάξουµε
και άλλο βεβαίως τα ζητήµατα της λαθροµετανάστευσης. Είναι
δύο διαφορετικά ζητήµατα και το έχουµε πει πάρα πολύ καθαρά
αυτό. 

Βάλατε το ζήτηµα της τροπολογίας που αφορά τα φωτοβολ-
ταϊκά της Εκκλησίας, στο οποίο θα αναφερθώ αργότερα και βε-
βαίως αναφερθήκατε σε ένα ζήτηµα στο οποίο θέλω να κάνω µία
σύντοµη αναφορά, που είναι το θέµα των εγγυήσεων µε τη Φιν-
λανδία.

Βεβαίως, δεν είµαι ο αρµόδιος Υπουργός και ο αρµόδιος
Υπουργός είµαι σίγουρος πως αν του απευθύνετε το ερώτηµα,
θα σας δώσει τις απαντήσεις. Θέλω, όµως, να σας πω κάτι πάρα
πολύ καθαρά, ότι σε καµµία περίπτωση, σε οποιαδήποτε συµφω-
νία έγινε µεταξύ της χώρας µας και άλλων χωρών, συµπεριλαµ-
βανοµένης και της συµφωνίας µε τη Φινλανδία, υπάρχει ούτε στο
ελάχιστο οτιδήποτε που δεν συνάδει µε το δηµόσιο συµφέρον
της χώρας. Απόλυτα καθαρά και ξάστερα πράγµατα, κύριε Πρό-
εδρε. Και νοµίζω ότι δεν είναι σωστό το να υπαινίσσεστε και να
λέτε εδώ ότι υπάρχει οτιδήποτε τέτοιο. Υπήρχε ένα ζήτηµα που

αφορούσε το φινλανδικό Κοινοβούλιο και είχε τεθεί στο πλαίσιο
του Eurogroup και πάρθηκε µία απόφαση, η οποία βοήθησε τη
χώρα µας να µπορέσει να ξεπεράσει το συγκεκριµένο πρόβληµα
και να µπορέσει να υπάρξει το πακέτο, η συµφωνία όλων των
χωρών της Ευρωζώνης. Όµως ποτέ, κατά κανέναν τρόπο δεν κά-
ναµε τίποτα το οποίο να µη διαφυλάσσει το δηµόσιο συµφέρον,
τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα και βεβαίως τη δηµόσια περιουσία
της χώρας. 

Κλείνω µε το θέµα της Μελίτης, γιατί βάλατε κι άλλο ένα ζή-
τηµα, το οποίο έχει να κάνει µε τις πολιτικές του Υπουργείου Πε-
ριβάλλοντος Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής. Θέλω να σας
πω ότι εδώ υπάρχει µία καθυστέρηση χρόνων στη λειτουργία
ορυχείων και στην ολοκλήρωση διαγωνισµών που θα µπορούσαν
να προσφέρουν εγχώριο λιγνίτη, εξ ου και ορισµένες φορές έχει
καταστεί ανάγκη να υπάρξουν εισαγωγές. Αυτό είναι άλλο από
το να καταλογίζετε στη Δηµόσια Επιχείρηση Ηλεκτρισµού ότι
προωθεί και προσπαθεί να µεγιστοποιήσει τις εισαγωγές, όταν
υπάρχει εγχώριο καύσιµο. Είναι προφανές ότι προσπαθεί να χρη-
σιµοποιήσει την εγχώρια πρώτη ύλη και είναι προφανές ότι µε
την ολοκλήρωση των σχετικών διαγωνισµών για τα ορυχεία της
περιοχής, θα µπορέσουµε να µεγιστοποιήσουµε ακόµα περισσό-
τερο αυτήν την εγχώρια ύλη. Σας διαβεβαιώνω –γιατί, όπως γνω-
ρίζετε, κατάγοµαι από την περιοχή της δυτικής Μακεδονίας- ότι
κανένας δεν έχει καµµία απολύτως διάθεση να φεύγει χρήµα από
την Ελλάδα και να πηγαίνει στο εξωτερικό για να εισάγουµε λι-
γνίτη.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω το λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο κ. Καρα-
τζαφέρης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Κύριε Υπουργέ, έχω την αίσθηση ότι εµµέ-
σως πλην σαφώς ανακαλέσατε τη φράση «συκοφάντης» του
Υπουργείου Οικονοµικών προς το Βουλευτή του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού. Κάντε το και ευθέως. Ήµασταν συκοφάντες
χθες γι’ αυτά τα οποία λέγαµε. Και ως παλιός ρεπόρτερ έψαξα
και βρήκα τα στοιχεία. 

Δεχθήκατε, λοιπόν, ότι έχει υπογραφεί µια σύµβαση που είναι
προς το καλό του ελληνικού λαού. Δεν λέµε «ναι» ή «όχι». Φέρτε,
όµως, στη Βουλή αυτήν τη σύµβαση να τη δούµε και να περάσει
από το «διυλιστήριο» της Βουλής. Γιατί την έχετε κρυφή και µας
κοροϊδεύετε ότι δεν υπάρχει αυτή η σύµβαση; Διότι αυτή η σύµ-
βαση είναι εξαιρετικά υποτιµητική και µειωτική για την Ελλάδα!
Εξαιρετικά! Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Φέρτε, λοιπόν, τη σύµβαση για να τη µελετήσουµε. Φέρτε την

εδώ για να πούµε τα υπέρ και τα κατά. Όµως, δεν λειτουργείτε
πλέον ως ελεύθερη Κυβέρνηση ελεύθερης χώρας. Λειτουργείτε
ως ενεργούµενα του κ. Ράιχενµπαχ και όλων εκείνων που αποτε-
λούν τα «αφεντικά» του κ. Ράιχενµπαχ. Αυτός είναι ο ουσιαστικός
Πρωθυπουργός της χώρας. Κοροϊδευόµαστε; Πείτε την αλήθεια. 

Αυτές τις ηµέρες έχουµε την εθνική επέτειο. Κάποιοι παππού-
δες µας σκοτώθηκαν για τη λευτεριά. Εάν ήξεραν ότι ύστερα από
εκατόν ενενήντα χρόνια η χώρα θα σκλαβωνόταν ξανά, δεν είµαι
σίγουρος ότι θα πολεµούσαν τότε. 

Και ας αναρωτηθεί ο οποιοσδήποτε το εξής: Εάν στη θέση των
πολιτικών Αρχηγών που υπέγραψαν ήταν ο Κολοκοτρώνης και ο
Καραϊσκάκης, θα υπέγραφαν ποτέ αυτήν την ταπεινωτική δή-
λωση προς την κ. Λαγκάρντ ότι όσα χρόνια ζούµε δεν θα πάµε
κόντρα στο µνηµόνιο; Αυτό έχει υπογραφεί. Ποιος το αντέχει;
Ποιος λέει «ναι», «µπράβο», «εύγε», «συγχαρητήρια»; Υπάρχει κα-
νείς στην Ελλάδα που να το λέει αυτό; Όσο πολιτευόµαστε, δεν
θα πάµε σε πολιτική που δεν είναι µέσα στο µνηµόνιο, που δεν
πάει κόντρα στο µνηµόνιο. Ντροπή! Τι άλλο θα δούµε; Τι άλλο
θα δούµε και θα ζήσουµε; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού)

Πολύ φοβούµαι, κύριε Υπουργέ, ότι µαταιοπονείτε προσπα-
θώντας να ρίξετε στάχτη στα µάτια του κόσµου. Ο κόσµος έχει
ανοίξει τα µάτια του. Έφυγε η τσίµπλα, έφυγε το κερί από το
αυτί. Και θα ακούσετε πολλά και θα δείτε πολλά το βράδυ που
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θα ανοίξουν οι κάλπες.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο κύριος
Υπουργός. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Δεν ήθελα, κύριε Πρό-
εδρε, να συνεχίσω αυτόν το διάλογο, αλλά θα το κάνω µόνο για
τριάντα δευτερόλεπτα. 

Θα υποθέσω ότι την περίοδο που στηρίζατε µε την ψήφο σας
τη συγκεκριµένη Κυβέρνηση πιστεύατε άλλα, διότι η πολιτική της
Κυβέρνησης, κύριε Πρόεδρε, δεν άλλαξε. Η Κυβέρνηση, την
οποία στηρίξατε µε την ψήφο σας στις προγραµµατικές δηλώ-
σεις, είχε την ίδια πολιτική µε αυτήν που έχει σήµερα. Υποθέτω
πως η δική σας αλλαγή στάσης έχει να κάνει µε άλλα πράγµατα.
Έχει να κάνει µε το γεγονός ότι έχουµε µπροστά µας εκλογές. 

Εγώ θα πρότεινα να περάσουν οι όσες εβδοµάδες υπολείπον-
ται και να κρατήσουµε τη συζήτηση γύρω από τα νοµοσχέδια
που έχουµε και να µη µετατρέψουµε την Βουλή των Ελλήνων σε
πεδίο προεκλογικής αντιπαράθεσης, όπως προσπαθείτε να κά-
νετε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Πρόεδρε, θα πρέ-
πει να κλείσουµε αµέσως. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ορίστε, έχετε το λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Κύριε Υπουργέ, στις προγραµµατικές δη-
λώσεις τότε είχαµε απώλεια εθνικής κυριαρχίας; Ψηφίσαµε την
απώλεια της εθνικής κυριαρχίας; Ψηφίσαµε να ρωτάµε τον κ.
Πολ Τόµσεν; Οι πέντε ισχυρότεροι πολιτικοί άνδρες της χώρας,
οι τρεις Αρχηγοί, ο Πρωθυπουργός και ο Αντιπρόεδρος, να συµ-
φωνούµε στη µη µείωση των επικουρικών συντάξεων και να πει
ο κ. Βενιζέλος -ο Αρχηγός σας σήµερα- «να ρωτήσουµε τον κ.
Τόµσεν, αν δέχεται»; Αυτό ήταν οι προγραµµατικές δηλώσεις;
Αυτό ψηφίσαµε εδώ; Ψηφίσαµε µείωση µισθών και συντάξεων; 

Είδα, έµαθα, τρόµαξα και αντιστάθηκα, κύριε Υπουργέ. Αυτό
να το θυµάστε! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Χρήστος Πρωτόπαπας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα κάνω και την

οµιλία µου τώρα για να µην ανεβαίνω δύο φορές στο Βήµα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Βεβαίως, κύριε Πρωτό-

παπα. 
Ορίστε, έχετε το λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Πριν προχωρήσω στις αναφορές

γύρω από το νοµοσχέδιο, θα µου επιτρέψει ο αξιότιµος Πρό-
εδρος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού να κάνω και ένα σχο-
λιασµό. 

Ακούστε να δείτε. Καθαρές κουβέντες. Δυο χρόνια τώρα
έχουµε πάρει τεράστιες ευθύνες για να µπορέσει αυτή η χώρα
να ορθοποδήσει. Ο κ. Καρατζαφέρης ψήφισε το πρώτο µνηµόνιο
και, µάλιστα, πρότεινε και ο ίδιος και εδέχθη να µπει στην Κυβέρ-
νηση του Λουκά Παπαδήµου των τριών κοµµάτων.

Κατανοώ απόλυτα τους λόγους που τον ανάγκασαν να αλλάξει
τη στάση του. Είναι λόγοι δηµοσκοπικοί, δηλαδή είναι η δηµο-
σκοπική πίεση την οποία δέχεται προφανώς και εν όψει των ερ-
χόµενων εκλογών. Αυτό, όµως, δεν του δίνει και τη δυνατότητα
να προσπαθεί κάθε φορά να εφεύρει κυριολεκτικά λόγους, προ-
κειµένου «να τεκµηριώσει» τη διαφωνία του, διότι κανέναν δεν
πείθει. Τα υπόλοιπα θέµατα που αφορούν την Κυβέρνηση τα έχει
κλείσει ο παριστάµενος Υπουργός και ο κ. Σαχινίδης.

Θέλω, όµως, να ξεκαθαρίσω κάτι. Μιλούν πολλοί για πίεση την
οποία δέχεται ο κόσµος. Είναι σαφές ότι οι πολίτες δέχονται
πίεση και θα έλεγα τεράστια πίεση και είναι σαφές ότι τα µέτρα
τα οποία αναγκαστήκαµε να πάρουµε, προκειµένου να µη χρεο-
κοπήσει η χώρα και να µπορεί να ελπίζει, όπως ελπίζει σήµερα,
έχουν οδηγήσει σε µία βίαιη αλλαγή του τρόπου ζωής των Ελλή-
νων. 

Είναι διαφορετικό, όµως, αυτό και διαφορετικό να τροφοδο-
τούµε και να µετατρέπουµε ένα µέρος αυτής της πίεσης, της δια-
µαρτυρίας, της αγανάκτησης που έχει φυσιολογικά ο Έλληνας
πολίτης σε άγονες συγκρούσεις µέσα από µία πραγµατικά αδιέ-
ξοδη και επικίνδυνη, λαϊκίστικη ρητορεία. Διότι ορισµένες δυνά-
µεις σήµερα, είτε από αριστερά είτε από δεξιά είτε επίσηµα είτε
ανεπίσηµα εντός του Κοινοβουλίου, ουσιαστικά χρησιµοποιούν
αυτή την αδιέξοδη, λαϊκίστικη ρητορεία προκειµένου να αποκο-
µίσουν µικροκοµµατικά οφέλη, χωρίς να σκέφτονται ότι οδηγούν
σε όξυνση και διχασµό και άγονες συγκρούσεις, που σε τελική
ανάλυση δεν πρόκειται να ωφελήσουν ούτε την ελληνική δηµο-
κρατία αλλά ούτε και τους ίδιους.

Να ξεκαθαρίσουµε ότι η Ελλάδα δεν προσφέρεται για τάγµατα
εφόδου, γιατί θυµούνται πολύ καλά κάποιοι ότι όταν καλλιεργή-
θηκε αυτού του είδους η ρητορική, κερδισµένες βγήκαν µόνο οι
φασιστικές αντιλήψεις στη µεταπολεµική Γερµανία, στη Δηµο-
κρατία της Βαϊµάρης. Και ξέρουν πολύ καλά ότι αυτή η βίαιη σύγ-
κρουση, την οποία ορισµένοι επαγγέλλονται ή καλύπτουν
εµµέσως, είτε από αριστερά είτε από δεξιά –η οποία πιθανόν να
εκδηλωθεί και την Κυριακή στις παρελάσεις- το µόνο το οποίο
θα αποδώσει είναι στο να εντείνει αυτές τις διχαστικές και συγ-
κρουσιακές λογικές µες στον κόσµο, να διχάσει την κοινωνία σε
µία εποχή στην οποία πρέπει να µείνει ενωµένη µε τα προβλή-
µατα της και να κάνει ψύχραιµα και νηφάλια τις επιλογές της εν
όψει των ερχόµενων εκλογών.

Στην Ελλάδα δεν υπάρχει περιθώριο για τάγµατα εφόδου,
αυτό πρέπει να το καταλάβουν όλοι, γιατί ο ελληνικός λαός και
γνώση και µνήµη έχει και έχει και την ωριµότητα και την ευθύνη
να κάνει τις δικές του επιλογές. Αυτό ας το σηµειώσουµε όλοι.

Έρχοµαι τώρα στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο. Δύο θέµατα
θέλω ουσιαστικά να θίξω, κύριε Υπουργέ. Το πρώτο αφορά το
θέµα της Εκκλησίας. Θέλω να τονίσω ότι πράγµατι δεν είναι
ώριµη αυτή η συζήτηση, για να υπάρξει µία τελική κατάληξη. Εί-
δαµε όλοι τις απόψεις τις οποίες εξέφρασε ο Μακαριότατος Αρ-
χιεπίσκοπος και µε ιδιαίτερη προσοχή και σεβασµό τις
συζητούµε. Είδαµε όµως, και τις απόψεις τις οποίες εξέφρασαν
οι τοπικές κοινωνίες, όπως αυτές εκφράζονται µε τις αυτοδιοι-
κητικές κινήσεις, τους δήµους της όλης περιοχής του Πεντελι-
κού.

Δεν νοµίζω ότι έχουµε σήµερα τη δυνατότητα να καταλήξουµε.
Δεν θεωρούµε ότι έχουµε σήµερα τη δυνατότητα να πάρουµε
µία τελική απόφαση. Το θέµα πρέπει να συζητηθεί µέσα στις επι-
τροπές της Βουλής, να ακούσουµε και τους φορείς, να ακού-
σουµε και την Εκκλησία, να συζητήσουµε περαιτέρω, να έχουµε
τη δυνατότητα να σχηµατίσουµε µία ολοκληρωµένη άποψη.

Με αυτήν την έννοια, πραγµατικά θα συµφωνήσω µε αυτό που
ειπώθηκε από τον εισηγητή µας αλλά και από την πλευρά της
Νέας Δηµοκρατίας ότι χρειάζεται περαιτέρω συζήτηση, περαι-
τέρω διερεύνηση: να πάµε θεσµικά, µέσα από θεσµικές διαδικα-
σίες. Μέσα στην επιτροπή θα έχουµε τη δυνατότητα να κάνουµε
µία συνολική κουβέντα, να εκτεθούν όλες οι απόψεις, διότι σε-
βόµαστε όλες τις απόψεις. Πραγµατικά πρέπει να προβληµατι-
στούµε, χωρίς να επιδιώκουµε να πάρουµε µία τελική απόφαση
µε τη µορφή ξαφνικά µιας τροπολογίας.

Εποµένως, καλό θα είναι νοµίζω χωρίς να καταλήξουµε σή-
µερα να δώσουµε το χρόνο τον οποίο χρειάζεται, προκειµένου
να ξανασυζητηθεί από την αρχή το όλο θέµα που συνδέεται µε
το Πεντελικό. Να µην καταλήξουµε σήµερα, να µην πάρουµε
απόφαση σήµερα. Αυτή είναι η άποψη που νοµίζω ότι µπορεί να
δώσει τη δυνατότητα να συµφωνήσουµε, χωρίς να το αποκλεί-
σουµε. Να κρατήσουµε ανοιχτό το διάλογο και να κουβεντιά-
σουµε µε όλους τους ενδιαφερόµενους φορείς.

Έρχοµαι στο θέµα που αφορά τη Γλυφάδα. Ο Δήµος Γλυφά-
δας είναι µεγάλος, το ανέφερε πριν και ο κ. Χαραλαµπόπουλος.
Και νοµίζω και άλλοι συνάδελφοι εδώ –βλέπω τον κ. Γείτονα και
άλλους- θα συµφωνήσουν µε αυτήν την κατεύθυνση. 

Δεν µπορεί ένας δήµος εκατό χιλιάδων ανθρώπων να µην έχει
νεκροταφείο. Δεν µπορεί να γίνονται σκηνές, οι οποίες δεν τιµούν
την κοινωνία µας και προσβάλλουν τους νεκρούς, τις οικογένειές
τους, τους φίλους και συγγενείς. Ουσιαστικά οδηγούµαστε σε
τραγικές καταστάσεις στη Γλυφάδα. Δεν θέλω να τις περιγράψω
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από του Βήµατος της Βουλής. Πραγµατικά αυτή η κουβέντα δεν
µπορεί να οδηγήσει πουθενά. 

Είχε την ευκαιρία ο Δήµαρχος κ. Κόκκορης -που έκανε ένα
πολύ µεγάλο αγώνα µαζί µε τη δηµοτική αρχή γύρω από αυτήν
την υπόθεση- να µας εκθέσει διά µακρών –και κύριε Υπουργέ,
έχετε συζητήσει µαζί του- τα απαράδεκτα φαινόµενα που δηµι-
ουργούνται.

Η δηµοτική αρχή, η τοπική κοινωνία σε συνεννόηση µε την Εκ-
κλησία έχουν κάνει µία προσπάθεια να βρεθεί µία λύση. Νοµίζω
ότι πρέπει να πάρουµε µία απόφαση σήµερα και να δώσουµε
λύση σε ένα θέµα. Έκανε µία προσπάθεια το Υπουργείο να βρει
µία λύση µε την επέκταση του νεκροταφείου της Αργυρούπολης.
Δεν περπατάει αυτή η λύση. Εδώ που τα λέµε έχει προβλήµατα
και ο Δήµος Αργυρούπολης. Έχει πρόβληµα ο Άλιµος. Έχει τε-
ράστιο πρόβληµα και η Γλυφάδα. Με ηµίµετρα δεν αντιµετωπί-
ζεται το θέµα. Πρέπει να παρθεί µία γενναία απόφαση. 

Έχουν καταθέσει τροπολογία πολλοί Βουλευτές από πολλά
κόµµατα –νοµίζω είναι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ, είναι Βουλευτές
του ΛΑΟΣ, είναι Ανεξάρτητοι Βουλευτές- µε την οποία ζητούν να
υπάρξει συγκεκριµένη λύση µε την πρόταση που έχει κάνει ο
Δήµος Γλυφάδας. Μάλιστα ο Δήµαρχος Γλυφάδας έχει υποβάλει
συγκεκριµένη µελέτη µε την οποία φαίνεται ότι δεν δηµιουργούν-
ται προβλήµατα. 

Λέµε ότι είναι στη ζώνη του Υµηττού. Με συγχωρείτε, όλα τα
νεκροταφεία σε αυτήν τη ζώνη είναι. Είµαστε Βουλευτές της Β’
Αθηνών και γνωρίζουµε πολύ καλά τι συµβαίνει. Όλα τα νεκρο-
ταφεία του πάνω µετώπου –όχι των άλλων προαστίων- είναι σε
αυτήν τη ζώνη. Και, εν τέλει, νεκροταφείο θα γίνει, δεν θα γίνει
καµµία εκµετάλλευση, η οποία να δηµιουργεί προβλήµατα. 

Νοµίζω ότι έχουµε τη δυνατότητα µε βάση τις προτάσεις του
δήµου, να δώσουµε µία λύση. Πρέπει να δοθεί µία λύση. Δεν
µπορούµε να συνεχίσουµε έτσι. Είναι ντροπή για την κοινωνία
µας αυτή η κατάσταση. Και νοµίζω ότι ο κύριος Υπουργός, που
γνωρίζει πολύ καλά το θέµα, σήµερα µπορεί να δώσει την απο-
φασιστική λύση που χρειάζεται. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας κ. Σπυρίδων Χαλβατζής.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ακούστηκαν ξενο-
φοβικές φωνές, ρατσιστικές και εκδηλώθηκε εχθρότητα απέναντι
στους ξένους. Αυτές δεν είναι ιδιότητες των Ελλήνων εργαζοµέ-
νων. Η ξενοφοβία και ο ρατσισµός δεν είναι σύµφυτες µε τον ελ-
ληνικό λαό.

Οι Έλληνες είναι λαός ταξιδευτής, είναι λαός ξενιτεµένος.
Έχουν φάει αυτό που λέµε µε απλά λόγια «το πικρό ψωµί της ξε-
νιτιάς» και έχουν πληρώσει πολλά σε αυτήν την ξενιτιά, κύριε Κα-
ρατζαφέρη. 

Στη µεγάλη πλειοψηφία των εργαζοµένων οικογενειών στη
χώρα µας υπήρξε τουλάχιστον ένα µέλος που ξενιτεύτηκε είτε
στην Αµερική είτε στην Αυστραλία είτε στον Καναδά είτε στο
Βέλγιο, στη Γερµανία και στη Σκανδιναβία. Δεν είναι µόνο στα
τέλη του 1880 που καταγράφονται οι πρώτοι Έλληνες µετανά-
στες. Υπήρχαν µεγάλα µεταναστευτικά κύµατα στις αρχές του
1900. Έπαιρναν ένα σακί παξιµάδια και ένα ντορβά ελιές και τα-
ξίδευαν µήνες και µήνες για να φθάσουν στην τότε γη της επαγ-
γελίας. Πολλοί δεν έφθαναν ποτέ. Και τη δεκαετία του ’50, τη
δεκαετία του ’60 τα τρένα έφευγαν είτε για τη Γερµανία είτε για
το Βέλγιο είτε για τη Σκανδιναβία.

Κι έφευγε κόσµος φτωχός, εργάτες, αγρότες. Και τότε, ο τότε
Πρωθυπουργός, ο Κωνσταντίνος Καραµανλής, χαρακτήρισε τη
µετανάστευση ευλογία. Και όλοι ξέρουν πώς έζησαν εκείνοι οι
πρώτοι µετανάστες, ποιες βαριές δουλειές, ποιες ανθυγιεινές
δουλειές έκαναν και πόσο ήταν κυνηγηµένοι και περιφρονηµένοι
και στην Αµερική και αλλού.

Και, βέβαια, δέχθηκαν τη σκληρή εκµετάλλευση από τους κα-
πιταλιστές αυτών των χωρών. 

Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Κι έµειναν εκεί και µάτωσαν. Και
τώρα έχουµε δεύτερες, τρίτες, τέταρτες και πέµπτες γενιές µε-
ταναστών στην Αµερική, στον Καναδά.

Σήµερα, όµως, τα µεταναστευτικά προβλήµατα έχουν κι άλλες
πτυχές. Δεν είναι µόνο η φτώχεια, η εξαθλίωση λαών και χωρών.
Είναι οι ίδιες οι ιµπεριαλιστικές επεµβάσεις των Αµερικάνων, του
ΝΑΤΟ, της Ευρωπαϊκής Ένωσης, είτε στο Ιράκ είτε στο Αφγανι-
στάν είτε στη Σοµαλία είτε στη Βόρειο Αφρική, σε όλο τον κόσµο,
που αντικειµενικά στέλνουν µεγάλα κύµατα µεταναστευτικά. Και
φεύγουν οι άνθρωποι είτε για να γλιτώσουν τις µπόµπες και το
λεπίδι των δικτατόρων είτε για να χορτάσουν ψωµί.

Υπάρχουν, λοιπόν, πολλοί µετανάστες και πρόσφυγες από εµ-
πόλεµες περιοχές. Και οι πρόσφυγες προστατεύονται –είτε το
θέλετε είτε όχι- από συνθήκες και αποφάσεις του Οργανισµού
Ηνωµένων Εθνών. Και οι περισσότεροι, η συντριπτικά µεγάλη
πλειοψηφία αυτών που έρχονται εδώ, θέλουν να χρησιµοποι-
ήσουν την Ελλάδα ως ενδιάµεσο σταθµό για να φύγουν και να
πάνε σε διάφορες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Το «Δουβλίνο ΙΙ» τους εµποδίζει. Ακυρώστε το. Δεν υπάρχει
άλλος τρόπος. Δεν υπάρχει άλλος δρόµος. 

Κι εδώ στην Ελλάδα το κεφάλαιο εκµεταλλεύεται σκληρά τους
µετανάστες, περισσότερο από τους Έλληνες. Τους εκµεταλ-
λεύονται και όλοι εκείνοι που τους αξιοποιούν στα σπίτια τους,
να φροντίζουν τα παιδιά τους, να ξεσκατίζουν τους γέρους τους.
Τότε είναι καλοί! Μετά τους βάζουµε στο στόχο.

Σήµερα έχει ένα σχόλιο ο «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗΣ» για κάποιους στις
Ηνωµένες Πολιτείες, αν θυµάµαι καλά, στο Λος Άντζελες. Ένας
µετανάστης πήγαινε γλυκά και αναψυκτικά στο σπίτι κάποιου
γιατί γιόρταζε. Κι έβγαλε το πιστόλι και τον σκότωσε η οµάδα πε-
ριπολίας που ήταν σε εκείνη την πόλη. Και ο δικαστής δεν µπο-
ρεί, λέει, να τους δικάσει, γιατί έτσι είναι οι νόµοι.

Αυτά ακούστηκαν κι εδώ προχθές, να πάρουµε από ένα όπλο
και να πυροβολούµε όλοι. Και θα υπάρχουν πολλά θύµατα. 

Ανοίξτε τις πόρτες να φύγουν. Καταργήστε το «Δουβλίνο ΙΙ»,
γιατί όσο συνεχίζονται οι ιµπεριαλιστικές επεµβάσεις, όσο προ-
ετοιµάζονται οι Αµερικάνοι και οι Ισραηλινοί να επιτεθούν στο
Ιράν, τόσο τα µεταναστευτικά κύµατα δεν θα σταµατήσουν. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα.

Κύριε Πρόεδρε, ο εισηγητής µας τοποθετήθηκε αναλυτικά
στις τροπολογίες, τις ερµηνείες, τις παρερµηνείες, στα εµπρό-
θεσµα και στα εκπρόθεσµα. Εµείς είµαστε αντίθετοι µε αυτήν την
κατάσταση, µε αυτή την προοπτική που χαράζεται για το Ελλη-
νικό. Το αν χάθηκαν έντεκα χρόνια, δέκα χρόνια, επτά χρόνια,
όπως είπε κάποιος, είναι γιατί όλοι περίµεναν να διαµορφωθούν
οι ιδανικές συνθήκες. Και σήµερα, µε τη βαθιά καπιταλιστική
κρίση, βρήκαν ευκαιρία οι µεν να αγοράσουν κι εσείς να τα που-
λήσετε µπιρ παρά. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Και δίνετε το
καλύτερο φιλέτο της περιοχής, ενώ παλιότερα υπήρχαν άλλοι
σχεδιασµοί, υπήρχαν αντιστάσεις, υπήρχαν αγώνες.

Βεβαίως, όπως είπε ο εισηγητής µας, η αναδάσωση του Πεν-
τελικού είναι υποχρέωση του κράτους. Οι διαθέσεις µεγάλων κα-
τασκευαστικών οµίλων για το Πεντελικό δεν είναι αθώες. Εµείς
δεν κάνουµε δίκην προθέσεων γι’ αυτά που λέει η Ιερά Σύνοδος,
ο Αρχιεπίσκοπος. Ωστόσο υπάρχει το προηγούµενο. Υπάρχει
εκείνη η ανακοίνωση-διαφήµιση για αξιοποίηση-εκµετάλλευση
τρεισήµισι χιλιάδων στρεµµάτων στο Πεντελικό για κατασκευή
πολυτελών επαύλεων, για ανθρώπους όχι µόνο υψηλής οικονο-
µικής δυνατότητας αλλά και υψηλής νοηµοσύνης. Οι καπιταλι-
στές έχουν και υψηλή νοηµοσύνη για να εκµεταλλεύονται! 

Υπάρχουν προθέσεις σήµερα να βάλουν πόδι στο βουνό, να
εκµεταλλευτούν βάναυσα και να καταστρέψουν το Πεντελικό,
είτε µε την κατασκευή φωτοβολταϊκών πάρκων είτε µε την προ-
οπτική –άµα βάλουν πόδι εκεί- κατασκευής επαύλεων και άλλες
οικιστικές δραστηριότητες.

Τέλος, ως προς αυτό που είπε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος του ΠΑΣΟΚ έχω να πω ότι δεν πρέπει να µείνει ανοικτό το
θέµα. Δεν πρέπει να µείνει ανοικτό, να ωριµάσουν καλύτερα οι
συνθήκες, να βαθύνει περισσότερο η κρίση και να πούµε: «Αµάν,
ρε παιδιά, έχουµε ανάγκη, πρέπει να τα δώσουµε όλα». Όχι, δεν
πρέπει να γίνουν αντικείµενο εκµετάλλευσης αυτές οι περιοχές.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε, κύριε

Χαλβατζή.
Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει την
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έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Κύ-
ρωση της Απόφασης του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου που τροπο-
ποιεί το άρθρο 136 της ΣΛΕΕ, της Συνθήκης για τη θέσπιση του
Ευρωπαϊκού Μηχανισµού Σταθερότητας και της Συνθήκης για τη
σταθερότητα, το συντονισµό και τη διακυβέρνηση στην Οικονο-
µική και Νοµισµατική Ένωση».

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΛΑΟΣ κ.
Αλέξανδρος Χρυσανθακόπουλος, για τέσσερα λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Να µας ενηµερώσετε, κύριε
Πρόεδρε, τουλάχιστον πότε θα έρθει η σειρά µας να µιλήσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Αµέσως µετά τις οµιλίες
των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων, γιατί θα ζητήσει το λόγο
και ο κ. Λαφαζάνης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Να ξέρουµε τουλάχιστον τη
σειρά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ναι, αλλά µην το λέτε
θυµωµένα, κύριε Γείτονα. Ο Κανονισµός αυτό λέει, τι να κάνουµε;
Τι µπορώ να κάνω;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Απευθύνοµαι σ’ εσάς για να σας
ρωτήσω και να µου πείτε ποιος είναι ο προγραµµατισµός µόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ωραία το αποδέχοµαι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Το τι λέω εγώ µε τον κ. Λαφα-

ζάνη δεν αφορά εσάς. Εσάς σας αφορά µόνο η τήρηση του Κα-
νονισµού και θα τα πούµε, όταν θα ανέβω στο Βήµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Τώρα αυτό είναι απειλή,
όπως καταλαβαίνετε. 

Παραβιάσατε τον Κανονισµό, κύριε Χαλβατζή;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Εγώ;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ούτε εσείς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Εγώ δεν το αντιλή-

φθηκα. Μήπως εννοεί για τον Αρχηγό του ΛΑΟΣ και τον Υπουργό
ίσως, αλλά και αυτό είναι µέσα στον κοινοβουλευτικό πολιτικό
διάλογο.

Ορίστε, κύριε Χρυσανθακόπουλε, έχετε το λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Είδαµε σήµερα ότι η Κυβέρνηση εκτέθηκε για µυστική διπλω-

µατία εκ µέρους του ελληνικού κράτους. Προσπάθησε να απο-
σιωπήσει µια σύµβαση και µας επιτέθηκε κι από πάνω όταν
αποκαλύψαµε το γεγονός. Αυτό αποτελεί προσβολή για το ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο και σίγουρα –και παρακαλώ να το προσέξουν
τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης- εγείρει µέγα θέµα για τη διατύ-
πωση πρότασης δυσπιστίας προς τον Υπουργό Οικονοµικών.
Απαιτούνται, σύµφωνα µε το Σύνταγµα άρθρο 84 και τον Κανο-
νισµό της Βουλής άρθρο 142 ...

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Χθες ορκίστηκε. Σή-
µερα του κάνετε πρόταση δυσπιστίας;

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ορκίστηκε, αλλά ορ-
κίστηκε ψέµατα, κύριε Υπουργέ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Δεν νοµίζω.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Και όποιος ορκίζεται
ψέµατα δεν τηρεί τον όρκο του.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Αφήστε τα αυτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Τώρα, τι εννοείτε ότι ορ-
κίστηκε ψέµατα, κύριε Χρυσανθακόπουλε;

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εδώ µας διαβεβαί-
ωνε ότι δεν υπάρχει συµφωνία και αµέσως µετά ορκίστηκε. Τι να
του πεις;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Σας παρακαλώ πολύ.
Όταν κάποιος ορκίζεται, ορκίζεται στο Σύνταγµα...

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Να υπερασπίζεται
την πατρίδα του και την αλήθεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ακριβώς, να υπερασπί-
ζεται την πατρίδα του και την αλήθεια. Σας παρακαλώ πολύ!

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Και η αλήθεια του
πατριωτισµού οφείλει να υπάρχει µέσα στο Κοινοβούλιο µε δια-
φάνεια.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Αφήστε τα αυτά.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Καλούµε τα κόµµατα
της Αντιπολίτευσης. Και αυτή είναι ευθεία τοποθέτηση και προς
το ΚΚΕ, όχι µε τη λογική κάποιας ηγεµονίας του ενός κόµµατος
απέναντι στο άλλο, αλλά ως ζήτηµα ηθικής τάξης. Τους λέµε ότι
µπορούν να συγκεντρωθούν πενήντα υπογραφές για πρόταση
δυσπιστίας στο πρόσωπο του κ. Σαχινίδη. Σε αυτό οφείλετε σαν
κόµµατα να πάρετε θέση. Και οι ανεξάρτητοι, βεβαίως, έχουν δι-
καίωµα υπογραφής, γιατί ο Κανονισµός δεν θέτει θέµα κοµµά-
των. Εµείς δεν θα πούµε: «Το κόµµα µας καταθέτει». Τα ονόµατα
των Βουλευτών θα παραταχθούν στο άθροισµα των πενήντα
Βουλευτών τουλάχιστον για να γίνει συζήτηση σύµφωνα µε τον
Κανονισµό και το Σύνταγµα. Το λέω αυτό για να ξεκαθαριστούν
οι λογαριασµοί εδώ. Διότι πιστεύουµε ότι αυτή η κατάσταση δεν
µπορεί να προχωρήσει έτσι.

Είναι σαφές ότι για να προχωρήσει εκτός του πεδίου της δια-
µόρφωσης πολιτικών που έχουν συµφωνηθεί, η Κυβέρνηση κάνει
πολλές υπερβάσεις. Θα ήθελα να πω ότι ένα εξίσου οξύµωρο ζή-
τηµα είναι να έρχεται ο εισηγητής της Πλειοψηφίας να λέει ότι
από κοινού µε τη Νέα Δηµοκρατία –ο κ. Βαρβιτσιώτης, ο κ. Χα-
ραλαµπόπουλος- εκ µέρους της Κυβέρνησης, καθ’ υπόδειξη και
συµφωνία διακοµµατική: «Φέρνουµε πρόταση για το Πεντελικό,
για το ζήτηµα αξιοποίησης της περιουσίας» και να λέει η Κυβέρ-
νηση: «Όχι, γιατί τα γύρισε ο κ. Σαµαράς στο παρασκήνιο». Αν
αυτό αποτελεί κυβερνητική συνοχή! Αυτά είναι ζητήµατα ιδιαί-
τερα σοβαρά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα µείνω και σε δυο θέµατα σηµαντικά που έχει θέσει και το
ΚΚΕ. Δεν λέµε να στρέφετε εναντίον οιουδήποτε το όπλο. Όσοι
εισβάλλουν στο σπίτι µας δεν θέλουν γλυκά. Έρχονται µε άλλους
σκοπούς άδηλους. Και κυρίως, αν κρατούν και καλάσνικοφ δεν
ξέρουµε αν θα ζήσουµε µετά. Μιλάµε για νόµιµη άµυνα. Δεν µι-
λάµε για κατάχρηση. 

Βέβαια, όταν αναφερόµαστε στους λαθροµετανάστες, εµείς,
η χώρα της φιλοξενίας δεν πρέπει να τοποθετούµαστε αρνητικά
ως προς τον εαυτό µας. Είµαστε φιλόξενοι. Δεν είµαστε ξενόφι-
λοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ολοκληρώστε, όµως,
κύριε Χρυσανθακόπουλε. Δεν έχετε αναφερθεί στο νοµοσχέδιο
και ο χρόνος τελειώνει. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σε ό,τι αναφέρθηκε
ο καθένας είµαι υποχρεωµένος να απαντήσω. Είµαι Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος. 

Βέβαια, όσον αφορά τα υπόλοιπα ζητήµατα που θέτει το νο-
µοσχέδιο, έχουµε ήδη τοποθετηθεί, όπως για τις τροπολογίες
για τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. Για τα βενζινάδικα έχουµε
σαφώς σοβαρή επιφύλαξη. Για το θέµα του νεκροταφείου στη
Γλυφάδα, συµφωνούµε. 

Εµείς δεν πάψαµε να ασκούµε εποικοδοµητική αντιπολίτευση
εκεί που χρειάζεται και εκεί που θεωρούµε ότι η λογική συναν-
τιέται. Στις αποκλίσεις, στις παρεκκλίσεις και στα λάθη θα λέµε
πάντοτε «όχι».

Σε αυτή, λοιπόν, τη βάση περιµένουµε τις απαντήσεις των κοµ-
µάτων της Αντιπολίτευσης και των ανεξαρτήτων σε σχέση µε
αυτή τη δυνατότητα, την οποία µας δίνει ο Κανονισµός και το
Σύνταγµα να απαντήσουµε σε µια µεγάλη προσβολή της Κυβέρ-
νησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς κ. Παναγιώτης Λαφαζάνης.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο παριστάµενος κύριος Υπουργός είπε ότι δεν υπάρχουν µα-

γικές λύσεις και εύκολες συνταγές, τις οποίες –υποτίθεται- εν-
στερνίζεται η Αντιπολίτευση. 

Έλεος, κύριε Υπουργέ. Είπαµε εµείς ποτέ ότι υπάρχουν µαγι-
κές λύσεις και εύκολες συνταγές που τις βγάζει κανείς από το
τσεπάκι του και αµέσως επιλύονται τα προβλήµατα; Το έχουµε
πει εµείς ποτέ αυτό; Εσείς το λέγατε. Δεν αναφέροµαι προσω-
πικά σε εσάς, αν και καµµιά φορά οι προσωπικές αναφορές δεν
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είναι κακές στην πολιτική. Εσείς όµως το λέγατε αυτό. 
Θυµάστε τι λέγατε σε αυτήν την Αίθουσα ως Αντιπολίτευση;

Θυµάστε τι υποσχόσασταν στον κόσµο, στον ελληνικό λαό, σε
αυτή τη χώρα, όταν εµείς µιλούσαµε για τα µείζονα προβλήµατα
που έχει η ελληνική οικονοµία; Λέγαµε ότι είναι µια οικονοµία, η
οποία δεν έχει βάθος, δεν έχει ενδογενή αναπτυξιακή δυναµική
και ότι στηρίζεται στα δανεικά και µάλιστα σε δανεικά, τα οποία
δεν αξιοποιούνται παραγωγικά, αναπτυξιακά. Δυστυχώς, αυτά
λέγαµε εµείς. 

Εσείς, όµως, παρουσιάζετε την εικόνα ότι θα αλλάξει απλώς η
Κυβέρνηση, κάπου θα ανοίξουν οι κρουνοί και αµέσως το τοπίο
θα βελτιωθεί. Αυτό λέγατε εσείς και αυτό είναι η διαχρονική, δυ-
στυχώς, τραγωδία του λεγόµενου δικοµµατισµού. Φεύγει ο ένας,
αφήνει έρηµη γη. Έρχεται ο άλλος, υπόσχεται τα πάντα. Αυτό
είναι το παιχνίδι και τώρα ξαφνικά αυτό το οποίο κάνετε, δεν είναι
απλώς ότι δεν δίνετε εύκολες λύσεις, µαγικές. Δεν σας τις ζητά
κανείς αυτές. Ξέρετε, όµως, τι κάνετε; Κάνετε κάτι το οποίο δεν
έχει ξανασυµβεί, δεν έχει ιστορικό προηγούµενο όχι µόνο σε
αυτή τη χώρα, αλλά σε όλο τον πλανήτη. Ξέρετε χώρα που σε
τέσσερα-πέντε χρόνια να έχει καταβυθιστεί και να έχει χάσει
πάνω από το 20% του Ακαθαρίστου Εθνικού Προϊόντος της; Το
ένα πέµπτο του παραγόµενου εθνικού πλούτου έχει χαθεί και δεν
ξέρουµε πού θα φτάσουµε ακόµα, σε τι επίπεδα. Μη λέτε, λοι-
πόν, σε εµάς ότι εµείς υποσχόµαστε µαγικές λύσεις, εύκολες
συνταγές και εύκολους δρόµους. Δεν υπάρχουν εύκολοι δρόµοι.
Δυστυχώς, εδώ που φθάσαµε την κατάσταση όλοι οι δρόµοι είναι
δύσκολοι. 

Το θέµα δεν είναι αν είναι εύκολος ο δρόµος -αυτό είναι βέβαιο
πλέον- αλλά εάν έχει προοπτική. Δυστυχώς, αυτά τα οποία κά-
νετε δεν έχουν και προοπτική. Άκουσα τον κύριο Πρόεδρο να
λέει ότι θα έρθει την επόµενη εβδοµάδα για συζήτηση το και-
νούργιο δηµοσιονοµικό σύµφωνο, η αλλαγή των συνθηκών. Αυτά
είναι τα πραξικοπήµατα. Επιτροπεία άρον-άρον! Τελειώσαµε σή-
µερα, ερχόµαστε στην Ολοµέλεια άρον-άρον και αλλάζουµε και
τη συνθήκη και µάλιστα προεκλογικά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Πάλι χρησιµοποιείτε
λέξεις, των οποίων το νόηµα δεν ξέρετε. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Το πραξικόπηµα δεν ξέρω;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-

τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ακριβώς.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Τα έχω ζήσει, κύριε Παπακων-

σταντίνου. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-

τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Αφού τα έχετε ζήσει,
πρέπει να είστε πιο προσεκτικός!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Αυτά που βλέπω τώρα είναι πρω-
τοφανή πράγµατα. Μη νοµίζετε ότι η τυπική κοινοβουλευτική νο-
µιµότητα µπορεί να καλύψει την ουσία µιας δηµοκρατίας. Δεν
την καλύπτει. Βοά ο τόπος! Ο ελληνικός λαός ξέρει αυτή τη
στιγµή τι συµβαίνει, ότι και από άποψη διαδικασίας και από
άποψη ουσίας έχει καταργηθεί στην ουσία το Σύνταγµα. Δεν
είναι δυνατόν προεκλογικά να έρχεστε άρον-άρον, επειδή έχετε
δυο κόµµατα αυτή τη στιγµή µια περιστασιακή πλειοψηφία, να
αλλάζετε τη Συνθήκη και να αλλάζετε και το Σύνταγµα. Διότι αλ-
λάζει και το Σύνταγµα µέσω της Συνθήκης και το γνωρίζετε. Το
Δηµοσιονοµικό Σύµφωνο είναι αλλαγή του Συντάγµατος στην
ουσία. 

Πάτε, λοιπόν, και το αλλάζετε προεκλογικά. Γιατί δεν περιµέ-
νετε, αφού σε ένα µήνα θα έχουµε εκλογές, να µιλήσει ο ελληνι-
κός λαός και να αποφασίσει η νέα Βουλή;

Εν πάση περιπτώσει, ούτε η νέα Βουλή έχει αυτή τη δυνατό-
τητα. Να αποφανθεί ο πολίτης για τέτοια κρίσιµα ζητήµατα. Δεν
έχετε κάνει ποτέ δηµοψήφισµα για αυτά τα θέµατα. Η µόνη χώρα
που δεν το έχει αποτολµήσει, είναι η Ελλάδα. Όλες οι άλλες ευ-
ρωπαϊκές χώρες, που κάνουν κατά καιρούς δηµοψηφίσµατα, τι
είναι; Αντιδηµοκρατικές, ολοκληρωτικές χώρες και εσείς έχετε
το προνόµιο της δηµοκρατίας, επειδή µπορείτε αυτά να τα περ-
νάτε χωρίς συζήτηση, χωρίς να γνωρίζει ο ελληνικός λαός; Βε-
βαίως, έρχεστε µετά και οµολογείτε εκτρώµατα τα οποία κάνατε.

Έξω γίνεται συγκέντρωση για το Ελληνικό. Διαµαρτύρεται ο

κόσµος, διότι πάτε και τσιµεντοποιείτε µια µεγάλη έκταση, ίσως
από τις τελευταίες εναποµείνασες στο Λεκανοπέδιο που µπο-
ρούν να αξιοποιηθούν. Τσιµέντο την κάνετε. Αυτό είναι. Πάτε και
κάνετε µια νέα πόλη στην παραλιακή ζώνη. Πρώτη κατοικία ή
µάλλον κατοικία στην ουσία. Γιατί το κάνετε αυτό; Αυτό το θεω-
ρείτε ανάπτυξη;

Σας εξήγησα προχθές στην οµιλία µου ότι δεν έχει καµµία
σχέση µε ανάπτυξη, µε παραγωγική και αποδοτική προοπτική για
την οικονοµία και το Λεκανοπέδιο. Αυτά επιβαρύνουν συνεχώς
την ελληνική οικονοµία, τη ζωή και τις προοπτικές του Λεκανο-
πεδίου. Το Λεκανοπέδιο έχει γίνει αβίωτο. Δεν µπορεί να υπάρξει
αναπτυξιακή προοπτική σε αυτό το τσιµεντένιο τείχος το οποίο
έχετε διαµορφώσει, σε αυτό το νταµάρι στο οποίο έχει εξελιχθεί
το Λεκανοπέδιο. 

Μια κουβέντα για τη Φινλανδία. Αναγνωρίσατε εδώ, προς τιµήν
σας, ότι έχει υπογραφεί συµφωνία µε τη Φινλανδία για το µη δα-
νεισµό από την πλευρά της Φινλανδίας.

Γιατί δεν µας την καταθέτετε εδώ τη συµφωνία αυτή; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-

τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Βλέπω ταυτίζεστε µε
το Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Δεν κατάλαβα το χιούµορ σας;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-

τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κανένα χιούµορ, µε
απόλυτη σοβαρότητα το λέω. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Αν το λέτε και σοβαρά µε συγ-
χωρείτε αλλά δεν υπάρχει και πεδίο στοιχειώδους επικοινωνίας.
Δηλαδή όταν σας ζητάω τη συµφωνία που έχετε υπογράψει µου
λέτε ότι ταυτίζοµαι µε οποιονδήποτε άλλον; Αυτή είναι η απάν-
τηση; Δεν έχετε παρακολουθήσει τη διαδικασία της συζήτησης
ποιοι έθεσαν και πώς έθεσαν αυτό το θέµα και τι ελέχθη. Αλλά
εν πάση περιπτώσει το θέµα δεν είναι θέµα αν ταυτίζοµαι µε κά-
ποιον, το θέµα είναι ουσιαστικό. Τη συµφωνία αυτή θα τη δώσετε
να την ξέρει ο ελληνικός λαός  ή είναι κρυφή ατζέντα; 

Πεντελικό και αναδάσωση. Μια κουβέντα µόνο. Το θέµα βε-
βαίως είναι µείζον, είναι µεγάλο θέµα και δεν µπορεί να παρα-
πεµφθεί σε ένα διάλογο. Οι δύο που έφεραν την τροπολογία
µπορεί να µην είχαν την ελπίδα να περάσει µε αυτή τη συζήτηση
µια τέτοια τροπολογία, αλλά σου λέει  ζύµωση να γίνεται, να αρ-
χίσει να κινείται το θέµα. 

Έκπληκτος άκουσα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του
ΠΑΣΟΚ να λέει να το αφήσουµε ανοιχτό, να συνεχίσουµε το διά-
λογο, να το ζυµώσουµε δηλαδή. Τι να ζυµώσουµε κύριοι; Εγώ
δεν σας λέω εδώ ότι ταυτίζεστε µε το ΛΑΟΣ σε κάτι ή κάποιος
άλλος. Εµένα µε ενδιαφέρει η ουσία. Τι να ζυµώσουµε; Πείτε µου
τι να ζυµώσουµε; Δηλαδή η εκκλησία είναι πνευµατικός θεσµός,
είναι µια µεγάλη εταιρεία ΑΕ ή είναι επιχειρηµατικός θεσµός; Τι
δουλειά έχει µε τα φωτοβολταϊκά η εκκλησία; Και εν πάση περι-
πτώσει τι δουλειά έχει µε τα δάση και τις δασικές εκτάσεις η εκ-
κλησία; Επειδή υπήρχε ένας φετφάς -δεν ξέρω πότε- αρχίζουµε
και διεκδικούµε δάση και δασικές εκτάσεις; Να τις κάνουµε τι;
Τα δάση και οι δασικές εκτάσεις παραµένουν δάση και δασικές
εκτάσεις προς όφελος του περιβάλλοντος και του δηµοσίου συµ-
φέροντος. Τι θέλει κυριότητες και ιδιοκτησίες η εκκλησία επ’
αυτών; Ερωτήµατα βάζω, τα οποία όµως είναι καίρια και για το
µέλλον της εκκλησίας της ίδιας, αλλά και για µια σειρά άλλα
πράγµατα.

Για το «ΗΛΙΟΣ» είχα πει και στην οµιλία µου προχτές ορισµένα
πράγµατα. Υπάρχουν εδώ θέµατα, τα οποία σχετίζονται µε το δη-
µόσιο χαρακτήρα που έπρεπε να έχει κατά κύριο λόγο, αν όχι
αποκλειστικό, µια προσπάθεια επέκτασης στις ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας και ειδικότερα στα φωτοβολταϊκά. Δεν είναι δυ-
νατόν να ξεπουλάτε τη ΔΕΗ και να µας λέτε ότι κάνετε προγράµ-
µατα «ΗΛΙΟΣ». Δυστυχώς, αυτά τα προγράµµατα γίνονται για
τους ιδιώτες και γίνονται για να παραχωρηθούν δηµόσιες εκτά-
σεις ευσχήµως σε ιδιώτες -πολυεθνικές εταιρείες- για να παίξουν
το καινούργιο καρτέλ στον τοµέα της ενέργειας και ιδιαίτερα
στον τοµέα των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, όπου οι τιµές
είναι προκαθορισµένες, είναι ψηλές, τα κέρδη σίγουρα και εξα-
σφαλισµένα. Και εδώ ανοίγετε ένα Ελντοράντο και βεβαίως µια
δηµόσια προσπάθεια στο χώρο των ΑΠΕ που έπρεπε να πριµο-
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δοτηθεί και να είναι βασική κατεύθυνση. Έπρεπε να συνδυαστεί
µε παραγωγική υποδοµή έτσι ώστε να βοηθήσουν οι ΑΠΕ την πα-
ραγωγική ανασυγκρότηση και την απασχόληση στη χώρα µας.
Μιλάω για ανεµογεννήτριες και φωτοβολταϊκά που µπορούσαν
να παράγονται στη χώρα µας και να δώσουν µεγάλη αναζωογό-
νηση και ασφαλώς µε αντίστοιχα δίκτυα, τα οποία θα υποστηρί-
ξουν αυτή την προσπάθεια. Γιατί χωρίς δίκτυα, δεν γίνεται να
κάνουµε κουβέντα του αέρα για φωτοβολταϊκά και για ανανεώ-
σιµες πηγές ενέργειας. Όλα αυτά, όµως, υποβαθµίζονται και πα-
ραµερίζονται από το νοµοσχέδιο αυτό. Το «ΗΛΙΟΣ» είναι ήλιος
για πολύ λίγους. Για τους πολλούς φοβάµαι ότι θα παραµείνει
σκοτάδι και µια ενέργεια –ιδιαίτερα η ηλεκτρική ενέργεια- η
οποία θα είναι πολύ ακριβή. Θα ακριβαίνει όλο και περισσότερο,
όπως βλέπουµε να γίνεται το τελευταίο διάστηµα.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ. Λα-
φαζάνη, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ.

Ο κ. Κωνσταντίνος Γείτονας, Βουλευτής Β’ Αθηνών του
ΠΑΣΟΚ, έχει το λόγο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Να µιλήσουν και οι Βουλευ-
τές οι πληβείοι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Μα Βουλευτές είναι και
οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.  

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
λυπάµαι που παρακολουθώ επί µία ώρα την µετατροπή της συ-
ζήτησης επί των άρθρων, συζήτηση για την οποία ο Κανονισµός
είναι σαφής, αυστηρός µάλιστα, γιατί ενδιαφέρεται να προάγεται
το νοµοθετικό έργο και η ποιότητα του νοµοθετικού έργου, µε
την ανοχή και την έγκριση του Προεδρείου, σε συζήτηση προ
ηµερησίας διάταξης µεταξύ αξιωµατούχων Κοινοβουλευτικών
Εκπροσώπων. Λυπάµαι πραγµατικά. Δεν θέλω να πω τίποτα πα-
ραπάνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Να το αναλύσετε, κύριε
Γείτονα, να το καταλάβουµε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Αν δεν το καταλάβετε, δεν χρει-
άζεται να το καταλάβετε. Είναι περιττό!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Πρέπει να διδασκόµεθα
από τις παρατηρήσεις. Εγώ θέλω να διδάσκοµαι …

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Είναι περιττό. Εγώ ήρθα να µι-
λήσω για τα άρθρα και παρακαλώ να µην µε διακόπτετε, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Αν και δεν είναι Λάκων, µί-
λησε λακωνικά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Δεν σας επιτρέπω διακοπή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Αφού δεν µου επιτρέ-

πετε διακοπή, συνεχίστε την οµιλία σας!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Συζητούµε, λοιπόν, την ενότητα

του νοµοσχεδίου, η οποία ουσιαστικά περιλαµβάνει ρυθµίσεις µε
τις οποίες εναρµονίζεται το εσωτερικό δίκαιο µε συγκεκριµένες
κοινοτικές οδηγίες για την προώθηση της χρήσης της ενέργειας
από ΑΠΕ. Όλα αυτά εναρµονίζονται και µε την ενότητα που ψη-
φίσαµε χθες για την προώθηση του προγράµµατος «ΗΛΙΟΣ», για
την αξιοποίηση του πλούσιου ηλιακού ενεργειακού δυναµικού
της χώρας. 

Ψηφίστηκαν χθες µαζί, έγινε αναφορά και από τον κ. Λαφα-
ζάνη προηγουµένως, τα θέµατα του Ελληνικού και θέλω να πω
κι εγώ µία κουβέντα εδώ, κύριε Υπουργέ. Διατηρώ την ένστασή
µου για µία στροφή που έγινε και δόθηκε το βάρος στην οικιστική
ανάπτυξη. Θέλω να πω επίσης ότι είδα ένα «ανεβοκατέβασµα»
στα ύψη, δηλαδή αλλεπάλληλες τροποποιήσεις που νοµίζω ότι
έδειξαν πως µία καλή προσπάθεια που κάνετε -γιατί µε αυτή τη
νοµοθετική πρωτοβουλία και τη στηρίζω και είναι σηµαντική –αδι-
κήθηκε. Και σήµερα στις εφηµερίδες, πέρασε µία εντύπωση ότι
δεν υπήρχε σοβαρότητα από πλευράς Υπουργείου στην προετοι-
µασία. Πέρασε αυτή η εντύπωση και πραγµατικά αδικεί µια ση-
µαντική προσπάθεια.

Όσον αφορά τώρα την ενότητα που συζητάµε θέλω να κάνω
τρεις παρατηρήσεις. Πρώτον, θεωρώ θετική την πρόβλεψη του
άρθρου 23 για εκπόνηση και έγκριση εθνικού σχεδίου δράσης
για τις ΑΠΕ µε προσδιορισµό και των εθνικών συνολικών στόχων

αλλά και µεριδίων της ενέργειας κατά τοµείς. Αυτό το θεωρώ
κρίσιµο γιατί δεν αρκεί να λέµε ότι θέλουµε να προωθήσουµε τις
ΑΠΕ, θα πρέπει να έχουµε κι ένα σχέδιο µε το οποίο θα κινη-
θούµε. Πιστεύω ότι θα καταρτισθεί αυτό το σχέδιο και µε την
εφαρµογή του θα µπορούµε να παρακολουθήσουµε το πρό-
γραµµα. Άρα, αυτό είναι πάρα πολύ θετικό και θέλω να το επι-
σηµάνω.

Επίσης, θεωρώ ότι σωστά ρυθµίζονται µε το άρθρο 25 τα της
έκδοσης των εγγυήσεων προέλευσης και στις περιπτώσεις για
την ηλεκτρική και θερµική ή ψυκτική ενέργεια όταν παράγεται
από ΑΠΕ, κάτι που δεν υπήρχε στο σχετικό άρθρο. 

Επίσης, θέλω να επισηµάνω ότι χρειάζεται να λάβετε υπ’ όψιν
την επισήµανση της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής για
την παράγραφο 3β του άρθρου 20. Πιστεύω ότι είναι ανάγκη να
διευκρινιστεί τι γίνεται για τα βιοκαύσιµα και τα βιορευστά στις
περιοχές προστασίας της φύσης. Όταν δεν έχει γίνει η οριοθέ-
τησή τους. Γιατί η παράγραφος όπως είναι διατυπωµένη βάζει
τον όρο, «εφόσον έχουν οριοθετηθεί». Τι γίνεται στο µεταξύ διά-
στηµα; 

Με την ευκαιρία, κλείνοντας το κεφάλαιο αυτό για την προ-
ώθηση της χρήσης ενέργειας για τις ΑΠΕ, θέλω να πω ότι έχουµε
το γνωστό ευρωπαϊκό στόχο σε σχέση µε την κλιµατική αλλαγή
20-20-20, όπου προβλέπεται 20% για τη συµµετοχή των ΑΠΕ στο
ενεργειακό ισοζύγιο.

Διαβάζω στον Τύπο, κύριε Υπουργέ, αντιφατικά στοιχεία µερι-
κές φορές για το πώς προχωράει η παραγωγή των ΑΠΕ.

Σήµερα είδα σε µία εφηµερίδα, νοµίζω στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ»,
ότι ως προς την ηλεκτρική ενέργεια, αυξήθηκε αρκετά το ποσο-
στό συµµετοχής ΑΠΕ. Θα ήθελα, αν µπορείτε, µε την ευκαιρία
αυτή που θα πάρετε το λόγο, να µας δώσετε κάποια συγκεκρι-
µένα στοιχεία. Ιδιαίτερα ποια είναι η πορεία και ποιο είναι το απο-
τέλεσµα σε σχέση µε το στόχο που είχαµε βάλει, στόχο τον οποίο
προωθούµε και υπηρετούµε και µε τις σηµερινές ρυθµίσεις.

Τελειώνω µε τις τροπολογίες. Κατ’αρχάς, να µην το ξεχάσω,
έχω υπογράψει τροπολογία, κύριε Υπουργέ, για το θέµα του νε-
κροταφείου στη Γλυφάδα, µαζί µε άλλους συναδέλφους και
οφείλω να σας διαβεβαιώσω, επειδή είµαι αρκετά χρόνια Βου-
λευτής στη Β’ Αθήνας, ότι η Γλυφάδα πήρε µία µεγάλη εξέλιξη
πληθυσµιακή και όχι µόνο και υπάρχει πραγµατικό πρόβληµα.
Είναι θέµα πια πολιτισµού. Ο πολιτισµός φαίνεται και µετριέται
και από το πώς σεβόµαστε τους νεκρούς. Πρέπει να λυθεί το
θέµα του νεκροταφείου. Εµείς δίνουµε µία λύση που νοµίζω ότι
δεν αντιστρατεύεται το συνολικό πλαίσιο προστασίας του περι-
βάλλοντος και του Υµηττού. Μπορείτε να κάνετε αποδεκτή αυτή
τη λύση, για να µπορέσει να φύγει ένα µεγάλο «αγκάθι» το οποίο
µας προσβάλλει ως κοινωνία. Αυτά ως προς αυτήν την τροπολο-
γία.

Για τις δικές σας τροπολογίες θα σταθώ µόνο µε δύο κουβέν-
τες, στο θέµα της απελευθέρωσης του ωραρίου των πρατηρίων
υγρών καυσίµων. Φέρατε και κάποιες βελτιώσεις σήµερα. Συµ-
φωνώ ότι είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. Είναι αναγκαιότητα
να γίνει η απελευθέρωση. Υπάρχουν, όµως, δύο παρεµπίπτοντα
ζητήµατα. Δεν είναι ακριβώς δική σας αρµοδιότητα, αλλά είναι
της Κυβέρνησης. Και τα αναφέρω µε αφορµή αυτό που κάνετε,
διότι δεν αρκεί η απελευθέρωση του ωραρίου των πρατηρίων
καυσίµων, για να αντιµετωπίσουµε υπαρκτά προβλήµατα, όπως
είναι πρώτον το θέµα του λαθρεµπορίου. Πρόκειται για µία µε-
γάλη πληγή στην Ελλάδα που, δυστυχώς, πρέπει να οµολογή-
σουµε βλέποντας τα αποτελέσµατα για την πάταξή του, µάλλον
αυτοκριτική πρέπει να κάνουµε. Υπήρξαν µηδαµινά αποτελέ-
σµατα. 

Το τελευταίο διάστηµα υπάρχει µία κινητικότητα στην Κυβέρ-
νηση. Πρόσφατα µάλιστα συζητήσαµε και στην Επιτροπή Οικο-
νοµικών µε όλους τους εµπλεκοµένους φορείς. Μπορούµε να
τελειώνουµε µε αυτήν τη µάστιγα και απ’ ό,τι φαίνεται η σύγ-
χρονη τεχνολογία µας βοηθά και συµβάλλει, ώστε να κόψουµε
κάθε ρήτρα διαφυγής. Αναφέροµαι σε ζητήµατα όπως η σή-
µανση βυτίων, το σύστηµα εισροών-εκροών κ.λπ.. Αυτό, λοιπόν,
το λαθρεµπόριο, είναι το ένα ζήτηµα που πρέπει να το δείτε, ως
Κυβέρνηση.

Το δεύτερο ζήτηµα έχει να κάνει µε την εκτίναξη των τιµών.
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Τώρα που αυξήθηκαν οι τιµές στα διυλιστήρια, η βενζίνη έχει
φθάσει στα ύψη. Με την υψηλή φορολογία και την ανατίµηση
από τα διυλιστήρια, οι τιµές είναι αβάσταχτες. Ίσως η πρόταση
που συζητείται για πλαφόν στη φορολογική επιβάρυνση, όταν η
τιµή από τα διυλιστήρια υπερβαίνει ένα ορισµένο όριο, να είναι
σωστή και κυρίως ισοδύναµη. Να δηµιουργεί δηλαδή ισοδύναµο
δηµοσιονοµικό αποτέλεσµα µε την έννοια ότι αν κρατηθεί σε ένα
επίπεδο, η φορολογία, άρα και η τιµή, η αύξηση της κατανάλω-
σης µπορεί να αναπληρώσει αντίστοιχα χαµένα έσοδα στο δη-
µόσιο.

Αυτά είναι δύο ζητήµατα για τα οποία θα πρέπει η Κυβέρνηση
και να πάρει οριστικές αποφάσεις και να προχωρήσει σε αποτε-
λεσµατικές δράσεις. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο κ. Σταύρος Καλαφά-
της, Βουλευτής Α’ Θεσσαλονίκης της Νέας Δηµοκρατίας έχει το
λόγο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να κάνω ουσιαστικά τέσσερις παρατηρήσεις. Η µία

είναι σύντοµη. Υπογραµµίζω και επισηµαίνω ότι οι παρατηρήσεις
του εισηγητή µας ήταν ιδιαίτερα σηµαντικές και έγκυρες. 

Η δεύτερη παρατήρηση αφορά την πρώτη διάταξη της τροπο-
λογίας-προσθήκης για τις ΑΠΕ. Καταβάλατε µία προσπάθεια και
ανεβάσατε το 25% σε 50%, κύριε Υπουργέ. Ωστόσο, πρέπει να
λάβετε υπ’ όψιν και κάποια συγκεκριµένα στοιχεία που ισχύουν
σε κάθε περίπτωση. Πρώτον, σε λίγες µέρες θα πρέπει να ολο-
κληρωθεί η µελέτη που υποχρεούστε να καταρτίσετε, όπου πρέ-
πει να διερευνηθούν τα θέµατα του µηχανισµού στήριξης για τις
ΑΠΕ. Δεν θα ήταν πιο φρόνιµο να περιµένουµε να ολοκληρωθεί
η µελέτη, ώστε και το συγκεκριµένο θέµα του δείκτη της εκτίµη-
σης της ετήσιας αναπροσαρµογής της τιµής ΑΠΕ να συζητηθεί
σε βάθος και εκτενώς; 

Το δεύτερο είναι ότι παρ’ όλη την προσπάθεια βελτίωσης που
επιχειρήσατε σήµερα, παραµένει αντικειµενικό το γεγονός ότι το
πραγµατικό επενδυτικό κόστος για τις επενδύσεις στα αιολικά
και στα µικρά υδροηλεκτρικά θα µειώνεται διαρκώς όπως φαίνε-
ται τουλάχιστον στο βραχυπρόθεσµο µέλλον να συµβαίνει. Άρα
το συνολικό κόστος αυτών των επενδύσεων σε συνθήκες πραγ-
µατικής αγοράς και οικονοµίας νοµίζω ότι δεν θα βαίνει µε βελ-
τιωτικούς όρους προς το καλύτερο. Πιθανώς θα έλεγα ότι θα
συµβαίνει το αντίθετο.

Το τρίτο είναι ότι παρά ταύτα ο αναδροµικός, αν κατάλαβα
καλά, χαρακτήρας της διάταξης παραµένει. Οπότε η σχετική
ανασφάλεια και η αποθάρρυνση για ξένες και ελληνικές επιχει-
ρήσεις που είτε έχουν επενδύσει είτε επενδύουν είτε επιθυµούν
να επενδύσουν στο µέλλον, εντείνεται. 

Γι’ αυτούς τους λόγους θα ήθελα να το ξαναδείτε. Παρ’ όλο
που κάνετε µία προσπάθεια, νοµίζω ότι δεν είναι αρκετή. Δεν συ-
ναινώ στην έγκριση της συγκεκριµένης διάταξης. Σκεφθείτε
µήπως είναι καλύτερα να την αποσύρετε. Εγώ προτείνω να την
αποσύρετε ή να οριστεί το ποσοστό στο ύψος του οποίου προ-
βλέπει ο σηµερινός νόµος για την περίοδο µετά την απελευθέ-
ρωση της αγοράς σε ένα ποσοστό 75%-80%. 

Επίσης ένα άλλο ζήτηµα στο οποίο θα ήθελα να αναφερθώ
είναι το εξής. Αναµφισβήτητα σε όλη την τροπολογία –αυτό µας
δηµιουργεί και µία τεχνική δυσκολία- υπάρχουν µία σειρά διατά-
ξεων σχετικά µε τις ΑΠΕ που έχουν θετικό χαρακτήρα. Μία φυ-
σικά είναι και η Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη, αλλά δεν µπορώ
παρά να σηµειώσω ότι ο πετρελαιαγωγός Μπουργκάς-Αλεξαν-
δρούπολη σε συνδυασµό µε άλλες πρωτοβουλίες στο επίπεδο
της ενεργειακής διπλωµατίας των αγωγών που µε σθένος υπο-
στήριξε και ανέπτυξε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας από
το 2004 έως το 2009 ουσιαστικά δεν βρήκε ανταπόκριση. Ο συγ-
κεκριµένος δε αγωγός Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη που τώρα
αναφέρεται από την Κυβέρνηση ως εθνικής σηµασίας και δηµό-
σιας ωφέλειας, ουσιαστικά καταχωνιάστηκε, δεν του δόθηκε ση-
µασία, λοιδορήθηκε. Δεν δόθηκε η πρέπουσα σηµασία από την
Κυβέρνηση, ουσιαστικά ξεχάστηκε για δυόµισι ολόκληρα χρόνια.
Όσες φορές ήταν να έρθει το ζήτηµα του Μπουργκάς-Αλεξαν-
δρούπολη στη Βουλή, πάντα υπήρχε κάτι το οποίο υπονόµευε

την προώθηση αυτού του πάρα πολύ σηµαντικού έργου το οποίο
αποτελούσε ένα κοµµάτι µιας ολοκληρωµένης ενεργειακής
στρατηγικής που είχε σαν άξονα και σαν κεντρικό πυρήνα την δι-
πλωµατία των αγωγών. 

Και να µη ξεχάσουµε ότι δεν είναι µονάχα ο αγωγός ITGI όπου
και εκεί έχουµε αρνητικές επιπτώσεις και υπάρχουν ευθύνες της
Κυβέρνησης γι’ αυτό. Και ο «South Stream» και ο Μπουργκάς-
Αλεξανδρούπολη  είναι κοµµάτια µιας ολοκληρωµένης ενεργει-
ακής στρατηγικής που είχε ως επίκεντρο τη διπλωµατία των
αγωγών µε ιδιαίτερο όφελος θα έλεγα –όχι αποκλειστικό, αλλά
είναι πολύ σηµαντικό- και την ανάπτυξη στον τοµέα και στον
χώρο της Βορείου Ελλάδος. Γνωρίζετε πολύ καλά ότι σε επίπεδο
διπλωµατικό, αναπτυξιακό, οικονοµικό ήταν πολύ µεγάλα και
συγκεκριµένα τα οφέλη τα οποία προσδοκούσαµε και είχαµε
καλλιεργήσει. Γι’ αυτό είχαµε επεξεργαστεί ως Νέα Δηµοκρατία,
ως Κυβέρνηση, τα χρόνια που σας προανέφερα µια τέτοια στρα-
τηγική που µονάχα οφέλη θα αποκόµιζε για την ελληνική κοινω-
νία, για τα εθνικά µας κυριαρχικά δικαιώµατα, για την εθνική
ανάπτυξη. 

Ήθελα να το επισηµάνω αυτό και θέλω σε κάθε περίπτωση να
επισηµάνω το σηµαντικότατο έργο που έκανε η Κυβέρνηση Κα-
ραµανλή στον τοµέα της διπλωµατίας των αγωγών ειδικότερα,
αλλά και στον ενεργειακό τοµέα γενικότερα, κάτι το οποίο προσ-
δοκά να κάνει η Νέα Δηµοκρατία απ’ όποια θέση και εάν βρίσκε-
ται.

Τελευταίο σηµείο στο οποίο θα ήθελα να αναφερθώ είναι µία
τροπολογία, µία τροποποίηση ολοκληρωµένης παρέµβασης στο
χώρο του αθλητικού κέντρου του γυµναστικού συλλόγου «ΗΡΑ-
ΚΛΗΣ» στην περιοχή Χορτατζήδες του δήµου. Μια παρόµοια πα-
ρέµβαση έχει γίνει για το γήπεδο της ΑΕΚ πριν από λίγες
εβδοµάδες εδώ στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Ο «ΗΡΑΚΛΗΣ» είναι
ένα ιστορικό σωµατείο. Είναι το πρώτο αθλητικό σωµατείο της
χώρας µας. Έχει προσφέρει πολλά και νοµίζω ότι θα πρέπει να
δει η Κυβέρνηση µε ιδιαίτερα θετική διάθεση να µπορέσει να δη-
µιουργηθεί ένα κέντρο, αλλά και οι απαραίτητες υποδοµές όχι
µόνο οι αθλητικές, αλλά και εκείνες οι λειτουργικές υποδοµές που
θα αφορούν τις σύνοδες υπηρεσίες όπως συµπληρωµατικούς χώ-
ρους των Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης, χώρους για εστίαση και
αναψυχή αθλητικών οµάδων, παιδικούς ξενώνες, εκθεσιακούς
χώρους ακριβώς για να επιτευχθεί ένας διπλός στόχος.

Με τη στήριξη και τη δηµιουργία βασικών υποδοµών για το γή-
πεδο του ΗΡΑΚΛΗ στους Χορτατζήδες επιτυγχάνεται από τη µία
πλευρά η πολιτιστική και η αθλητική αναβάθµιση στο πιο κεν-
τρικό σηµείο της πόλης της Θεσσαλονίκης, αλλά από την άλλη
δίνεται η δυνατότητα στον ερασιτεχνικό σύλλογο «ΗΡΑΚΛΗΣ»
µέσα από τις συγκεκριµένες δράσεις και υποδοµές -που είναι
υποστηρικτικές για χρήσεις και εµπορικές- να µπορέσει να εξα-
σφαλίσει εκείνα τα αναγκαία έσοδα για να µπορέσει να πορευθεί
και να δικαιολογήσει τη µελλοντική του πορεία µε τέτοιον τρόπο
που να συνάδει µε την ιστορική του πορεία. Αυτές είναι οι παρα-
τηρήσεις µου.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ. Κα-

λαφάτη.
Παρακαλείται ο κ. Παναγιώτης Κουρουµπλής, Ανεξάρτητος

Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας, να λάβει το λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακολου-

θώντας την κινητικότητα των νοµοσχεδίων, βλέπει κανείς ότι
υπάρχει ένας συνωστισµός, όχι νοµοσχεδίων, αλλά πολυνοµο-
σχεδίων µε πληθώρα διατάξεων και ρυθµίσεων.

Γιατί, κύριε Πρόεδρε; Τι φοβάται η Κυβέρνηση -ή η Συγκυβέρ-
νηση καλύτερα- από τις επερχόµενες εκλογές και σπεύδει µε τέ-
τοια σπουδή να εισάγει τόσες ρυθµίσεις που κανείς δεν ξέρει σε
πολλές των περιπτώσεων τι υποκρύπτουν και τι συµφέροντα εξυ-
πηρετούν; Νοµίζω ότι το Προεδρείο της Βουλής πρέπει να λάβει
κάποια πρόνοια επί αυτού του θέµατος. Η Βουλή είναι µια ανε-
ξάρτητη λειτουργία σε σχέση µε την εκτελεστική εξουσία και νο-
µίζω ότι επί αυτού του θέµατος πρέπει να επιληφθείτε.

Επίσης, κύριε Πρόεδρε, από τη στιγµή που υπάρχει µία τόσο
έντονη καταγγελία ότι υπάρχει µία µυστική συµφωνία µεταξύ Ελ-
λάδος και Φινλανδίας, το πρέπον είναι µε πρωτοβουλία του Κοι-
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νοβουλίου και του Προεδρείου να ζητηθεί, εάν υπάρχει, να έρθει
στη Βουλή ή να διαψευστεί επισήµως, για να ξέρουµε περί τίνος
πρόκειται, γιατί είναι πολύ σοβαρό θέµα και κατά τη δική µου
άποψη.

Τώρα έρχοµαι στο σχέδιο νόµου. Κατ’ αρχάς, στο θέµα του
Ελληνικού, κύριε  Πρόεδρε, άλλα µας λέγανε και άλλα µάλλον
κυοφορούνται για την περίφηµη ανάπτυξη του Ελληνικού. Αν πα-
ρακολουθήσει κανείς το περιεχόµενο, σε τι δηλαδή, αναφέρεται
αυτή η ανάπτυξη, ίσως τότε αναδειχθούν πάρα πολλές ενστάσεις
ακόµα και από αυτούς που θα ψηφίσουν το νοµοσχέδιο αυτό και
οφείλει επί αυτού του θέµατος να υπάρξει µία πιο ξεκάθαρη
θέση.

Κύριε  Πρόεδρε, στην παλιά βάση του Ελληνικού εδώ και αρ-
κετά χρόνια υπάρχουν ορισµένες δραστηριότητες αθλητικών,
πολιτιστικών συλλόγων κ.λπ.. Μέσα σε αυτές τις δραστηριότη-
τες, κύριε Πρόεδρε, υπάρχουν δύο µικρές µονάδες: τυφλών παι-
διών µε πολλαπλές αναπηρίες και βαριάς νοητικής
καθυστέρησης. Ως κοινωνία που σεβόµαστε λίγο τον εαυτό µας
πρέπει εµείς να αναλάβουµε την υπεράσπιση των δικαιωµάτων
αυτών των ανθρώπων και αυτών των παιδιών που δεν µπορούν
να υπερασπιστούν τον εαυτό τους. Αυτή είναι η διαφορά µιας
πολιτισµένης κοινωνίας από µια κοινωνία που αδιαφορεί για τους
αδύνατους στο βωµό της εξυπηρέτησης διαφόρων συµφερόν-
των. Και λυπάµαι γιατί παρακάλεσα πολλούς συναδέλφους να
αναφερθούν σε αυτό το θέµα, αλλά –ξέρετε- δεν πουλάνε εύ-
κολα αυτά τα θέµατα. 

Είναι, λοιπόν, δύο µονάδες, κύριε Πρόεδρε, που προβάλλουν
την Ελλάδα στα ύψη για όποιον Ευρωπαίο, που έχει σχέση µε
αυτά τα ζητήµατα έρθει στην Ελλάδα και επισκεφθεί αυτόν το
χώρο. Τέτοιο είναι το επίπεδο προσφοράς υπηρεσιών σε αυτές
τις δύο µονάδες και δεν υπάρχει µία µέριµνα σχετικά µε τον επεν-
δυτή. Μιλάµε για δύο µονάδες, κύριε Πρόεδρε, που καλύπτουν
συνολικά τρεις χιλιάδες µέτρα, τρία στρέµµατα. Δεν µιλάµε για
εκτάσεις. 

Μπορεί να βρεθεί ένας τρόπος να ενταχθεί µέσα στο σχέδιο
και να υποχρεωθεί -σε αντιστάθµισµα, αν θέλετε, µιας κοινωνικής
παρέµβασης και στήριξης- να λυθεί αυτό το ζήτηµα. Είναι υπο-
χρέωση όλων -και της Κυβέρνησης και του Κοινοβουλίου- να επι-
δείξουν την απαιτούµενη κοινωνική στήριξη και συµπαράσταση,
γιατί είναι ένα πραγµατικό ζήτηµα. Γονείς και κηδεµόνες προ-
σφέρουν πραγµατικά -µε πολλή αγάπη και ενδιαφέρον- υψηλού
επιπέδου υπηρεσίες, για να αισθάνεται κανείς ότι πραγµατικά και
στην Ελλάδα υπάρχει αυτό το επίπεδο υπεράσπισης της αξιο-
πρέπειας του ανθρώπου. 

Κύριε Πρόεδρε, ξέρω τις προσωπικές σας απόψεις πάνω σ’
αυτό το ζήτηµα. Θα ήθελα και τη δική σας παρέµβαση, γιατί αξί-
ζει τον κόπο να υπάρξει τέτοια παρέµβαση. 

Έχω καταθέσει µια σχετική τροπολογία, η οποία βεβαίως είναι
εκπρόθεσµη, αλλά αυτό δεν λέει τίποτα, κύριε Πρόεδρε. Δεν νο-
µίζω ότι κοστίζει τίποτα να υπάρξει µια παρέµβαση σ’ αυτό το ζή-
τηµα.

Δυο λόγια τώρα για τα υπόλοιπα θέµατα. Αν ψηφίσουµε ένα
νοµοσχέδιο που ο παραγόµενος πλούτος θα αφορά τον ελληνικό
λαό, έχει καλώς. Φοβούµαι, όµως, ότι το νοµοσχέδιο, µε τον
τρόπο που προωθείται, θα εξυπηρετήσει για άλλη µια φορά µάλ-
λον συµφέροντα των ολίγων εις βάρος των πολλών. 

Ανήκα και εγώ σ’ αυτή την παράταξη που είχε πει ότι αυτός ο
νέος πλούτος θα αναδιανεµηθεί µε τον πιο δίκαιο τρόπο για τους
πολλούς, γι’ αυτό και αισθάνοµαι λίγο άσχηµα, όταν βλέπω ότι
και πάλι µια νέα πλουτοπαραγωγική πηγή του τόπου, θα ωφελή-
σει πολύ λίγους εις βάρος των πολλών. 

Διότι, κύριε Πρόεδρε, ξέρουµε ότι αυτό το νοµοσχέδιο θα εξυ-
πηρετήσει ξένα συµφέροντα, γιατί τα ξένα συµφέροντα έχουν
στήριξη από τα τραπεζικά τους συστήµατα. Θα έρθουν εδώ, θα
µπορέσουν να δηµιουργήσουν δράσεις, ενώ δυστυχώς οι ελλη-
νικές επιχειρήσεις δρουν στο πλαίσιο ενός τραπεζικού συστήµα-
τος αυτιστικού, που υπερασπίζεται µόνο τα συµφέροντά του, τα
συµφέροντα των τραπεζιτών.

Ερχόµαστε εδώ πολλές φορές και ψηφίζουµε διατάξεις που
αναδροµικά καλύπτουν τις υποχρεώσεις που θα έπρεπε να πλη-
ρώνουν σε ΦΠΑ. Αυτό κάνουµε, δυστυχώς. Οι ελληνικές επιχει-

ρήσεις, αφού δεν έχουν δυνατότητα να στηριχθούν από το τρα-
πεζικό σύστηµα, εκ των πραγµάτων τις όποιες άδειες έχουν θα
τις διαθέσουν σε συµφέροντα του εξωτερικού. Αυτό θα γίνει. 

Κλείνω µε το θέµα των καυσίµων. Το πρωί το πρωτοσέλιδο
µιας εφηµερίδας µεγάλης κυκλοφορίας έλεγε ότι πάλι επιχειρεί-
ται ένα παιχνίδι στο θέµα των καυσίµων και του λαθρεµπορίου.
Αυτή τη στιγµή ο ελληνικός λαός ζει αυτό το µαρτύριο και η ελ-
ληνική νεολαία ζει µια νέας µορφής γενοκτονία, γιατί περί γενο-
κτονίας πρόκειται, όταν σκοτώνουµε τα όνειρα νέων παιδιών που
αναγκάζονται να φύγουν στο εξωτερικό, να πάρουν των οµµα-
τιών τους, όπως λέει ο λαός στην πατρίδα µου. 

Αντί λοιπόν, να βάλουµε το µαχαίρι βαθιά και να συγκρου-
στούµε µε τέτοιου είδους δράσεις, που τις πληρώνει ο απλός
Βουλευτής –διότι τον Βουλευτή φτύνει ο κόσµος, κύριε Πρόεδρε,
χωρίς να φταίει εν τοις πράγµασι- αφήνουµε αυτά τα συµφέ-
ροντα να λειτουργούν µε τον άλφα ή βήτα τρόπο, γιατί τα ειση-
γούνται κάποιοι που εξυπηρετούσαν συγκεκριµένα συµφέροντα
–υπηρεσίες ή πρόσωπα- αφού τα λεφτά είναι πολλά, δυστυχώς. 

Γι’ αυτό λοιπόν θα πρέπει να υπάρξουν ρυθµίσεις που πραγ-
µατικά θα κόψουν επιτέλους αυτόν τον οµφάλιο λώρο της δια-
πλοκής των µεγάλων συµφερόντων του λαθρεµπορίου. Μόνο
έτσι πραγµατικά θα µπορούµε να πούµε στην κοινωνία ότι κάτι
κάνουµε εδώ. 

Κύριε Πρόεδρε, αυτό συµβαίνει σε πολλούς τοµείς. Το ίδιο
συµβαίνει και στο παράνοµο στοίχηµα, το ιντερνετικό. Το 2004
ψηφίστηκε ο νόµος και ούτε η Νέα Δηµοκρατία, µε πέντε χρόνια
διακυβέρνηση, ούτε το ΠΑΣΟΚ τόλµησαν να συγκρουστούν µ’
αυτά τα συµφέροντα. Τεσσεράµισι δισεκατοµµύρια ευρώ παίζον-
ται κάθε χρόνο στο ιντερνετικό στοίχηµα και κανένας δεν τολµάει
να τα βάλει µαζί τους, ούτε κι ο Τύπος ούτε και τα µίντια, διότι
πληρώνουν τις πιο ακριβές διαφηµίσεις. Αυτό γίνεται. Περί αυτού
πρόκειται. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Η ελληνική κοινωνία σφαδάζει και περικόπτουµε επιδόµατα,
περικόπτουµε κοινωνικά δικαιώµατα –ακολουθούµε την εύκολη
λύση- συντάξεις, µισθούς. Όµως οι Βουλευτές που ψηφίζουν
αυτά τα νοµοσχέδια οφείλουν να καταλάβουν για άλλη µια φορά
ότι οι Βουλευτές θα την πληρώσουν. Δεν θα την πληρώσουν
αυτοί που προωθούν ή ανέχονται αυτές τις διατάξεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Έχετε συµπληρώσει έν-
τεκα λεπτά οµιλίας, κύριε συνάδελφε. Παρακαλώ να ολοκληρώ-
σετε. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε
το θέµα του πλαφόν στη βενζίνη. Εγώ δεν είµαι οικονοµολόγος.
Η απλή λογική όµως λέει ότι η κατανάλωση φέρνει τον παρά.
Έτσι λέει ο λαός και είναι σοφός ο λαός. Δηλαδή από το γεγονός
ότι αυτήν τη στιγµή η βενζίνη αγγίζει τα 2 ευρώ και πάρα πολλοί
άνθρωποι δεν µετακινούν τα αυτοκίνητά τους κερδίζει το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών; Αυτή είναι η λογική που θα λύσει τα προβλή-
µατα της κοινωνίας; Πόσες χιλιάδες αυτοκίνητα, κύριε Πρόεδρε,
είναι παρκαρισµένα λόγω του υψηλού τέλους κυκλοφορίας και
οι οδηγοί τους παρέδωσαν, κατέθεσαν τις πινακίδες; Απλά πράγ-
µατα χρειάζεται κανείς να αντιλαµβάνεται για να διαχειρίζεται τέ-
τοιου είδους ζητήµατα. Αυτή η λογική πού οδηγεί; Οδηγεί στην
ύφεση, ύφεση στην ύφεση, και στην καταστροφή της οικονοµίας
και της κοινωνίας. Περί αυτού πρόκειται. 

Σας ευχαριστώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-

τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ το λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,
έχετε το λόγο. Θέλετε να κάνετε απλή παρέµβαση;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Μόνο για τριάντα δευ-
τερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε.  

Ο κύριος Βουλευτής έθεσε το θέµα των προνοιακών µονάδων
στο χώρο του Ελληνικού. Το θέµα αυτό έχει λυθεί από χθες το
βράδυ. Είχε τεθεί από πολλούς Βουλευτές χθες. Η Κυβέρνηση
έκανε µια αναδιατύπωση. Προφανώς ο κύριος Βουλευτής δεν το
παρακολούθησε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μάριος Σαλ-
µάς. 

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε προς το τέλος της συ-

ζήτησης αυτού του κρίσιµου σχεδίου νόµου και θα κάνω µια γε-
νική παρατήρηση προς τον κύριο Υπουργό. 

Κύριε Υπουργέ, µπορεί η Νέα Δηµοκρατία να στηρίζει αυτό το
σχέδιο νόµου επειδή είναι δύο µνηµονιακές δεσµεύσεις τα θέ-
µατα τα οποία πραγµατεύεται, όπως το Ελληνικό και το πρό-
γραµµα «ΗΛΙΟΣ», και επειδή όπως και να’ χει θα συµβάλουν
θετικά µε κάποιον τρόπο στην ανάπτυξη της χώρας –µπορεί να
µην είναι στο µέγεθος που το εκτιµάτε εσείς, αλλά θα συµβάλουν
θετικά, γι’ αυτό κι εµείς στηρίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο- όµως
πρέπει να σας πούµε ότι ο τρόπος µε τον οποίο νοµοθετείτε δεν
είναι σωστός. Το λέµε πολλές φορές επί δώδεκα χρόνια. Όταν
οι µεν είναι Αντιπολίτευση το λένε στους κυβερνητικούς και ίσως
και στο παρελθόν να το έχετε ακούσει πολλές φορές. Τόσες τρο-
πολογίες δεν είναι αποδεκτές για να νοµοθετήσουµε σ’ ένα θέµα
το οποίο το ξέρετε από τον Οκτώβριο και συγκεκριµένα από τις
26 Οκτωβρίου όσον αφορά το πρόγραµµα «ΗΛΙΟΣ» και από την
12η Οκτωβρίου του 2009 όσον αφορά το Ελληνικό, όταν ο κύριος
Πρωθυπουργός επισκέφθηκε µαζί µε µία ηγετική τότε οµάδα
Υπουργών της Κυβέρνησης το αεροδρόµιο του Ελληνικού, όπως
σας είπα και χθες. Τόσες τροπολογίες, τόσες διορθώσεις και
τόσες τακτοποιήσεις διαφόρων θεµάτων σε τόσο κρίσιµα νοµο-
σχέδια εν πάση περιπτώσει πριν από τις εκλογές νοµίζω ότι αδι-
κούν τη νοµοθετική πρωτοβουλία σας. 

Θα ήθελα να ξεκαθαρίσω, πριν κάνω µία σύνοψη συνολική, την
άποψη της Νέας Δηµοκρατίας αλλά και του Προέδρου της, του
Αντώνη Σαµαρά, για την Εκκλησία. 

Τόσο ο Πρόεδρος, όσο και το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας
πιστεύει ότι η Εκκλησία δικαιούται, µπορεί και πρέπει να κάνει
δράσεις µε τις οποίες θα µπορεί να χρηµατοδοτεί το φιλανθρω-
πικό της σκοπό. Σε καµµία περίπτωση αυτό που ακούστηκε εδώ
πέρα ότι πρόκειται για ένα νέο Βατοπέδι και όλα αυτά δεν
ισχύουν και είναι υπερβολές. Κάπου πρέπει να καταλαβαίνουµε
και τον κρίσιµο ρόλο της Εκκλησίας.

Επιτρέψτε µου να πω ότι επειδή διατέλεσα και Υφυπουργός
Προνοίας, για έναν ολόκληρο χρόνο το 2009, µου δόθηκε η ευ-
καιρία να καταλάβω πόσα κενά καλύπτει η Εκκλησία της Ελλάδος
µε τις προνοιακές της δοµές, αλλά και γενικότερα µε όλο το πρό-
γραµµά της είτε για τους αστέγους είτε για τους φτωχούς είτε
για µια κατηγορία ευπαθών οµάδων του πληθυσµού, που στέκε-
ται δίπλα διακριτικά, χωρίς να το κοινοποιεί και χωρίς να είναι
όλες οι δράσεις αυτές γνωστές στον ελληνικό λαό. Ίσως ο κα-
θένας το ξέρει όταν πάει και βρίσκει την βοήθεια του. Αλλά και
µε βάση τη διαχρονική στάση που κράτησε η Εκκλησία στην εξέ-
λιξη της Ελλάδος, δεν πρέπει από καµµία πτέρυγα της Βουλής
να στερήσουµε αυτό το δικαίωµα της Εκκλησίας να µπορεί να
αυτοχρηµατοδοτεί τις φιλανθρωπικές της δράσεις.

Επίσης, πρέπει εδώ να ξεκαθαρίσουµε ότι η Νέα Δηµοκρατία
έχει στο νου της και θα προσπαθήσει να εξειδικεύσει τον τρόπο
µε τον οποίο θα αποζηµιωθούν οι δήµοι Μεσογαίας από τα όποια
οφέλη της πώλησης και της αξιοποίησης του αεροδροµίου του
Ελληνικού, εκπληρώνοντας αυτήν τη βασική υποχρέωση που έχει
αναλάβει η πολιτεία, όταν επιβάρυνε περιβαλλοντικά την περιοχή
µε την µετακίνηση του αεροδροµίου.

Στο τέλος αυτής της συζήτησης θεωρώ, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ότι παραµένουν αναπάντητα κάποια ερωτήµατα και
παραµένουν σε εκκρεµότητα κάποιες ατέλειες του σκεπτικού
σας, κύριε Υπουργέ. Τώρα θα αναφερθώ όπως σας υποσχέθηκα
χθες, µόνο στο πρόγραµµα «ΗΛΙΟΣ».

Όπως σας είπε πολύ καλά ο εισηγητής µας κ. Βαρβιτσιώτης,
αλλά και ο Υπεύθυνος του Τοµέα Ενέργειας της Νέας Δηµοκρα-
τίας, κ. Καλαφάτης σας εξήγησε πολύ αναλυτικά, αλλά και από
άλλες πτέρυγες το άκουσα όταν θεσµοθετείς ένα έργο στην κλί-
µακα του προγράµµατος «ΗΛΙΟΣ» είναι σκόπιµο να έχεις παρου-
σιάσει πριν µια µελέτη, ανεξάρτητα από αν θα έχεις κάνει ή όχι
δηµόσια διαβούλευση, και να υπάρχει ένας στέρεος επιχειρηµα-
τικός σχεδιασµός και µια ρεαλιστική ανάλυση του κόστους οφέ-

λους της επένδυσης.
Αυτό που είναι αυτονόητο δεν το έχετε κάνει, κύριε Υπουργέ,

και δεν το έχετε παρουσιάσει. Επειδή αυτό δεν έχει γίνει, έχουν
προκύψει πάρα πολλά ερωτήµατα, τα οποία σας τέθηκαν για
αυτό το έργο και τα οποία δεν απαντήσατε. Είναι ερωτήµατα που
αφορούν µείζονα τεχνικά και οικονοµικά θέµατα, εξαγωγής και
πώλησης της ελληνικής ενέργειας, αλλά και στην επίδραση του
έργου στην υφιστάµενη αγορά ανανεώσιµων πηγών ενέργειας
στη χώρα.

Κατ’ αρχάς, προσπάθησα απ όσα είπατε αυτές τις δύο ηµέρες
στη συζήτηση Βουλή να εξάγω από πού προκύπτει το όφελος
των 15 δισεκατοµµυρίων και γιατί να µην είναι δώδεκα, δέκα ή
είκοσι; Δεν το καταλαβαίνω.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Έως δεκαπέντε δισε-
κατοµµύρια. Μπορεί να είναι και δώδεκα.

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Μπορεί να είναι και δώδεκα, όπως λέτε. 
Παρ’ όλα αυτά, δεν είµαι σίγουρος για αυτό το όφελος. Όµως

γράφτηκε για δεκαπέντε δισεκατοµµύρια στη Σύνοδο Κορυφής…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-

τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Έως δεκαπέντε δισε-
κατοµµύρια.

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Εν πάση περιπτώσει έως δεκαπέντε. Δεν
περιγράφεται δηλαδή, η προστιθέµενη αξία που προκύπτει. 

Για να βγάλεις το όφελος οποιασδήποτε επένδυσης, πρέπει
να ξέρεις, πρώτον, ποιος αγοράζει. Σε µια οµιλία σας στο εξωτε-
ρικό πριν δύο µήνες, αν δεν κάνω λάθος, είχατε πει ότι υπάρχουν
διάφορα κράτη που ενδιαφέρονται γι’ αυτήν την επένδυση. Εµείς
ξέρουµε µόνο τη Γερµανία, που µας έχετε πει. Αν έχετε κάτι
άλλο, µπορείτε να µας το πείτε.

Δεύτερον, σε τι τιµές αγοράζει: δηλαδή, πώς θα τιµολογηθεί
η παραγόµενη ενέργεια. Θα είναι οι τιµές πώλησης της ενέργειας
συµφωνηµένες για πολλά χρόνια και θα εξασφαλίζουν σίγουρο
κέρδος;

Διότι εδώ, δεν µιλάµε, κύριε Υπουργέ, για µια συνηθισµένη
επένδυση, που ενέχει και τον κίνδυνο να είναι ζηµιογόνος: να πέ-
σεις έξω όταν σχεδιάζεις µια επένδυση. Εδώ µιλάµε για µια επέν-
δυση που πρέπει να φέρει κάποια δισεκατοµµύρια εξ ορισµού
όφελος, γιατί µε αυτόν τον τρόπο δίνεται και η ακίνητη περιου-
σία.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα  καταλαµβάνει ο  Δ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ.  ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ)

Προφανώς, ο υπολογισµός σας µπορεί να έγινε µε βάση την
τιµή που η Γερµανία, αγόραζε το 2011, που ήταν 0,22 ανά KW. 

Όµως, απ’ ό,τι πληροφορούµαι και εκτιµώ, σε µια αλλαγή πο-
λιτικής της Γερµανίας, σκοπεύουν από τον επόµενο µήνα να την
αγοράζουν λιγότερο, περίπου στα 15 σεντς ανά KWh. 

Άρα, αυτή η µεταβολή της τιµής αγοράς της KWh στη Γερµα-
νία για κάποιους δικούς της λόγους που µπορεί να το κάνει όσον
αφορά τους καταναλωτές της, τις επενδύσεις που γίνονται σε
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και την αντίστοιχη τεχνολογία στη
Γερµανία, µπορεί να επηρεάσει την όλη επένδυση, όταν θα έχεις
µικρότερη τιµή που θα πουλάς. 

Δεν έχει απαντηθεί ακόµη το κόστος της µεταφοράς της ενέρ-
γειας, δηλαδή πόσο θα κοστίσει το δίκτυο, πού θα φθάσει και
ποιος θα αναλάβει αυτό το κόστος κατασκευής, πώς θα µετα-
φερθεί εντός και εκτός ενέργειας, αν δηλαδή έχουν συµφωνηθεί
αυτά τα διευρωπαϊκά δίκτυα. 

Όµως, το σηµαντικότερο στοιχείο που παραµένει σε εκκρεµό-
τητα είναι το κόστος παραγωγής. Όπως προβλέπεται, για τις
εταιρείες µε συµµετοχή στην «ΗΛΙΟΣ Α.Ε.», τα έσοδα στα κέρδη
θα περνούν κατά 30% στο δηµόσιο. Όµως, τα κέρδη –εκτός των
άλλων- επηρεάζονται και από το κόστος της επένδυσης. 

Να σας αναφέρω ένα παράδειγµα. Αφού δεν θα έχει πλειοψη-
φία το ελληνικό δηµόσιο στον επενδυτή, πώς θα επηρεάσει αν
µια εταιρεία –που κατασκευάζει πάνελς-φωτοβολταϊκά στη Γερ-
µανία- έρθει εδώ στην Ελλάδα και µπορεί να της προσφέρονται
επειδή είναι επενδυτής φθηνότερα κινέζικα ή από άλλη κατα-
σκευάστρια χώρα πάνελς στη µισή τιµή και ο επενδυτής, προκει-
µένου να καταναλώσει γερµανικά προϊόντα, αγοράζει σε
διπλάσια τιµή κάποια πάνελς που κατασκευάζονται στη Γερµα-

7860 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



νία; 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα την ανοχή σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεχίστε, κύριε συνά-

δελφε. 
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Άρα, έτσι θεωρητικά θα µπορούσε ο επενδυτής να κάνει µια

τεράστια επένδυση αγοράς από πάνελς που κατασκευάζονται σε
µια ευρωπαϊκή χώρα –που µπορεί να είναι η Γερµανία που συζη-
τάµε τώρα- και µε αυτόν τον τρόπο, που θα είναι ακριβό το κό-
στος αγοράς αυτών των πάνελς, να µπορεί να εκτινάξει το
κόστος παραγωγής που σε συνδυασµό µε την πιθανή χαµηλή
τιµή πώλησης στο εξωτερικό να µην είναι κερδοφόρος η επέν-
δυση. 

Αν η επένδυση είναι τόσο κερδοφόρος, κάντε κάτι άλλο. Πείτε
στον επενδυτή: Εµείς σας δίνουµε τόσες χιλιάδες στρέµµατα.
Αποζηµιώστε µας. Αντί για 15 δισεκατοµµύρια, δώστε µας 10 δι-
σεκατοµµύρια και πάρτε εσείς το υπόλοιπο κέρδος. Για δείτε. Θα
έρθει; Διότι θα βάλουµε εµείς τα ακίνητα, χωρίς να ξέρουµε στην
πράξη πού και πώς θα πουληθεί και αν θα είναι κερδοφόρος η
επιχείρηση και η επένδυση. 

Δεν έχουµε πει ούτε πώς θα χρηµατοδοτηθούν οι σταθµοί πα-
ραγωγής και αυτό που σε κάθε περίπτωση, έστω µέχρι την τε-
λευταία στιγµή της συζήτησης του νοµοσχεδίου πρέπει να
διαφανεί, είναι να διαχωριστεί τεχνικά και οικονοµικά η ανάπτυξη
του «ΗΛΙΟΣ» από την πορεία της υπόλοιπης αγοράς. 

Σε αυτήν την κατεύθυνση, θα ήταν σκόπιµο να υπήρχαν έστω
και τώρα διατάξεις που να αποκλείουν την πληρωµή της παρα-
γόµενης ενέργειας από το λειτουργό της ελληνικής αγοράς
ενέργειας και επίσης να διασφαλίζεται σαφώς η προτεραιότητα
σύνδεσης υπό ανάπτυξη έργων ΑΠΕ από έργα του «ΗΛΙΟΣ». 

Γιατί να γίνεται αυτό; Επειδή κατά κύριο λόγο τα δίκτυα µετα-
φοράς στη χώρα µας είναι περιορισµένα. Ως εκ τούτου, υπάρχει
ο κίνδυνος να δοθεί προτεραιότητα στην ενέργεια που παράγε-
ται από το πρόγραµµα «ΗΛΙΟΣ» και οι παραγωγοί ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας στη χώρα να µην µπορούν να διαθέσουν την
παραγόµενη ενέργεια στο σύστηµα. Είναι και αυτό κάτι που πρέ-
πει, έστω και τώρα, να το δείτε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνοντας, ήθελα να σας πω ότι τα προνόµια που δίνονται
σε αυτό το πρόγραµµα –µια σειρά προνοµίων που συνθέτουν ένα
ιδιαίτερα ελκυστικό περιβάλλον για τον επενδυτή- προφανώς,
δεν δίνονται στους υπόλοιπους επενδυτές σε ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας και τουλάχιστον έπρεπε να στοιχειοθετήσετε
ποια είναι η διαφορά, ποιο είναι το όφελος στη χώρα γι’ αυτό. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ στο χώρο του πρώην αε-
ροδροµίου του Ελληνικού. Θα πρέπει να σκεφτείτε αν η κατα-
σκευή τόσων πολλών κατοικιών εκεί στην περιοχή δηµιουργήσει
πρόβληµα αξιών στην υπόλοιπη κατοικία της Αττικής. Δείτε
µήπως, µε δεδοµένο ότι τα επόµενα χρόνια το πιο πιθανό λόγω
της ανεργίας και της ύφεσης πάρα πολλοί µετανάστες να φύ-
γουν από την Αθήνα και να αδειάσουν πάρα πολλά σπίτια, σε
συνδυασµό µε την πτώση της αγοράς των ακινήτων, η δηµιουρ-
γία τόσων πολλών σπιτιών στο Ελληνικό διαλύσει όλη την οικι-
στική αξία στην Αττική. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Σαλµά, τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας. 

Απ’ ό,τι βλέπω τον κατάλογο των οµιλητών, τώρα θα δεχθούµε
µια «επίθεση» επιχειρηµάτων και προτάσεων από την Αττική. 

Συγκεκριµένα το λόγο καλείται να λάβει ο κ. Αθανάσιος Μπού-
ρας, Βουλευτής Νοµού Αττικής της Νέας Δηµοκρατίας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και για
την ιδιαίτερη αναφορά στην Περιφέρεια Αττικής η οποία βέβαια
αγωνίζεται προκειµένου να µην αποτελεί πάντα την «πίσω αυλή»
της Αθήνας, γενικότερα µιλάω, του κλειστού Λεκανοπεδίου γιατί
κάθε φορά γίνονται ρυθµίσεις που ευνοούν κάποιους και ό,τι πε-
ρισσεύει πετιέται στην «πίσω αυλή» της Αθήνας. 

Το ξέρετε πολύ καλά και το ξέρουµε εµείς καλύτερα: εκεί τα
σκουπίδια, εκεί η βαριά βιοµηχανία, εκεί η εθνική παραγωγή η
οποία στηρίζει την ελληνική οικονοµία, αλλά δυστυχώς και µε
αυτό και άλλα νοµοθετήµατα, αντί να δίδονται κάποια πλεονε-
κτήµατα και δικαιώµατα, χάνονται και τα κεκτηµένα.

Και εξηγούµαι, κύριε Υπουργέ. Εγώ άκουσα µε χαρά –και δεν
έχω αντίρρηση- ότι µέσα σε αυτό το σχέδιο νόµου, προσπαθούν
να γίνουν ρυθµίσεις που διευκολύνουν κάποιους δήµους των
γύρω περιοχών. Σας είπα ότι δεν έχω καµµία αντίρρηση. Θα πω
κάτι, όµως, σχετικά µε το κεκτηµένο δικαίωµα που η ελληνική πο-
λιτεία έδωσε στους δήµους των Μεσογείων και θα σας παρακα-
λέσω θερµά να ξεκινήσω από ένα χαρακτηριστικό σηµείο. Θέλω
τουλάχιστον να πιστεύω εγώ ότι δεν έγινε από κάποια άλλη αιτία,
αλλά έγινε από καθαρή παράλειψη.

Θα σας παρακαλέσω να συµπληρώσετε την παράγραφο 8γ
του άρθρου 2. Οι δήµοι που αναφέρονται στα Μεσόγεια και για
τους οποίους η ρύθµιση έγινε παλαιότερα -στην οποία θα ανα-
φερθώ- είναι πέντε δήµοι. Συγκεκριµένα είναι ο Δήµος Μαρκο-
πούλου, ο  Δήµος Κρωπίας –το Κορωπί, όπως λέµε- ο Δήµος
Παιανίας-Γλυκών Νερών, ο Δήµος Σπάτων και Αρτέµιδος –όλα
τα αεροπλάνα από εκεί πάνω περνάνε- είναι και ο Δήµος Ραφή-
νας.

Θα σας παρακαλέσω τελειώνοντας αυτήν την τοποθέτησή
µου, αν είναι δυνατόν, να συµπληρώσετε την παράγραφο 8γ του
άρθρου 2. Εκεί που λέτε «…καθώς και στους Δήµους Κρωπίας,
Μαρκοπούλου Μεσογαίας, Παιανίας-Γλυκών Νερών και Σπάτων-
Αρτέµιδος…», το «και» να φύγει και να συµπληρωθεί «και Ραφή-
νας-Πικερµίου». Δεν µπορείτε δηλαδή, να αφαιρέσετε το
δικαίωµα να είναι αυτοί οι πέντε δήµοι, οι οποίοι ήταν και είναι
σε αυτήν τη διαδικασία. 

Τώρα θέλω να πω ότι οι περισσότεροι Βουλευτές –εγώ θα
έλεγα όλοι, ίσως δεν ευρέθηκαν εκείνη την ηµέρα- την περα-
σµένη εβδοµάδα καταθέσαµε µία τροπολογία στο σχέδιο νόµου
µε γενικό αριθµό 827 και ειδικό 90. Αυτή η τροπολογία, κύριε
Υπουργέ, δεν προέκυψε απερίσκεπτα. Προέκυψε µετά από πο-
λύµηνες διαδικασίες ... 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ (Α’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Υπο-
στηρίζω τη Ραφήνα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Ευχαριστώ θερµά, κύριε Πρόεδρε,
και είναι σωστό. 

Η τροπολογία αυτή, κύριε Υπουργέ, δεν προέκυψε έτσι σε µία
νύχτα. Είναι αποτέλεσµα πολλών συσκέψεων, πολλών συναντή-
σεων όλων των δήµων, µε ειδικούς τεχνοκράτες και θα σας πα-
ρακαλέσω να την κάνετε δεκτή. Εάν σε κάποιους δίδεται κάτι
σήµερα µε αυτό το νοµοσχέδιο και λύονται θέµατα –και συµ-
φωνώ, για να µην παρεξηγηθώ- δεν µπορεί το κράτος να είναι
ανακόλουθο. 

Και εξηγούµαι: υπάρχει το άρθρο ένατο, παράγραφος 4 του
ν. 2338/1995. Εσείς, κύριε Υπουργέ, είστε νέος, αλλά τουλάχι-
στον θα ενηµερωθήκατε και θα ξέρετε για τις κινητοποιήσεις στα
Μεσόγεια, όταν επρόκειτο να γίνει το νέο αεροδρόµιο, αυτό το
εθνικό έργο. Τότε η πολιτεία ήρθε να δώσει κάποιο αντισταθµι-
στικό όφελος σε εκείνη την περιοχή και το έδωσε µε το άρθρο
που σας διάβασα: το άρθρο ένατο, παράγραφος 4 του ν.2338/
1995.  

Ήταν η Κύρωση Σύµβασης Ανάπτυξης του νέου Διεθνούς Αε-
ροδροµίου της Αθήνας στα Σπάτα, ίδρυση της εταιρείας «Διε-
θνής Αερολιµένας Αθηνών ΑΕ».

Προβλέφθηκε σε εκείνο το νόµο, σε αυτό το άρθρο, ότι ποσό
10% από τα έσοδα που προκύπτουν από την αξιοποίηση του
χώρου του πρώην αεροδροµίου του Ελληνικού θα διατεθεί στην
περιοχή των Μεσογείων ως αντισταθµιστικό όφελος για την πε-
ριβαλλοντική και κοινωνική επιβάρυνση της περιοχής αυτής από
τη λειτουργία του νέου αεροδροµίου «Ελευθέριος Βενιζέλος»,
προκειµένου να δηµιουργηθούν σύγχρονες υποδοµές και δίκτυα
ποιότητας ζωής.

Δεν τα λέω εγώ, κύριε Υπουργέ, αυτά. Τα λέει ο νόµος. Τα λέει
η ελληνική πολιτεία, η οποία πρέπει να έχει και συνέπεια και δια-
χρονικότητα. Τώρα, αυτό το δικαίωµα τους το αφαιρείτε. Κάνετε,
µάλιστα, έναν καταµερισµό ο οποίος είναι πρωτόγνωρος.

Με αυτό το αντιστάθµισµα θεσπιζόταν, λοιπόν, µία διαχρονική
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δέσµευση της πολιτείας έναντι των δήµων και των κατοίκων των
Μεσογείων.

Με τη διάταξη που προτείνουµε επιδιώκεται η ολοκληρωµένη
ρύθµιση των ζητηµάτων που προκύπτουν όσον αφορά, αφ’ ενός,
τους ειδικότερους σκοπούς για τους οποίους θα διατεθούν τα
ως άνω ποσά και αφ’ ετέρου, τον τρόπο κατανοµής µεταξύ των
δήµων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Για να µη λέω άλλη δικαιολογία -γιατί ήδη το κουδουνάκι άρ-
χισε να προειδοποιεί, αλλά πιστεύω ότι ο Πρόεδρος θα µου δεί-
ξει µια ελάχιστη ανοχή, µε την καλοσύνη που τον διέπει, αλλά και
την ιδιαίτερη ευαισθησία που ο ίδιος έχει για πολλές περιοχές
της Περιφέρειας Αττικής- σας προτείνουµε αυτήν τη νοµοθετική
πρωτοβουλία. Σας τη διαβάζω: Λέµε ότι ποσοστό 10% από το σύ-
νολο -ό,τι έλεγε-των εσόδων που θα προκύψουν για το δηµόσιο
ή άλλο φορέα του δηµοσίου από την πάσης φύσεως αξιοποίηση
της εκτάσεως του πρώην αεροδροµίου του Ελληνικού, χορηγεί-
ται στους δήµους των Μεσογείων -και ξανά αναφέρω, Μαρκο-
πούλου, Κρωπίας, Παιανίας, Γλυκών Νερών, Σπάτων, Αρτέµιδος
και Ραφήνας- ως αντισταθµιστικό όφελος για τη λειτουργία του
αεροδροµίου «Ελευθέριος Βενιζέλος» και διατίθενται από αυ-
τούς για την εξυπηρέτηση των προβλεποµένων -το τονίζουµε-
στο άρθρο Ένατο, παράγραφος 4, εδάφιο β’ του ν. 2338/1995,
«σκοπόν δηµοσίου συµφέροντος».

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Οικονοµικών
και Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, η οποία
εκδίδεται το αργότερο τρεις µήνες από την είσπραξη εκ µέρους
του δηµοσίου ή άλλου δηµόσιου φορέα των ποσών που θα προ-
κύψουν κατά τα ανωτέρω, καθορίζονται η κατανοµή τους στους
δήµους των Μεσογείων και ο ειδικότερος τρόπος διάθεσής τους
για τους ως άνω σκοπούς.

Συνεχίζει εκεί, αλλά εγώ θα σταµατήσω εδώ, γιατί δεν έχω
άλλο χρόνο, κύριε Πρόεδρε, και πρέπει να το σεβαστώ. Όπως
προείπατε, θα ακολουθήσουν και άλλοι συνάδελφοι και δη θα
ακολουθήσει ο συνάδελφός µου, ο κ. Νίκος Καντερές, ο οποίος
θα καταθέσει και µια διαµαρτυρία-αίτηση του Δήµου Ραφήνας,
η οποία προτείνει -και αυτό δεν είναι ανάγκη να περιληφθεί στη
διάταξη, αλλά θα το προβλέπει, όπως το προείπαµε εξάλλου η
υπουργική απόφαση- τον τρόπο της δικαιότερης κατανοµής µε-
ταξύ των δήµων αυτού, όχι του αιτούµενου ποσού -κύριε
Υπουργέ, να σας το κάνω σαφές για µια ακόµη φορά- της διατή-
ρησης του δικαιώµατος κάποιων οι οποίοι υπέστησαν διαχρονικά
και υφίστανται καθηµερινά την επιβάρυνση από τη λειτουργία
ενός κολοσσιαίου έργου που έπρεπε να φτιάξει η ελληνική πολι-
τεία, για το οποίο έγιναν τότε µεγάλες κινητοποιήσεις και σε αν-
τιστάθµισµα αυτού η πολιτεία θέσπισε αυτό.

Αυτή τη θέσπιση µε αυτό το νοµοθέτηµα πρέπει, κύριε
Υπουργέ, να την κάνετε πράξη, διορθώνοντας πρώτα και συµ-
πληρώνοντας τη Ραφήνα στους δήµους της Μεσογαίας –Ρα-
φήνα–Πικέρµι- αλλά και κάνοντας δεκτή αυτήν την τροπολογία
µας, η οποία –όπως βλέπετε- δεν έχει κοµµατικό χαρακτήρα, έχει
υπερκοµµατικό χαρακτήρα, γιατί την υποβάλαµε και την υπογρά-
φουµε όλοι οι Βουλευτές της Περιφέρειας Αττικής.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Μπούρα, τον οποίο διαδέχεται ο έτερος Βουλευτής της Νέας Δη-
µοκρατίας στην Αττική, κ. Νικόλαος Καντερές.

Ορίστε, κύριε Καντερέ, έχετε το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΝΤΕΡΕΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Βουλευτές, είµαστε σχεδόν στο παρα-ένα πριν τελει-

ώσει η συνεδρίαση και επιµένουµε ξανά στα ίδια. Τα έχουµε ανα-
φέρει και στη συζήτηση επί της αρχής του εν λόγω νοµοσχεδίου
και στις επιτροπές.

Θα αναφερθώ σε τρία πράγµατα:
Πρώτον για το Ελληνικό και συγκεκριµένα για την περιοχή της

Ραφήνας-Πικερµίου το έχουµε τονίσει τόσες φορές. Άλλωστε,
δεν κοστίζει τίποτα έτσι όπως είναι γραµµένο όταν και αν από το
05 πάµε στο 06 και έχουµε µόνο τους τέσσερις Δήµους -Κορω-
πίας, Μαρκοπούλου Μεσογαίας, Παιανίας, Σπάτων, Αρτέµιδας-
εκεί µετά να µπει και η Ραφήνα, το Πικέρµι.

Κύριε Υπουργέ, η Ραφήνα, το Πικέρµι δέχεται, πρώτον, την
ηχορύπανση περισσότερο από κάθε άλλη περιοχή –θα έλεγα-
γιατί είµαι και κάτοικος της περιοχής. Τα αεροπλάνα ειδικά τα
Σαββατοκύριακα κάθε λεπτό προσγειώνονται. Δεύτερον, δέχεται
µόλυνση από τα καυσαέρια, τα οποία πέφτουν στην εν λόγω πε-
ριοχή και ευρύτερα στα Μεσόγεια. Θα πω και κάτι άλλο µετεω-
ρολογικό, που ίσως δεν το γνωρίζετε και χρειαζόταν και
επιστηµονική επεξεργασία. Από τότε που ήρθε το αεροδρόµιο
στη συγκεκριµένη περιοχή έχουν αυξηθεί οι ηµέρες βροχής, γιατί
οι πυρήνες συµπύκνωσης, που λέµε εµείς οι µετεωρολόγοι,
έχουν αυξηθεί πάρα πολύ στην εν λόγω περιοχή, µε αποτέλεσµα
να υγροποιούνται πιο εύκολα τα σύννεφα και, συνεπώς, όταν πέ-
φτει η βροχή ό,τι εµπεριέχει πάνω στην ατµόσφαιρα η µόλυνση
αυτή, λοιπόν, να έρχεται στην περιοχή των Μεσογείων. 

Θα σας παρακαλέσω -κατέθεσα και προχθές από το Δήµο της
Ραφήνας την απόφαση του δηµοτικού συµβουλίου, έχω και
αυτήν τη διαµαρτυρία την οποία θα καταθέσω- καθώς δεν κοστί-
ζει τίποτα, να µπει στο τέλος της παραγράφου 2.8Γ εκεί και ο
Δήµος της Ραφήνας-Πικερµίου.

Παράλληλα, για το Ελληνικό θέλω να σας πω πολύ ορθά για
το σταθµό µεταφόρτωσης. Ήταν µια ορθή σκέψη. Άλλωστε, στο
παρελθόν έγιναν αγώνες γιατί το αρχικό σχέδιο που έλεγε για το
θέµα των σκουπιδιών, προέβλεπε στο Ελληνικό να υπήρχε ένας
σταθµός µεταφόρτωσης. Ακόµη, στην περίπτωση του Ελληνικού
νοµίζω ότι χρειάζεται ειδική µνεία και ειδική υποστήριξη, έστω
και αφανώς αν είναι δυνατόν, κάποιες υπηρεσίες, οι οποίες λει-
τουργούν και εργάζονται εκεί –και φέρνω για παράδειγµα τη µε-
τεωρολογική υπηρεσία, που σας ανέφερα λεπτοµερώς την άλλη
φορά- ότι δεν είναι δυνατόν να µεταφερθούν. Η εν λόγω υπηρε-
σία, που είναι η µόνη επίσηµη υπηρεσία της Ελλάδος που την εκ-
προσωπεί, όχι µόνο στην Ευρώπη, αλλά σε όλη την υφήλιο, που
είναι διατεταγµένη µε το ΜΟΤΝΕ, το λεγόµενο, διασυνδεδεµένη
όλο το εικοσιτετράωρο όλο το χρόνο και διαχέονται όλες αυτές
οι πληροφορίες. Δεν µπορεί να µεταφερθεί και να µαζευτούν στα
ντουλάπια και να πάνε στην Κατεχάκη ή οπουδήποτε αλλού τα
ραντάρ και όλα τ’ άλλα.

Επίσης, υπάρχουν και άλλες υπηρεσίες. Είναι η Πυροσβεστική,
η Αστυνοµία. Νοµίζω ότι για αυτά θα πρέπει να ληφθεί µία µνεία,
κάπου να αναφέρεται, έτσι ώστε ο εντολοδόχος να ξέρει ότι είναι
και χρήσιµες αυτές οι υπηρεσίες, αλλά τουλάχιστον κάποιες από
αυτές να είναι απαράβατο ότι δεν µπορούν να φύγουν.

Στο δεύτερο σκέλος για τα πρατήρια των καυσίµων θα είµαι
ολιγόλογος. Εκεί µε τις προσθήκες που κάνουµε τώρα κάτι λέει
για τα αυτόµατα συστήµατα. Ξέρετε δεν είναι το ίδιο πράγµα η
Ελλάδα µε τη Γερµανία ή µε όποιο άλλο κράτος. Ξέρετε ότι
υπάρχει µεγάλη φοβία, υπάρχει εγκληµατικότητα. Οι άνθρωποι
δεν µπορούν να στέκονται όλο το εικοσιτετράωρο µέσα στη
νύχτα αν θα περάσει ένας πελάτης και να το έχουν κρατηµένο
το δικό τους το πρατήριο. Εδώ, ας δώσετε τη δυνατότητα στην
περιφέρεια σε συνεργασία µε τους καλλικρατικούς δήµους να
έχουν κι αυτοί γνώµη που ξέρουν καλύτερα πρόσωπα και πράγ-
µατα στην περιοχή τους, να έχουν τη συµµετοχή, έτσι ώστε και
να µην είναι δυσαρεστηµένοι ότι η πολιτεία, το επίσηµο κράτος,
τους αγνοεί, αλλά ουσιαστικά να προσφέρουν και να δώσουν
λύση σε ένα θέµα. Έτσι θα εξυπηρετηθεί και ο κόσµος που µπο-
ρεί, εν πάση περιπτώσει, να γεµίσει το αυτοκίνητό του ανά πάσα
στιγµή και για ταξίδι. Θα υπάρχουν, άλλωστε σε πολλά σηµεία.
Όµως, µην τους επιβάλλουµε ότι εάν το ποσοστό των αυτοµάτων
δεν είναι ανοιχτό, θα είναι υποχρεωµένοι να παραµείνουν.

Δώστε, λοιπόν, τη δυνατότητα στην περιφέρεια, σε συνεργα-
σία µε τους δήµους –και νοµίζω ότι κάτι τέτοιο πρέπει να γίνεται
και για άλλα, για πιο σοβαρά θέµατα- έτσι ώστε να έχουν και
αυτοί τη συµµετοχή και εν πάση περιπτώσει, να διευκολύνουν τα
πράγµατα. 

Όσον αφορά το «ΗΛΙΟΣ» τώρα, πολλά αναφέρθηκαν. Θα επα-
ναλάβω ίσως µερικά. Είναι µία επένδυση η οποία δεν ξέρω κατά
πόσο θα πιάσει. Μιλάµε τώρα για διακόσιες χιλιάδες στρέµµατα,
τα οποία –αν επιτευχθεί κάποτε η επένδυση- χάνονται και για τη
γεωργία, όπου εκεί θα µπορούσαν να γίνουν αντικείµενο εκµε-
τάλλευσης µε οποιονδήποτε άλλο τρόπο. Θα βρεθούν σε µία
αγρανάπαυση. Πότε θα παράγεται αυτή η ενέργεια; Πώς θα διο-
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χετευτεί από κράτη τα οποία δεν είναι και τόσο φίλοι, σύµµαχοι
µε εµάς, για να φθάσει στη Γερµανία; Η Γερµανία πρέπει να τρο-
ποποιήσει το νόµο της και έχει και µικρότερη τιµή από εκείνη που
προβλέπεται. Αν περισσεύει αυτή η ενέργεια, πού θα διοχετευτεί,
όταν το δίκτυο της ΔΕΗ που υπάρχει δεν µπόρεσε ακόµη και
ιδιώτες να εξυπηρετήσει, πόσω µάλλον να βοηθήσει σε µια τόσο
µεγαλύτερη ευρύτητα; 

Κλείνοντας, θα επανέλθω και θα σας παρακαλέσω να έχω µία
απάντηση από τον κύριο Υπουργό για το θέµα τουλάχιστον που
δεν κοστίζει τίποτα. Επαναλαµβάνω ότι είναι ένα θέµα, αν θα γίνει
και τι θα γίνει µελλοντικά. Πρέπει να µπει, λοιπόν και ο Δήµος της
Ραφήνας-Πικερµίου. Εκεί στο τέλος που υπάρχει αναφορά στους
τέσσερις δήµους πρέπει να µπει και η συγκεκριµένη περιοχή,
γιατί όπως είπα και προηγουµένως, αυτή η περιοχή δέχεται µε-
γάλη επιβάρυνση, πέρα από τις άλλες επιβαρύνσεις που δέχεται
συνεχώς, στις οποίες αναφέρθηκε ο κύριος συνάδελφος, χωρίς
να έχει τις υποδοµές που χρειάζονταν. 

Αυτές οι υποδοµές είναι ευθύνη του κράτους διαχρονικά. Έχει
πάρει µία µεγάλη αύξηση. Αυτό, βέβαια, θα αποδειχθεί στις επό-
µενες εκλογές, γιατί δεν δίνεται η δυνατότητα στις τωρινές εκλο-
γές να φανούν οι δήµοι όπου αυξάνονται οπωσδήποτε οι έδρες
των Βουλευτών. Έτσι, θα είναι και καλύτερα για κάποιους Υπουρ-
γούς και πρώην Βουλευτές οι οποίοι θέλουν να πολιτευτούν στην
Περιφέρεια της υπολοίπου Αττικής, κύριε Πρόεδρε. 

Σας ευχαριστώ πολύ και αναµένω από τον Υπουργό µία συγ-
κεκριµένη απάντηση σε αυτό τουλάχιστον το θέµα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Καντερές
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Καντερέ. 

Την ενότητα του λόγου και των επιχειρηµάτων θα ενισχύσει ο
έτερος Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. Γεώργιος Βλάχος, ο οποίος
έχει το λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, επανέρχοµαι και εγώ -γιατί χθες όταν µίλησα,

δεν ήσασταν στην Αίθουσα- στο θέµα των αντισταθµιστικών.
Ακούστηκαν από τους συναδέλφους τα δικαιώµατα που απαι-
τούν οι δήµοι των Μεσογείων και σε αυτούς πρέπει να προσθέ-
σουµε και το Δήµο Ραφήνας. Σας καταθέσαµε ήδη το υπόµνηµα
του Δήµου Ραφήνας, όπου εκεί τεκµηριώνεται το αίτηµα για συµ-
µετοχή του. 

Ακούστηκε –και είναι σωστό- ότι ο συγκεκριµένος δήµος έχει
µία σοβαρή επιβάρυνση, αφού έχει, όπως είπαµε, αεροδιαδρό-
µους και όχι µόνο. 

Πρέπει να σας πω ότι στην προσφυγή που έχουν καταθέσει οι
δήµοι των Μεσογείων συµµετέχουν και το Κορωπί και το Μαρκό-
πουλο και η Παιανία και τα Σπάτα και η Ραφήνα. Είναι οι πέντε
δήµοι οι οποίοι απαιτούν τα αντισταθµιστικά µε βάση το νόµο του
1995. Το ένα, λοιπόν, είναι αυτό. Νοµίζω ότι αυτό πρέπει να γίνει
απόψε, ανεξάρτητα µε το αν θα συµφωνήσουν οι δήµοι µε τη
ρύθµιση αυτή ή αν θα διεκδικήσουν κάτι περισσότερο. Ό,τι γίνει
πρέπει να γίνει και για τους πέντε. 

Το δεύτερο που θέλω και εγώ να επαναλάβω, είναι το περί-
φηµο 10%. Είπα χθες, κύριε Υπουργέ, ότι το ποσοστό αυτό θα
µπορούσε να είναι και µικρότερο. Πρέπει να κλείσει αυτό το µέ-
τωπο. Δεν µπορεί να προχωρήσει η επένδυση, όταν οδηγείτε
τους δηµάρχους, τους πέντε δήµους στο να κάνουν προσφυγή
και να µπλοκάρουν το έργο. Ξέρετε, µε βάση το νόµο, είναι υπο-
χρεωµένοι να διεκδικήσουν αυτά τα δικαιώµατα. Δεν µπορούν να
κάνουν διαφορετικά. Είναι υπόλογοι στις τοπικές κοινωνίες. Πρέ-
πει αυτό να γίνει κατανοητό. Είναι απαραίτητο να γίνει συµφωνία
µε κάποιο τρόπο. Θέλετε να είναι σε χρήµατα; Θέλετε να είναι
σε κάποια έργα που θα γίνουν –τουλάχιστον αυτό προέβλεπε ο
νόµος- στην περιοχή; Θέλετε να είναι σε κάποια έκταση η οποία
θα παραχωρηθεί στην περιοχή αυτή, στους πέντε δήµους και την
οποία θα δεσµεύονται να µην αξιοποιήσουν ή να αξιοποιηθεί πα-
ράλληλα µε την επένδυση; Πρέπει να βρεθεί κάποιος τρόπος. 

Το λέµε, γιατί πραγµατικά συµφωνούµε σ’ αυτήν την επενδυ-
τική προσπάθεια, σε µία εποχή που η χώρα µας κάνει ό,τι είναι

δυνατόν να φέρει επενδυτικά κεφάλαια ή να πείσει ότι εδώ υπάρ-
χει µία κινητικότητα και από την άλλη µεριά ξέρουµε εµείς οι ίδιοι
ότι αυτό που πάει να γίνει, αµφισβητείται βάσιµα από κάποιους
δήµους.

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι η εικόνα την οποία θα δώσουµε δεν
είναι καθόλου καλή. Αφού την προβλέπουµε, αφού τη βλέπουµε,
αφού το αναγνωρίζουµε, είναι λάθος να µην το διορθώνουµε και
να αφήνουµε να εξελιχθούν τα γεγονότα που στην πορεία πιθα-
νόν να γίνουν ανεξέλεγκτα.

Θα έλεγα, κύριε Υπουργέ, έστω στο παρά πέντε, πέρα από τη
Ραφήνα, να υπάρξει κάποια ρύθµιση για τους δήµους των Μεσο-
γείων, να µην κλείσει το θέµα, ούτως ώστε ο διάλογος να συνε-
χιστεί έστω και στο επόµενο διάστηµα και να βρεθεί µία
φόρµουλα, ώστε να αποσυρθούν οι διεκδικήσεις των συγκεκρι-
µένων δήµων και να προχωρήσει η επένδυση.

Νοµίζω ότι αυτό λέει ο κοινούς νους και αυτό είναι ευθύνη
όλων µας. Προς την κατεύθυνση αυτή και εµείς καταθέτουµε τον
πολιτικό µας λόγο και θα στηρίξουµε όποια προσπάθεια γίνει
στην κατεύθυνση που είπα.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Βλάχο.
Κύριοι συνάδελφοι, σας ενηµερώνω ότι έκλεισε ο κατάλογος

των εγγεγραµµένων οµιλητών επί των άρθρων και των προτασ-
σοµένων δευτερολογιών. 

Απ’ ό,τι διαπιστώνω, δεν έχει κάποιος συνάδελφος ενδιαφέρον
να δευτερολογήσει.

Εποµένως, παρακαλείται ο Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ. Γεώργιος Παπακωνσταντίνου να
λάβει το λόγο.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για πέντε λεπτά, εκτός
αν χρειάζεστε περισσότερο χρόνο που θα τον έχετε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα να ευχαριστήσω όλους τους Βουλευτές, τους ειση-
γητές, τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, για τις παρατη-
ρήσεις που έκαναν στο τρίτο µέρος του νοµοσχεδίου και στις
τροπολογίες. Θα επιχειρήσω αρκετά σύντοµα να κάνω αναφο-
ρές, αλλά έχω κρατήσει εκτενείς σηµειώσεις. 

Ίσως να ξεπεράσω και τα πέντε λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Εντάξει, κύριε

Υπουργέ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-

τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ένα από τα ζητήµατα
τα οποία τέθηκαν έχει να κάνει µε την τροπολογία για τους βεν-
ζινοπώλες. Είπα νωρίτερα ότι η αναδιατύπωση την οποία κάναµε,
νοµίζω ότι είναι προς την κατεύθυνση στην οποία αναφέρθηκε
και ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Βαρβιτσιώτης, µε την
έννοια ότι ικανοποιεί τις δύο υποχρεώσεις που είναι η απελευθέ-
ρωση του ωραρίου και, ταυτοχρόνως, η ανάγκη να υπάρξει εξυ-
πηρέτηση όλων και µε νυκτερινή λειτουργία. Εξυπηρετεί αυτά τα
δύο ζητήµατα, προτάσσοντας το θέµα των αυτοµάτων πωλητών
το βράδυ και εκεί όπου δεν υπάρχουν αυτόµατοι πωλητές, να
υπάρχει εκ περιτροπής ανοιχτή λειτουργία το βράδυ και τα Σαβ-
βατοκύριακα, µειώνοντας µάλιστα και το ποσοστό από το αρχικό.
Άρα, νοµίζω ότι είναι ένα ζήτηµα που το έχουµε καλύψει.

Τέθηκε το ζήτηµα του «Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη», που ξέ-
ρουµε ότι είναι ένα πολύ µεγάλο έργο. Εδώ, θα µου επιτρέψετε
να θυµίσω σε όλους –γιατί το άκουσα και από τον κ. Βαρβι-
τσιώτη, αλλά και από τον κ. Καλαφάτη- ότι ήταν το ΠΑΣΟΚ το
οποίο ψήφισε το νόµο, που αναγνωρίζει τη σπουδαιότητα του
αγωγού «Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη» και στο νόµο, αυτό χα-
ρακτηρίζεται ως έργο εθνικής σηµασίας. 

Προωθήσαµε πολύ γρήγορα τις όποιες εγκρίσεις χρειάζονταν
από ελληνικής πλευράς για την περιβαλλοντική αδειοδότηση.
Απόδειξη αυτού είναι ότι από τη βουλγαρική πλευρά, υπήρξε η
πρώτη απόφαση να προχωρήσει και να εγκριθούν οι περιβαλλον-
τικοί όροι, έως ότου για άλλους λόγους που δεν έχουν να κάνουν
µε το έργο αυτό κάθε αυτό –ήταν πολιτικοί οι λόγοι- έκανε πίσω
η βουλγαρική κυβέρνηση.
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Να υπενθυµίσουµε ότι εµείς, η χώρα µας, η σηµερινή Κυβέρ-
νηση –και είµαι σίγουρος και η όποια κυβέρνηση προκύψει µετά
τις εκλογές- συνεχίζουµε να στηρίζουµε αυτόν τον αγωγό και εί-
µαστε σε συνεννόηση και συντονισµό µε τη ρωσική πλευρά, η
οποία επίσης συνεχίζει να τον στηρίζει, γιατί θεωρούµε ότι είναι
ένας πολύ σηµαντικός αγωγός, ο οποίος πρέπει να γίνει. Άρα,
κάθε άλλο εµείς δεν έχουµε στηρίξει αυτό το έργο. Από την
πρώτη στιγµή το έχουµε κάνει και µε πολύ συγκεκριµένο τρόπο.

Ένα ζήτηµα το οποίο έχει τεθεί, έχει να κάνει µε τον ευρω-
παϊκό εξοπλισµό στα έργα ΑΠΕ. Εδώ έχουµε κάνει µία αναδια-
τύπωση, η οποία αλλάζει το ποσοστό το οποίο είχαµε αρχικά
διατυπώσει, το οποίο ήταν 80%, σε τουλάχιστον 70%. Αντιλαµ-
βάνοµαι το θέµα που έχει τεθεί σχετικά µε αύξηση του ποσοστού
πληρωµής, αν θέλετε, της εγγυηµένης τιµής σε αντίστοιχες πε-
ριπτώσεις. Όµως πρέπει να έχουµε στο µυαλό µας ότι υπάρχει
κι ένα ισοζύγιο των ΑΠΕ το οποίο είναι ελλειµµατικό, είναι βαριά
ελλειµµατικό. Κι εδώ πρέπει να βρούµε έναν τρόπο, για να στη-
ριχθούν οι κατασκευάστριες εταιρείες των πάνελ στην Ελλάδα -
βεβαίως είναι ευρωπαϊκή ρύθµιση- αλλά ταυτοχρόνως να µην
επιβαρύνονται περαιτέρω. Άρα θεωρούµε ότι αυτή η λύση που
έχουµε βρει, είναι µία λύση η οποία επιχειρεί να συγκεράσει µε
ένα σωστό τρόπο.

Τέθηκε ένα ζήτηµα που αφορά το biodiesel και ιδιαίτερα τις ει-
σαγωγές Biodiesel από άλλες χώρες. Να θυµίσω τη νοµοθεσία.
Επιτρέπεται η διάθεση στην ελληνική αγορά τόσο ποσοτήτων
που παράγονται στην ελληνική επικράτεια όσο και εισαγόµενων
από άλλα κράτη-µέλη. 

Όµως η απορρόφηση των ελληνικών πρώτων υλών ήταν 100%
φέτος. Και ένα ποσοστό κάλυψης της ζήτησης είναι 58%. Το υπό-
λοιπο της ζήτησης καλύπτεται από την ελληνική µεταποίηση, δη-
λαδή µε εισαγόµενες πρώτες ύλες και µόνο ένα 16% των
απαιτούµενων ποσοτήτων Biodiesel, εισάγεται ως έτοιµο προϊόν
από τη διεθνή αγορά, όπως ισχύει και για τα συµβατικά καύσιµα. 

Αν κι έχουµε κλείσει το θέµα του Ελληνικού µε τη χθεσινή ψή-
φιση, παρ’ όλα αυτά τέθηκε από τον κ. Γείτονα το ζήτηµα –και
µε συγχωρείτε  που δεν τα πηγαίνω όλα µε τη σειρά- της οικιστι-
κής ανάπτυξης και των αλλαγών που έγιναν. Κατ’ αρχάς θα µου
επιτρέψετε να πω ότι ορισµένα πράγµατα τα οποία διάβαζα σή-
µερα στις εφηµερίδες, ξεφεύγουν από οποιαδήποτε ρεαλιστική
απεικόνιση του τι ειπώθηκε εχθές εδώ και τι προτάθηκε. Διάβασα
απίθανα πράγµατα για ουρανοξύστες και εξαώροφες πολυκατοι-
κίες µε δεκαέξι µέτρα. Είναι µία απλή διαίρεση νοµίζω του δε-
καέξι διά του έξι. Αν συνυπολογίσει κανείς και το σκυρόδεµα
καταλήγει στο ότι πολυκατοικίες µε όροφο δύο µέτρα και κάτι η
καθεµία, προφανώς δεν υπάρχουν. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Ούτε ο Φασούλας δεν θα έµ-
παινε µέσα, κύριε Υπουργέ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ακριβώς. Άρα, λοιπόν,
ας µείνουµε στην πραγµατικότητα. 

Η πραγµατικότητα είναι ότι στο παράκτιο µέτωπο του Αγίου
Κοσµά θα υπάρχει πολύ αραιή δόµηση, ότι δίνουµε τη δυνατό-
τητα για κάποιες χρήσεις να φτάσουν µέχρι δεκαέξι µέτρα και
ότι για οικιστική χρήση παραµένει στα έντεκα µέτρα. Είναι µία
ισορροπηµένη λύση την οποία στηρίζουµε. 

Ρωτήθηκα σχετικά µε το που βρίσκεται η εξάπλωση των ΑΠΕ
στη χώρα και είναι χρήσιµο να ενηµερώσω για το ζήτηµα αυτό,
λέγοντας ότι στο τέλος του 2011 –γιατί αυτό αφορά τόσο την εν-
σωµάτωση στο τρίτο µέρος όσο βεβαίως και το ζήτηµα του
«ΗΛΙΟΣ»- η συνολική εγκατεστηµένη ισχύ από ΑΠΕ έφτασε τα
2,5 χιλιάδες ΜW, παρουσιάζοντας µία αύξηση σχεδόν 800 MW
σε σχέση µε το 2010. Τροµακτική αύξηση. Δηλαδή είναι από τους
λίγους τοµείς που είδαµε το 2011 να έχουν µία πραγµατική αύ-
ξηση. Στα φωτοβολταϊκά, που έφτασαν τα 450 MW, είχαµε δι-
πλασιασµό σε σχέση µε το προηγούµενο έτος. 

Ως προς τη συνολική διείσδυση -γιατί αντιλαµβανόµαστε όλοι
ότι σύµφωνα µε τους ευρωπαϊκούς κανονισµούς, για να µπορέ-
σει κανείς να χρησιµοποιήσει το πρόγραµµα «ΗΛΙΟΣ» για εξα-
γωγή ηλιακής ενέργειας πρέπει πρώτα η χώρα µας να έχει πιάσει
τους ίδιους τους στόχους της, που θυµίζω ότι έχει συγκεκριµέ-
νους στόχους- θυµίζω ότι η συνολική διείσδυση των ΑΠΕ στο

ηλεκτρικό ενεργειακό ισοζύγιο έχει ήδη φτάσει το 14,5% και η
αντίστοιχη διείσδυση για όλες τις χρήσεις, ηλεκτρισµός συν θερ-
µική και κίνηση έχει ξεπεράσει το 10%. Νοµίζω πως είµαστε σε
έναν καλό δρόµο και βεβαίως, σε αυτό παίζει ρόλο το σύστηµα
των εγγυηµένων τιµών, το οποίο υπάρχει και χρησιµοποιείται. 

Επανέρχοµαι για µία στιγµή στο ζήτηµα των αγωγών, γιατί δεν
θέλω να αφήσω να λέγεται ότι υπήρξε µία κυβέρνηση η οποία
προώθησε µία σειρά από θέµατα στην ενέργεια -η αναφορά του
κ. Καλαφάτη στην κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας- και υπήρχε
µια κυβέρνηση η οποία δεν προχώρησε τίποτα. Να θυµίσω ότι
στη διάρκεια των τελευταίων δυόµισι χρόνων έγιναν βήµατα, που
δυστυχώς δεν είχαν γίνει για πάρα πολλά χρόνια.

Το πρώτο και κυριότερο βήµα ήταν η απελευθέρωση της αγο-
ράς ενέργειας στη χώρα µε την ενσωµάτωση του τρίτου ενερ-
γειακού πακέτου. Το δεύτερο ήταν το γεγονός ότι για πρώτη
φορά µετά από δεκαπέντε χρόνια µπήκαµε και πάλι στην ιστορία
της έρευνας για υδρογονάνθρακες, κάτι που ήταν µια πολύ µε-
γάλη παράλειψη προηγούµενων κυβερνήσεων. 

Ακόµα και στο ζήτηµα των αγωγών, η Κυβέρνηση παραµένει
προσηλωµένη στην υλοποίηση του αγωγού ΙTGI µαζί µε την ιτα-
λική Κυβέρνηση. Και πιστεύω ότι τόσο η ενεργητική διπλωµατία
που κάναµε στο ζήτηµα αυτό µαζί µε την ιταλική Κυβέρνηση, όσο
και το γεγονός ότι πρέπει να το συνδυάσει κανένας και µε τα κοι-
τάσµατα που έχουν βρεθεί στο Ισραήλ και την Κύπρο, µας δίνουν
µια προοπτική, που δεν επιτρέπει να εγκαταλείψουµε αυτό το
σχέδιο για άλλα. 

Βεβαίως, αυτό που θέλουµε πάνω απ’ όλα, είναι να περνάει
αγωγός από την Ελλάδα, όχι µόνο για το αζέρικο αέριο, αλλά και
για άλλες διόδους, µεταξύ των οποίων και τα νέα κοιτάσµατα. 

Έρχοµαι τώρα σε ένα, δύο άλλα ζητήµατα µε τα οποία και θα
κλείσω το θέµα των ΑΠΕ. Όσον αφορά το ζήτηµα του τέλους της
αλλαγής του ονόµατος, το οποίο έθεσε ο κ. Βαρβιτσιώτης, θα
πρέπει να πούµε καθαρά ότι αυτό στοχεύει στην απενεχοποίηση
των ΑΠΕ. Είναι κάτι το οποίο ζήτησαν όλοι οι φορείς. Και βέβαια,
η διάθεση του τέλους για την ανάπτυξη των ΑΠΕ δεν εξασφαλί-
ζεται από το όνοµα του τέλους, αλλά από το θεσµοθετηµένο
προορισµό που υπάρχει. 

Επίσης, όσον αφορά το ζήτηµα το οποίο τέθηκε περί φωτο-
γραφικών ρυθµίσεων –το θέµα αυτό το έθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ- για τις
τροπολογίες ΑΠΕ, όπως για παράδειγµα ότι δίνεται προτεραι-
ότητα στα αιτήµατα βιοµάζας, θα ήθελα να πω ότι δεν υπάρχει
καµµία απολύτως φωτογραφική ρύθµιση. Όµως, η βιοµάζα στη
χώρα µας έπρεπε να είναι πολύ πιο ανεπτυγµένη. 

Εδώ, λοιπόν, δεν είναι λάθος να στηρίζουµε τις µορφές ΑΠΕ
που βρίσκονται σε αρχικό στάδιο. Σε εθνικό επίπεδο έχουµε µόνο
45 MW από βιοµάζα, όταν η χώρα µας έχει τεράστιες δυνατότη-
τες, όταν ο στόχος για το 2014 είναι 200 MW και για το 2020 είναι
350 MW. Για να τους πιάσουµε αυτούς τους στόχους, πρέπει να
βοηθήσουµε. Και βοηθάµε µε τις αλλαγές, τις οποίες προτεί-
νουµε εδώ. 

Τώρα, έρχοµαι στα ζητήµατα των τροπολογιών. 
Αναφέρθηκα ήδη στην τροπολογία για τους βενζινοπώλες και

στην τροπολογία των ΑΠΕ. 
Πριν έρθω στα θέµατα των τροπολογιών που έχουν τεθεί από

Βουλευτές, υπάρχει ένα ζήτηµα το οποίο έχουν θέσει πολλοί
Βουλευτές από πολλές πτέρυγες και αφορά το Δήµο Ραφήνας-
Πικερµίου, δηλαδή το γεγονός ότι στην αναδιατύπωση που κά-
ναµε, έχει µείνει έξω ο συγκεκριµένος δήµος. Είναι έτσι ακριβώς
και το δέχοµαι. Και µ’ αυτήν την έννοια, στην ψήφιση στο σύνολο
θα κάνουµε µια τεχνική αναδιατύπωση -αν συµφωνήσει η Ολο-
µέλεια, γιατί θα χρειαστεί η έγκριση της Ολοµέλειας- προκειµέ-
νου να διορθωθεί αυτό το ζήτηµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συµφωνεί το Σώµα; 
Απ’ ό,τι διαπιστώνω, το Σώµα συµφωνεί. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-

τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Θα το κάνουµε, λοι-
πόν, στην ψήφιση. 

Τώρα έχει τεθεί ένα ευρύτερο ζήτηµα που αφορά το νόµο του
’94 για τα Μεσόγεια. Εγώ προφανώς αντιλαµβάνοµαι τις δεσµεύ-
σεις που έχει αναλάβει το ελληνικό κράτος. Βεβαίως, νοµίζω ότι
κανείς θα πρέπει να δει σε ένα βάθος εικοσαετίας πώς ακριβώς
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αυτές αλλάζουν, πώς ερµηνεύονται κ.ο.κ.. Η συζήτηση δεν κλεί-
νει εδώ. Δεν είµαι έτοιµος να κάνω µια συγκεκριµένη πρόταση ή
να αποδεχθώ κάτι συγκεκριµένο σ’ αυτό το ζήτηµα, αλλά θεωρώ
ότι πρέπει να συνεχίσουµε να το συζητάµε, γιατί υπάρχουν ζη-
τήµατα που έχουν να κάνουν µε αντισταθµιστικά οφέλη. 

Νοµίζω πως πρέπει να δει κανείς το θέµα των Μεσογείων µε
µια ευρύτερη οπτική γωνία, να το δει δηλαδή και σε σχέση µε τις
υποδοµές που έχουν αναπτυχθεί από την ελληνική πολιτεία όλα
αυτά τα χρόνια και να το δει, για παράδειγµα, σε σχέση µε όλα
τα δίκτυα ύδρευσης και αποχέτευσης που πληρώνονται τώρα
από το ΕΠΕΡΑ για όλους αυτούς τους δήµους. Έχουµε πολλά
ζητήµατα, τα οποία πρέπει να δει κανείς εκεί. Και βέβαια, µέσα
σ’ αυτά τα ζητήµατα, υπάρχει και το συγκεκριµένο. Αντιλαµβά-
νοµαι ότι υπάρχουν κάποιες προσφυγές που θα γίνουν. Νοµίζω
πως εδώ ανήκει µια συζήτηση, η οποία θα κρατήσει κάποιο
καιρό. 

Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να πω ότι έχουν κατατεθεί είκοσι
βουλευτικές τροπολογίες. Δυστυχώς, είµαι στη δύσκολη θέση να
πω ότι δεν θα αποδεχθώ καµµία από τις είκοσι βουλευτικές τρο-
πολογίες. Όµως, θα αναφερθώ σε ορισµένες από αυτές, γιατί
θέλω να κάνω µια ειδική µνεία. 

Κάποιες, λοιπόν, από αυτές τις τροπολογίες, εκ των οποίων
περίπου οι µισές, είναι εκπρόθεσµες, έχουν θέµατα χωροταξίας
και πολεοδοµίας -υπάρχει ένα πιο σχετικό νοµοσχέδιο γι’ αυτό-
κάποιες αφορούν άλλα Υπουργεία, όπως για παράδειγµα το
Υπουργείο Υγείας και το Υπουργείο Πολιτισµού και κάποιες θέ-
τουν ζητήµατα υπαρκτά. 

Θα ήθελα να κάνω αναφορά σε δύο συγκεκριµένες τροπολο-
γίες. Η µία είναι η τροπολογία για το νεκροταφείο της Γλυφάδας.
Κάνω αυτή την αναφορά, γιατί η τροπολογία αυτή, όχι απλώς
υπογράφεται από πολλούς Βουλευτές από περισσότερα του
ενός κόµµατα, αλλά και γιατί είναι ένα ζήτηµα µε το οποίο το
Υπουργείο Περιβάλλοντος έχει ασχοληθεί επισταµένα τον τελευ-
ταίο καιρό.

Θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι αν µπορούσα να την κάνω απο-
δεκτή, θα την έκανα, µε την έννοια ότι αντιλαµβάνοµαι πως υπάρ-
χει ένα πολύ σοβαρό πρόβληµα στο Δήµο Γλυφάδας. Έχω
µιλήσει εκτεταµένα µε το Δήµαρχο, έχω καταλάβει ακριβώς το
πρόβληµα, έχουµε επιχειρήσει να βοηθήσουµε σε σχέση µε τη
λειτουργία του νεκροταφείου στο γειτονικό Δήµο της Αργυρού-
πολης, έχουµε δροµολογήσει πιο µεσοπρόθεσµες λύσεις. Μέσα
στο νοµοσχέδιο του Ελληνικού δίνουµε για πρώτη φορά –ενώ
δεν υπήρχε πριν- χωροθέτηση νεκροταφείων και είµαστε έτοιµοι
ως Υπουργείο να βοηθήσουµε, για να βρεθεί ένας εναλλακτικός
χώρος. Αλλά η συγκεκριµένη χωροθέτηση που προτείνεται, έχει
πολύ σοβαρά προβλήµατα. 

Με αυτή την έννοια, δεν µπορώ να την κάνω αποδεκτή, παρ’
ότι αντιλαµβάνοµαι και την προσπάθεια που κάνει ο δήµος και τη
µελέτη που έχει ετοιµάσει και το µεγάλο πρόβληµα που υπάρχει,
στο οποίο θέλω να επαναλάβω ότι, τόσο το Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος, όσο και το εξίσου αρµόδιο Υπουργείο Εσωτερικών θα
κάνουµε ό,τι µπορούµε για να στηρίξουµε µία λύση, η οποία θα
είναι βιώσιµη, νόµιµη και η οποία θα γίνει γρήγορα.

Τέλος, κλείνω µε το ζήτηµα της τροπολογίας για τα φωτοβολ-
ταϊκά στην Πεντέλη. Είναι µία τροπολογία η οποία έχει υπογρα-
φεί από τους δύο εισηγητές των κοµµάτων και η οποία επιχειρεί
να κάνει ένα βήµα µπροστά σε ένα πολύ ενδιαφέρον, πολύ φιλό-
δοξο πρόγραµµα, το οποίο έχει προτείνει η Εκκλησία της Ελλά-
δος και το οποίο έχω συζητήσει κι εγώ όπως και οι πολιτικοί
Αρχηγοί πριν από µένα µε τον Αρχιεπίσκοπο. 

Είναι απολύτως προφανές ότι είναι αστεία όσα ακούγονται για
οποιονδήποτε παραλληλισµό γίνεται µε άλλες υποθέσεις, µε τις
οποίες δεν έχει απολύτως καµµία σχέση. 

Κατ’ αρχάς, να καταλάβουµε περί τίνος πρόκειται. Η ιδέα είναι
να αναδασωθεί ολόκληρη η Πεντέλη ή ένα µεγάλο µέρος της,
χρησιµοποιώντας ως όχηµα µία επένδυση η οποία θα γίνει από
την Εκκλησία µε στήριξη ιδιωτικών κεφαλαίων σε εγκατάσταση
φωτοβολταϊκών, προφανώς όχι σε ένα µέρος, αλλά σε πολλά
διαφορετικά. Θα είναι η πρώτη φορά που θα γίνει -εάν γίνει αυτή
η επένδυση- τέτοιου είδους παρέµβαση στη χώρα µας, δηλαδή
µία υποχρέωση του δηµοσίου που είναι η αναδάσωση, να ανα-

λαµβάνεται µερικώς και από ιδιωτικά κεφάλαια. Βεβαίως, εδώ
έχουµε την εµπλοκή της Εκκλησίας και το γεγονός ότι οι πόροι,
τα έσοδα απ’ αυτά, θα πάνε σε κοινωφελείς σκοπούς.

Άρα, στο Υπουργείο Περιβάλλοντος –το έχω ξαναπεί και το ξα-
ναλέω εδώ, έχω απαντήσει και σε ερώτηση στη Βουλή- δεν είµα-
στε αντίθετοι µε αυτή την επένδυση. Αντιθέτως, παρά τα
προβλήµατα τα οποία έχει και µπορούν και πρέπει να δούµε αν
ξεπερνιούνται, στεκόµαστε θετικά. Όµως, δεν µπορώ να αποδε-
χτώ την τροπολογία αυτή σήµερα και νοµίζω πως και οι ίδιοι οι
υπογράφοντες έθεσαν προβληµατισµούς για το ζήτηµα αυτό και
θα συµφωνήσω και θα συµβαδίσω µε αυτούς τους προβληµατι-
σµούς για τους εξής λόγους:

Πρέπει να ωριµάσει περισσότερο η επένδυση, γιατί εάν κά-
νουµε αποδεκτή µία παρόµοια τροπολογία αυτή τη στιγµή, κιν-
δυνεύει να µην γίνει ποτέ και να δηµιουργήσει τεράστιες
αντιστάσεις. Πρέπει να εξηγηθεί, πρέπει να υπάρξει µία πλήρης
περιβαλλοντική µελέτη και πρέπει να πείσουµε για µία σειρά από
ζητήµατα. Το πρώτο είναι το ιδιοκτησιακό, στο οποίο η πολιτεία
θεωρεί ότι έχει δικαιώµατα και σε κάθε περίπτωση ακόµα και η
τροπολογία η οποία κατατέθηκε –το είπε πολύ καθαρά ο κ. Χα-
ραλαµπόπουλος- δεν έθετε σε αµφισβήτηση τα δικαιώµατα κυ-
ριότητας που έχει το ελληνικό δηµόσιο, αλλά µιλούσε για
ζητήµατα χρησικτησίας.

Για το δεύτερο ζήτηµα εκκρεµεί απόφαση σύντοµα στο Συµ-
βούλιο της Επικρατείας, σχετικά µε τη δυνατότητα εγκατάστα-
σης φωτοβολταϊκών σε αναδασωτέες περιοχές.

Είναι δύο κοµβικά ζητήµατα. Υπάρχει µία πολύ µεγάλη ανησυ-
χία στις τοπικές κοινωνίες και από τους δήµους εκεί για την προ-
ώθηση αυτού του έργου, γι’ αυτό πολλές φορές είναι χρήσιµο
να κάνει κανένας ένα βήµα προς τα πίσω, για να µπορέσει να δει
πιο καθαρά, να συζητήσει µε µεγάλη προσοχή το ζήτηµα αυτό
και να επανέλθει µε ένα σχέδιο το οποίο είναι πιο ώριµο και το
οποίο µπορεί να στηριχθεί, όχι µόνο από τα δύο κόµµατα, αλλά
και από άλλους στη Βουλή.

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ για την ανοχή σας. Θα στα-
µατήσω εδώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Το λόγο έχει ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής κ. Απόστολος Κα-
κλαµάνης. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι η
συζήτηση έχει καλύψει και έχει εξαντλήσει τα περισσότερα θέ-
µατα. 

Θέλω να απασχολήσω τη Βουλή και να απευθυνθώ στον κύριο
Υπουργό, διότι τον άκουσα µόλις προ ολίγου να αιτιολογεί, όχι
την άρνησή του, αλλά τη δυσκολία του –για να το πω πιο ήπια-
να δεχθεί, παρ’ όλο που αναγνωρίζει ότι είναι πολύ σοβαρό το
ζήτηµα, να δώσει λύση για το νεκροταφείο της Γλυφάδας.

Ο κύριος Υπουργός θα θυµάται ότι µε αυτό το θέµα έχει ασχο-
ληθεί επί µακρόν. Υποθέτω πως όταν λέει ότι θα δει τι άλλο µπο-
ρεί να κάνει, ασφαλώς δεν εννοεί ότι θα πρέπει να περιµένουν
και οι νεκροί της Γλυφάδας την ταφή τους.

Είπατε, κύριε Υπουργέ, ότι δόθηκε η λύση στο Ελληνικό.
Όµως, όπως ξέρετε, δεν είναι δυνατόν να ικανοποιήσει τις ανάγ-
κες των κατοίκων του Δήµου Γλυφάδας. Και γνωρίζετε υπο-
θέτω…

Κύριε Υπουργέ, σ’ εσάς απευθύνοµαι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-

τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Σας ακούω απολύτως.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Σας παρακολουθούσα που κοι-

τάζατε από εκεί. Εδώ είναι ολόκληρη Βουλή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-

τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Σας παρακολουθώ.  
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Δεν ξέρω, µε το πίσω µέρος

του κεφαλιού σας;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-

τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Έπαιρνα σηµειώσεις
και έπινα νερό. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Λέτε ότι θα δείτε τι θα κάνετε.
Πότε; Ξέρετε πολύ καλά ότι αυτήν τη στιγµή που µιλάµε, από
στιγµή σε στιγµή επίκεινται σοβαρά επεισόδια εκεί.
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Είχαµε παρακαλέσει τον Υπουργό Δηµόσιας Τάξης κ. Παπου-
τσή να αποφύγουµε τότε γεγονότα τα οποία µπορούσαν να εξε-
λιχθούν σε αιµατηρά. Είναι η ψυχολογική κατάσταση των
συγγενών που πρέπει να πάνε δύο χιλιόµετρα για να κάνουν την
ταφή εκεί και να µην µπορούν. Δεν είναι λύση αυτή που µόλις
πριν είπατε, ότι δόθηκε χώρος στο Ελληνικό. Τώρα δεν είναι υλο-
ποιήσιµη αυτή η λύση. 

Συνεχίζει να υπάρχει αυτό το οξύτατο πρόβληµα. Αντιλαµβά-
νοµαι τις δυσκολίες που επικαλεστήκατε. Είδα όµως τη µελέτη
που τέθηκε υπ’ όψιν σας. Και ελπίζω ότι βρήκατε το χρόνο αυτό
το διάσηµα –αντιλαµβάνοµαι ότι ο χρόνος σας δεν είναι αρκε-
τός- να δείτε τι προβλέπει η µελέτη. 

Αυτήν τη στιγµή υπάρχει εκεί ένα ρέµα, το οποίο είναι µπαζω-
µένο. Η µελέτη προβλέπει τη στεγανοποίηση αυτής της κοίτης
για τα ρέοντα ύδατα και τη φύτευση έξι χιλιάδων δέντρων. Δεν
προβλέπει καµµία απολύτως κατασκευή. Προβλέπει µόνο δέντρα
και τάφους. Ειλικρινά, δεν σας καταλαβαίνω. 

Θα έλεγα κάτι το οποίο πιστεύω πως σας διευκολύνει, στο
βαθµό που αντιλαµβάνοµαι ότι θα θέλατε να δώσετε µια λύση:
Δώστε χώρο προσωρινώς. Όπως ξέρετε, εκκρεµεί το θέµα ενός
διαδηµοτικού νεκροταφείου, που θα καλύψει όλη την περιοχή και
που δεν θα χρειάζεται ο κάθε δήµος να έχει το δικό του νεκρο-
ταφείο.  

Θα έλεγα: Δώστε υπό την αίρεση –πριν αρχίσει να λειτουργεί-
ότι θα γίνουν αυτά τα έργα, ότι θα µπορεί το Υπουργείο να ανα-
καλέσει αυτή την παραχώρηση, εάν στο χρόνο που θα ορίσετε
δεν ολοκληρωθεί η φύτευση της περιοχής. Και πάλι επιφυλαχ-
θείτε πως όταν θα γίνει το διαδηµοτικό αυτό νεκροταφείο, θα
πάψει να λειτουργεί αυτό το νεκροταφείο εκεί.

Αυτήν τη στιγµή µας καλούν τους Βουλευτές σε τελετές και
είµεθα στο µέσον κινδύνου επεισοδίων. Είναι η Αστυνοµία εκεί
που πρέπει να κάνει τι; Να παρέµβει; Απλώς κοιτάζει.

Θέλω να σας παρακαλέσω θερµά, κύριε Υπουργέ, επειδή ήδη,
έρχεται σε δεύτερη ανάγνωση το νοµοσχέδιο για τον ΓΟΚ, το Γε-
νικό Οικοδοµικό Κανονισµό, να δείτε και πάλι τη µελέτη, αν δεν
είχατε το χρόνο. Σας λέω αυτές τις δύο δυνατότητες. Και προ-
σωρινή παραχώρηση, υπό τον όρο ότι θα γίνουν αυτές οι υπο-
σχόµενες βελτιώσεις σε ό,τι αφορά τη στεγανοποίηση του
µπαζωµένου ήδη ρέµατος και ότι θα γίνει και αυτή η φύτευση
των χιλιάδων δένδρων, σε µία περιοχή που είναι γυµνή αυτήν τη
στιγµή.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε, κύριε

Πρόεδρε. 
Το λόγο έχει ο κύριος Υπουργός, για να απαντήσει.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-

τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Δεν ζητάµε αδύνατα πράγµατα. 
Κύριε Υπουργέ, µε συγχωρείτε πάρα πολύ. Εγώ ξέρω ότι σέ-

βεστε τη Βουλή. Η εικόνα, όµως, που δίνει πολλές φορές η Κυ-
βέρνηση είναι ότι εδώ έρχεται για να πρωτοκολλεί τα νοµοσχέδιά
της. Όχι µόνο αυτή η Κυβέρνηση. Σας το λέω ότι διαχρονικά.
Εδώ ισχύει το «κάθε πέρυσι και καλύτερα».

Σας ρωτώ: Σε αυτό το νοµοσχέδιο υπάρχουν είκοσι τροπολο-
γίες. Δεν τις ξέρω τις περισσότερες. Εσείς ξέρετε προφανώς κα-
λύτερα γιατί δέχεστε ή αρνείστε κάτι. Είναι, όµως, δυνατόν όταν
ολόκληρο το Κοινοβούλιο συζητάει το νοµοσχέδιό σας και το ψη-
φίζει, εσείς να λέτε ότι δεν µπορείτε να δεχθείτε καµµία τροπο-
λογία; Ακόµη κι αυτή που είναι αυτονόητο ότι και µε κάποια εκ
µέρους σας ελαστικότητα µπορείτε και να τη δεχθείτε και να µην
έχετε καµµία, αν θέλετε, άδικη κριτική;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Παρακαλώ, κύριε Πρό-
εδρε, να ακούσουµε τον Υπουργό.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-

τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Πρόεδρε, σέβοµαι τη Βουλή, το Σύνταγµα και τους νό-
µους του κράτους. Αυτή είναι η δουλειά µου. Αυτό κάνω, όπως
κάνετε κι εσείς, βεβαίως.

Η συγκεκριµένη έκταση, στην οποία ο Δήµος Γλυφάδας έχει
κατασκευάσει αυθαίρετες κατασκευές, είχε ανακηρυχθεί ως ανα-
δασωτέα το έτος 2009. Είναι σε κοίτη ρέµατος. Η παραχώρηση
δηµοσίων δασικών εκτάσεων δεν είναι δυνατή, εφόσον έχουν κη-
ρυχθεί αναδασωτέες. Υπάρχει µία ξεκάθαρη νοµολογία του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας, την οποία είµαι σίγουρος πως
γνωρίζετε καλύτερα από εµένα.

Επίσης γνωρίζετε ότι, σε συνέχεια της προσπάθειας –δεν µιλώ
για τα κίνητρα, ήταν απολύτως ευγενή- του δήµου να βρει µία
λύση, υπάρχει παραποµπή από τις αρµόδιες Υπηρεσίες του
δικού µου Υπουργείου στον εισαγγελέα.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Αυτό είναι άλλο θέµα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-

τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Είναι το ίδιο ακριβώς
θέµα, κύριε Πρόεδρε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Αναδασωτέα δεν είναι; Να ανα-
δασωθεί.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Είναι ακριβώς το ίδιο
θέµα, κύριε Πρόεδρε.

Μου ζητάτε, όταν έχω παραπέµψει Υπηρεσίες του δικού µου
Υπουργείου στον εισαγγελέα για το ζήτηµα παράνοµων πράξεων
στη συγκεκριµένη περιοχή, να έρθω και να αποδεχθώ τη νοµιµο-
ποίηση αυτών των πράξεων.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κάνετε κάποιο
λάθος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, δεν
κάνω κανένα απολύτως λάθος.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Οι Υπηρεσίες, αντί να λύνουν
προβλήµατα, δηµιουργούν, πολλές φορές, προβλήµατα. Αυτό
είναι το πρόβληµα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, ξέ-
ρετε πόσο σας σέβοµαι…

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Και εγώ σας σέβοµαι, αλλά…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-

τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): …και ξέρετε πόση
προσπάθεια έχει κάνει αυτό το Υπουργείο, για να λύσει το συγ-
κεκριµένο πρόβληµα. Θα σας πω ότι έχουµε βρει µια ενδιάµεση
λύση και δεν είναι, βεβαίως, το Ελληνικό που είναι παραπέρα,
είναι το νεκροταφείο στο Δήµο Αργυρούπολης, το οποίο για ένα
χρονικό διάστηµα µπορεί να λειτουργήσει και να βοηθήσει µια
εξαιρετικά δύσκολη και δυσάρεστη κατάσταση.

Ας µην δηµιουργήσουµε µεγαλύτερο ακόµα πρόβληµα, δίνον-
τας την αίσθηση ότι λύνουµε κάτι, όταν στην πράξη, εάν αποδε-
χτώ τη σηµερινή τροπολογία, δεν πρόκειται να λυθεί.
Επαναλαµβάνω: Είναι στην πρώτη ζώνη του Υµηττού και είναι σε
ρέµα. Εκεί κανονικά δεν µπορεί να γίνει νεκροταφείο. Είµαστε
έτοιµοι να βρούµε µια άλλη περιοχή εκεί κοντά, που να µπορεί
να γίνει.

Κύριε Πρόεδρε, όµως, αφήστε να το χειριστούµε µε τον καλύ-
τερο δυνατό τρόπο τα δύο συναρµόδια Υπουργεία σε συνεν-
νόηση µε το δήµο. Έχουµε κάνει πολλές κουβέντες, αλλά νοµίζω
πως είναι λάθος να δώσουµε την αίσθηση αυτήν τη στιγµή ότι µε
αυτήν την τροπολογία λύνουµε το πρόβληµα. Δεν το λύνουµε.
Θα το ξαναβρούµε µπροστά µας. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Θα συνεργαστείτε µε το δήµο
και τον Υπουργό Εσωτερικών µου λέτε τώρα, κύριε Υπουργέ;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ναι, κύριε Πρόεδρε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Έχετε υπόψη σας ότι µπορεί
να υπάρξει λύση;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Αυτό ακριβώς επιχει-
ρούµε να κάνουµε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Θέλουµε µε τον κ. Χαραλαµπό-
πουλο, να σας παρακαλέσουµε: κάτι πρέπει να γίνει. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Έχω ακούσει το ζή-
τηµα.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Και ο κ. Βαρβιτσιώτης
και εγώ και όλοι µας, κύριε Πρόεδρε, εδώ είµαστε και δεχόµαστε
τη δέσµευση του Υπουργού ότι φροντίζει για την ενδιάµεση λύση
τώρα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Η ανταπόκριση του
Υπουργείου είναι σαφής.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ελπίζω, κύριε Υπουργέ, ότι θα
προκύψει κάτι από τη συνεργασία αυτή.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ναι, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Οι Υπουργοί Υποδοµών
Μεταφορών και Δικτύων, Οικονοµικών, Επικρατείας, Διοικητικής
Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης, Εσωτερικών,
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Υγείας και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Προστασίας του Πο-
λίτη, Πολιτισµού και Τουρισµού, Εθνικής Άµυνας, Ανάπτυξης, Αν-
ταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής και Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρη-
σκευµάτων κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Ρυθµίσεις Ηλεκτρονικών
Επικοινωνιών, Μεταφορών, Δηµόσιων Έργων και άλλες διατά-
ξεις».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό κηρύσσεται περαιωµένη

η συζήτηση επί των άρθρων 14 έως 37 και των τροπολογιών του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής: «Αξιοποίηση του πρώην Αεροδροµίου Ελ-
ληνικού – Πρόγραµµα ΗΛΙΟΣ – Προώθηση της χρήσης ενέργειας
από ανανεώσιµες πηγές (Ενσωµάτωση Οδηγίας 2009/28/ΕΚ) –
Κριτήρια Αειφορίας Βιοκαυσίµων και Βιορευστών (Ενσωµάτωση
Οδηγίας 2009/30/ΕΚ)». Η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 14

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 15

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 16

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17 όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 17

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 18

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 19

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 20

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 21

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 22 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 22

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 23 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 23

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 24 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 24

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 25 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 25

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 26 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 26

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 27 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 27

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 28 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 28

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 29, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 29

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 30 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 30
έγινε δεκτό ως έχει  κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 31 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 31

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 32 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 32

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 33 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 33

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 34, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 34

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 35 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 35

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 36 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 36

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό 835 και ειδικό 93,

όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς η τροπολογία

µε γενικό αριθµό 835 και ειδικό 93, έγινε δεκτή όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά πλειοψηφία και εντάσσεται
στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό 837 και ειδικό 94
ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς η τροπολογία

µε γενικό αριθµό 837 και ειδικό 94, έγινε δεκτή κατά πλειοψηφία
και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό 838 και ειδικό 95,
όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς η τροπολογία

µε γενικό αριθµό 838 και ειδικό 95, έγινε δεκτή όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά πλειοψηφία και εντάσσεται
στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Εισερχόµαστε στη ψή-
φιση του ακροτελεύτιου άρθρου. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος,

Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής: «Αξιοποίηση του πρώην Αε-
ροδροµίου Ελληνικού - Πρόγραµµα ΗΛΙΟΣ - Προώθηση της χρή-
σης ενέργειας από ανανεώσιµες πηγές (Ενσωµάτωση Οδηγίας
2009/28/ΕΚ) - Κριτήρια Αειφορίας Βιοκαυσίµων και Βιορευστών
(Ενσωµάτωση Οδηγίας 2009/30/ΕΚ)» έγινε δεκτό κατά πλειοψη-
φία επί της αρχής και επί των άρθρων.

Η ψήφισή του στο σύνολο αναβάλλεται για άλλη συνεδρίαση.
Υπογραµµίζουµε ότι ο κ. Κακλαµάνης σήµερα διέτρεξε δεκαο-

κτάωρη παρουσία στη Βουλή ακαταπαύστως και ακαταπονήτως. 
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 22.05’ λύεται η συνε-

δρίαση για την προσεχή Δευτέρα 26 Μαρτίου, 2012 και ώρα
18.00, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό
έλεγχο συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργα-
σία σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί. 
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